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Àãðàñÿäç³áû,
êàá ïðàâåñö³
Íîâû ãîä

Ñòàðîíêà 5

Àëêàå¢: Ñíÿã³ð
ñïðàáàâà¢ ìàí³ïóëÿâàöü
Ëóêàøýíêàì

Ñòàðîíêà 8

Ñÿðîãà: ×àðêà
³ ñêâàðêà —
íå äëÿ ìÿíå

Ñòàðîíêà 11

Ëóêàøýíêà õî÷à àñàá³ñòà âûá³ðàöü
³íòýðíýò-ïðàâàéäýðà¢

Ó «ÍÍ» òðàï³¢ ïðàåêò óêàçà
«Àá ìåðàõ ïà ¢äàñêàíàëåíí³
âûêàðûñòàííÿ íàöûÿíàëüíàãà

ñåãìåíòà ãëàáàëüíàé êàìï’þòàðíàé
ñåòê³ ³íòýðíýò». Ç ÿãî âûí³êàå, øòî

³íòýðíýò õî÷óöü àääàöü
ïàä êàíòðîëü íîâàé ñïåöñëóæáå

Ëóêàøýíê³.

Паводле гэтага дакумента, кантроль за
інтэрнэтам ў Беларусі павінен ажыццяў�
ляцца паводле пастановаў Савета
міністраў, па ўзгадненні з новай спецслуж�
бай — Аператыўна�аналітычным цэнтрам
пры Адміністрацыі прэзідэнта (ААЦ).

У праекце зазначаецца, што пад кант�
роль ААЦ трапляюць усе інтэрнэт�правай�
дэры краіны. А вызначаць, каму дазволіць

быць правайдэрам, а каму не, будзе асабі�
ста Лукашэнка. «Пералік аператараў элек�
трасувязі, якія маюць права непасрэднага
доступу (далучэння) да міжнародных се�
так электрасувязі, а таксама ўпаўнаважа�
ных пастаўшчыкоў паслуг сеткі інтэрнэт»
будзе вызначаць ААЦ «па ўзгадненні з
прэзідэнтам РБ». Паводле таго ж праекта,
дзейнасць правайдэра можа быць спынена
паводле пастановы Савета міністраў.

Í³ êðîêó áåç ÀÀÖ
Таксама Аператыўна�аналітычнаму цэн�

тру надаецца права забараніць доступ да
інфармацыі, якая будзе палічаная «неза�
коннай паводле беларускага заканадаў�
ства». Рэгістрацыя даменных імёнаў з кан�
чаткам на .by таксама будзе ажыццяўляц�
ца праз ААЦ. Спецслужба будзе кантра�

ляваць і кампаніі, якія займаюцца прад�
стаўленнем інтэрнэт�паслуг.

Праект указа ўтрымлівае план мерапры�
емстваў на бліжэйшы год, якія павінны
ажыццяўляцца Саветам міністраў і Апера�
тыўна�аналітычным цэнтрам «з мэтай
удасканалення дзейнасці нацыянальнага
сегмента інтэрнэта». У трохмесячны
тэрмін пасля апублікавання ўказа Саўмін
павінен забяспечыць рэгламентацыю дзей�
насці беларускіх інфармацыйных рэсур�
саў, а таксама прадставіць звесткі аб іх
уладальніках. Гэта значыць, незалежныя
сайты пачнуць лічыць і перапісваць, цяга�
ючы па бюракратычных працэдурах іх
стваральнікаў.

Çýêàíîìÿöü íà ¢ñ³õ,
àêðàìÿ ì³ë³öû³

Áþäæýò-2010: ñêàðîöÿööà âûäàòê³ íàâàò íà îðãàíû äçÿðæà¢íàé áÿñïåê³ ³ ïðà¢ëàäíûÿ ÑÌ². Ó ë³äýðàõ ïà ¢ðàçàíí³ —
àäóêàöûÿ ³ àõîâà çäàðî¢ÿ. Ñòàðîíêà 4.
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Ìàéêë Ñêýíëàí: ÇØÀ
¢õâàëüíà ãëÿäçÿöü
íà ïðàöÿã ïðàãðàìû
ÌÂÔ stand-by
äëÿ Áåëàðóñ³

Гутарка з часовым павераным
у справах ЗША ў Беларусі.
Старонка 7.

Øóøêåâ³÷: Áåðàæûöå
ñóìëåííàñöü

15 снежня Станіславу Шушкевічу,
першаму кіраўніку незалежнай
Беларусі, споўнілася 75 гадоў.
Шчырая гутарка — старонка 9.

Â³êòàð Øàëêåâ³÷.
Áàëàäà ïðà Ñëàâÿíñê³
áàçàð

Паднялась верцікальная планка
Сумашэдшых рэшаюшчых дней...
Старонка 11.

«Êàá ëþäç³ ìåíø ï³ë³,
òðýáà, êàá ÿíû áîëüø
çàðàáëÿë³»

Пісьменнік і ўласнік
гарэлачнага завода. Як гэта
спалучаецца ў адным
чалавеку? З Леанідам
Дайнэкам гутарыць Наталка
Бабіна. Старонка 10.

Âàíäðî¢êà ðàäç³ì³÷à¢

V раздзел з кнігі гісторыка
Алега Дзярновіча «Гісторыя
Беларусі». Старонка 12.

«Наша Ніва» з’яўляецца ў кіёсках у
Мінску ў  сераду ад абеду, у рэгіёнах —
у чацвер. На газету можна і падпісацца
— глядзі старонку 2.
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Беларусу�пілоту затрыманага ў Тайландзе
самалёта пагражае пажыццёвае зняволенне.
Старонка 2.

Áåëàðóñê³ÿ ¢ëàäû
àáâÿðãàþöü äàòû÷íàñöü
äà ïåðàâîçê³ çáðî³ ç ÊÍÄÐ

Ïðàöÿã íà ñòàðîíöû 3.
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Каб штотыдзень атрымліваць
газету,
дасылайце адрасы і грошы за
газету. Кошт на месяц — 6 тыс.
рублёў.
1) Просім усіх ахвотных чытаць
газету паведамляць у Рэдакцыю
свае адрасы і тэлефоны. Гэта
можна зрабіць  праз: тэлефоны:
(017) 284�73�29, (029) 260�78�32,
(029) 618�54�84, e�mail:
dastauka@nn.by, паштовы адрас:
220050, г.Мінск, а/с 537.
2) Просім у бланку банкаўскага
паведамлення ці паштовага
пераказу дакладна і разборліва
пазначаць адрас, у тым ліку
паштовы індэкс і код пад’езду.

Ïàäï³ñàööà ìîæíà
ïðàç Ðýäàêöûþ

³ ïðàç «Áåëïîøòó».
Ìû ðýêàìåíäóåì —

ïðàç Ðýäàêöûþ

Öàíà ïàäï³ñê³ ïðàç Ðýäàêöûþ
íà ìåñÿö ñêëàäàå 6000 ðóáë¸¢.

Наша сістэма дастаўкі газеты за 3 гады
даказала сваю надзейнасць. Усе тыя, каго
такі спосаб атрымання газеты задавальняе,
хай застаюцца вернымі такой падпісцы.
Мы зможам дастаўляць Вам газету
хутчэй або з той жа хуткасцю, што
«Белпошта».

Ïàäï³ñíûÿ ³íäýêñû ¢ êàòàëîãó
«Áåëïîøòû»: äëÿ ëþäçåé — 63125,

äëÿ ïðàäïðûåìñòâà¢ — 631252.
Ïàäï³ñàööà ìîæíà íà êîæíàé
ïîøöå. Öàíà ãýòàé ïàäï³ñê³ —

8 520 ðóá. íà ìåñÿö.
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Äçÿêóé
ïàäï³ñ÷ûêàì

Ì³õà³ëó Ê. ç Ðý÷ûöêàãà ðà¸íà.
Ñÿðãåþ Â., Àëåñþ Ï. ç Ïîëàöêàãà ðà¸íà.
Â³êòàðó À. ç Áðýñòà.
²ãàðó Á., Ñ.Ð. ç Áÿðîçà¢ñêàãà ðà¸íà.
Âàñ³ëþ Ã., ²âàíó Ê., Àíäðýþ À. ç Ì³íñêàãà
ðà¸íà.
Ñâÿòëàíå Ø., Íàòàëë³ Ì., Ë.Ã., Â.Ø.,
Òàäýâóøó Ø., Ñ.Ï., Â³òàëþ Á., Âàëåðû³
×., Âîëüçå Ø., Ëåàí³äó Ë., Âàñ³ëþ Á.,
Ðýã³íå Ê., Ì³õà³ëó Äç., Ïà¢ëó Å., Àíòîíó
Ì., Ëþäì³ëå Ì., Í³íå Ñ., ²ãàðó Á., Ñòàí-
³ñëàâó Ð., Ëþäì³ëå Ë., À.Ö., Í³íå Í.,
Àëÿêñàíäðó Ï.,Â.×.,  Ì³êàëàþ Äç., À. Â.,
Â.Ä., Ð.Í., ²ðûíå Â., Ñ.Ê., Ë.²., Ò.Ï.,
Àëÿêñåþ Ê., Àëüáåðòó Ñ., Â.Ä., Àêñàíå
Ç., Ñ.Â., Þðûþ À., Ëþäì³ëå Æ., Óëàäç-
³ñëàâó Æ., Ñâÿòëàíå Á., Àêñàíå Ä., Í.Ø.,
Í.Ì., Ñâÿòëàíå Ö., Ãàë³íå Ò., Âàëÿíö³íå
Ã., Ë.Ñ., Â. Ñ. ç Ì³íñêà.

12 снежня ў Бангкоку затрымалі
самалёт Іл�76 (бартавы нумар 4L�
AWA), зарэгістраваны ў Грузіі. На
яго борце было выяўлена амаль 40
тон зброі, у тым ліку ручныя грана�
тамёты і пераносныя зенітна�ракет�
ныя комплексы.

Паліцыя паведаміла, што каман�
дзір карабля Міхаіл Петухоў — гра�
мадзянін Беларусі, астатнія члены
экіпажа — з Казахстана. Пакуль іх
затрымалі на 14 дзён. Але ў перспек�
тыве лётчыкаў могуць пакараць
вельмі жорстка — нават пажыццё�
вым зняволеннем у пекле тайландс�
кай турмы.

Гісторыя з затрыманнем нагадвае
шпіёнскі трылер. Самалёт, які яшчэ
ў кастрычніку належаў Казахстану,
быў нядаўна перададзены грузінс�
кай кампаніі Air West Georgia. Са�
малёт пятляў. Быццам бы з Украіны
ён вылецеў з дазапраўкамі ў Азер�
байджане, ААЭ і Тайландзе ў Паў�

×àòûðû âûïàäê³
ïåðààõàëàäæýííÿ çà ñóòê³

Столькі было зафіксавана за 14
снежня, першы дзень сапраўднага
зімовага  марозу ў Мінску. Пацярпелыя
знаходзіліся ў стане алкагольнага
ап’янення. Яшчэ 32 чалавекі
звярнуліся ў бальніцы з «галалёднымі»
траўмамі — ударамі, звіхамі,
расцяжэннямі і пераломамі. Мароз
будзе трымацца цэлы тыдзень.

Íà íàâàãîäí³ ôååðâåðê
öåðàç âîñåì ÊÏÏ

Ад 24 снежня 2009 года да 8 студзеня
2010 года органы ўнутраных
справаў будуць працаваць ва
ўзмоцненым рэжыме. Месцы
масавых мерапрыемстваў будуць
агароджаныя турнікетамі,
абследаваныя сапёрамі. Асноўныя
месцы свят у Мінску —
Кастрычніцкая плошча і тэрыторыя
каля стэлы «Мінск — горад герой».
Феерверк блізу стэлы пачнецца 1
студзеня ў 1.30. Прапускаць гледачоў
на яго плануецца праз восем КПП.
На Кастрычніцкай ў навагоднюю
ноч будуць працаваць 2300
супрацоўнікаў міліцыі ў форме і
прыкладна 100 — у цывільным.
Міліцыя прапануе ў навагоднюю ноч
пасля 21.00 забараніць продаж
спіртнога.

Àïûòàííå: «Áåëñàò»
ðýãóëÿðíà ãëÿäçÿöü
190 òûñÿ÷ ÷àëàâåê

Пасля двух гадоў працы ў эфіры
праграмы незалежнага тэлеканала
«Белсат» рэгулярна або час ад часу
глядзяць у Беларусі 630 тыс. асобаў
(8,6% агульнай аўдыторыі). З іх ліку
сталых гледачоў — 190 тыс. беларусаў
(2,6%). Даследаванне было
праведзенае сацыялагічнай службай
«Люстэрка�інфо» ў лістападзе.

Паводле БелаПАН,  «Мінск)
навіны»
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ÑÖ ² Ñ Ë ÀÁåëàðóñê³ÿ ¢ëàäû àáâÿðãàþöü
äàòû÷íàñöü äà ïåðàâîçê³ çáðî³ ç ÊÍÄÐ

Áåëàðóñó-ï³ëîòó çàòðûìàíàãà
¢ Òàéëàíäçå ñàìàë¸òà ïàãðàæàå

ïàæûöö¸âàå çíÿâîëåííå.

ночную Карэю. Рэйс выконваўся на
замову кампаніі SP TRAITING,
LTD, зарэгістраванай у Новай Зе�
ландыі. Зваротны шлях Іл�76 вядо�
мы не так дакладна. Паводле адной
версіі, ён накіроўваўся ў нейкую з
краін Паўднёвай Азіі, паводле іншай
— назад ва Украіну. Аднак падчас
першай дазапраўкі борт быў арыш�
таваны. Інфармацыю пра груз мяс�
цовая паліцыя атрымала ад спец�
службаў ЗША.

Міхаіл Петухоў сцвярджае, што
нічога не ведаў аб характары груза і
адмаўляецца даваць паказанні да су�
да. Адразу пасля прылёту ў Тайланд
экіпаж паведаміў, што самалёт пера�
возіць прылады для буравых вышак.

Хто быў атрымальнікам зброі —
невядома. Сусветныя СМІ называ�
юць як Беларусь (The Guardian), так
і «Хізбалу» (ліванскае выданне The
Daily Star). Газета The Times паве�
дамляе, што некалі затрыманы ў
Тайландзе самалёт належаў адной з
кампаній Віктара Бута. Гэта адзін з
найбольш уплывовых гандляроў
зброяй у свеце. Па нейкім таямні�

чым супадзенні Віктар Бут ужо не�
калькі гадоў сядзіць у тайландскай
турме. Што цікава, у канцы 1990�х
— пачатку 2000�х ён неаднаразова
наведваўся ў Беларусь.

Каму б ні належала арыштаваная
зброя, лёсу экіпажа не пазайзд�
росціш. Пасля развалу СССР і ска�
рачэння ўзбраенняў засталося мно�
ства лётчыкаў, якія, каб выжыць, вы�
мушаныя займацца сумнеўнымі
справамі. Наіўна апраўдвацца, што
не ведалі аб характары грузу. Што
яшчэ можна вывозіць з Паўночнай
Карэі праз паўсвету? З краіны, якая,
акрамя зброі, нічога не ў стане вы�

рабіць. А камандзір самалёта, павод�
ле тайландскіх законаў, нясе поў�
ную адказнасць за характар груза.
Нават калі следчым удасца разблы�
таць загадкавую схему ўласнікаў і
арандатараў паветранага судна і гру�
за, прыцягнуць іх да адказнасці наў�
рад ці ўдасца. Увесь цяжар пакаран�
ня ляжа на плечы экіпажа.

Замежная прэса публікуе розныя
версіі паходжання зброі, партыя
якой знаходзілася на борце затры�
манага 12 снежня ў Тайландзе сама�
лёта Іл�76.

Так, брытанская газета «Гардыян»
са спасылкай на свае ўкраінскія
крыніцы сцвярджае, што адпраў�
ным пунктам палёту Іл�76 была Бе�
ларусь, а ў Кіеве ён усяго толькі са�
дзіўся на дазапраўку на шляху ў
Паўночную Карэю. Пры гэтым, заз�
начае выданне, загрузка 40 тон зброі
і боепрыпасаў была ажыццёўлена ў
Пхеньяне.

У Мінску гэтую інфармацыю аб�
вяргаюць. Дазапраўка ва Украіне
выглядае сапраўды нелагічнай.

Алесь Пілецкі

Êàñ³ðêà ñòàëà àõâÿðàé
ðàçäçÿ¢áàéñòâà
åéíàãà áàíêà?

Міліцыя звяртала ўвагу кіраўніцтва «Аб�
салютбанка» на неабходнасць узмацнення
аховы абменнага пункта каля сталічнага
ўніверсама «Аўтазаводскі» двойчы за гэты
год, паведамляе агенцтва БелаПАН. Банкаўс�
кай установе было прапанавана ўсталяваць
сігналізацыю з вывадам на пульт дэпартамен�
та аховы МУС, а таксама сістэму відэаназі�
рання.

Нагадаем, 10 снежня ў абменным пункце ля
«Аўтазаводскага» была зарэзаная 21�гадовая
касірка. Падрабязнасці — старонка 6.

«Наша Ніва» атрымала адказ на свой запыт аб
інфармацыі пра статыстыку смяротнасці ад пнеў�
маніі і грыпу і магчымасці азнаёміцца з унутранай
перапіскай Мінаховы здароўя ў часе эпідэміі
грыпу. Такая статыстыка дапамагла б высветліць,
ці правільна дзейнічала ўлады ў часе эпідэміі і ці
не было свядомай дэзінфармацыі.

Аднак адказу нам не далі.

«Àá ïðàäàñòà¢ëåíí³ ³íôàðìàöû³
Ì³í³ñòýðñòâà àõîâû çäàðî¢ÿ íà ¹01-05/2 àä

19.11.2009 ã. ïàâåäàìëÿå íàñòóïíàå:
1. Ïà ³íôàðìàöûþ ïà ïåðøûì ïûòàíí³ Âàì íåàáõîäíà

çâÿðíóööà ¢ Íàöûÿíàëüíû ñòàòûñòû÷íû êàì³òýò Ðýñ-
ïóáë³ê³ Áåëàðóñü.

2. Äàêóìåíòû ïà ¢íóòðàíàé ïåðàï³ñöû Ì³í³ñòýðñòâà

«Ì³í³ñòýðñòâà àõîâû çäàðî¢ÿ ë³÷ûöü íåìýòàçãîäíûì...»
àõîâû çäàðî¢ÿ ç’ÿ¢ëÿþööà ñëóæáîâûì³ ³ ïðûçíà÷àíûÿ
äëÿ ê³ðà¢í³êî¢ àðãàí³çàöûé ³ âûêàðûñòàííÿ ¢ ïðàöû
äàêòàðàì³, ó ñóâÿç³ ç ÷ûì Ì³í³ñòýðñòâà àõîâû çäàðî¢ÿ
ë³÷ûöü íåìýòàçãîäíûì àçíàÿìëåííå ç äàäçåíûì³ äàêó-
ìåíòàì³ ñóïðàöî¢í³êà¢ ³íøûõ âåäàìñòâà¢ ³ àðãàí³çà-
öûÿ¢.

Ïåðøû íàìåñí³ê ì³í³ñòðà Ð.À.×àñíîéöü»

На сёння ёсць толькі разрозненыя звесткі з
асобных гарадоў. У Мазыры памерлі прынамсі 9
чалавек, у Светлагорску — 4, у Баранавічах — 3.
Найбольшы працэнт пнеўманійных ускладненняў
прыпаў на Мінскую вобласць. Аднак у цэлым
праўладныя СМІ часта даюць статыстку па Ук�
раіне, але ніколі — па Беларусі.
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Ëóêàøýíêà õî÷à àñàá³ñòà âûá³ðàöü
³íòýðíýò-ïðàâàéäýðà¢

Áëàêàâàííå ñàéòà¢?
Сапраўдную трывогу выклікае

пункт 1.5 праекта: «Пастаўшчыкі
паслуг сеткі інтэрнэт паводле запыту
карыстальніка аказваюць паслугі па
абмежаванні доступу да інфармацыі,
змест якой скіраваны на ажыццяў�
ленне экстрэмісцкай дзейнасці» і г.д.
За прыгожай фармулёўкай «Павод�
ле запыту карыстальніка» можа ха�
вацца ўсё, што хочаце. Прыгадваецца
стары савецкі анекдот: «Усё дзеля ча�
лавека. І мы ведаем імя таго чалавека».

Тым больш што працяг пункта
недвухсэнсоўна тлумачыць: «Упаў�
наважаныя пастаўшчыкі паслуг се�
ткі інтэрнэт забяспечваюць у абавя�
зковым парадку абмежаванне дос�
тупу да дадзенай інфармацыі пры
наданні паслуг ... дзяржаўным орга�
нам ..., дзяржаўным арганізацыям,
установам адукацыі, культуры». Пад
гэты шырокі пералік трапляюць не
толькі белтэлекамаўскія пункты ка�
рыстання інтэрнэтам, але і ўніверсі�

Ñòàðûêåâ³÷: Äàëåé —
Ïà¢íî÷íàÿ Êàðýÿ

Рэдактар інтэрнэт)выдання
«Салідарнасць» Аляксандр
Старыкевіч: «Далей адно —
Паўночная Карэя. Тое, што
плануецца зрабіць, ўражвае. Што і
як будзе выходзіць — іншая
справа. Ствараецца адмысловая
спецслужба для кіравання
інтэрнэтам. Нават сярод самых
горшых прагнозаў не было таго
пункта, паводле якога Лукашэнка

Àïåðàòû¢íà-àíàë³òû÷íû öýíòð

áû¢ ñòâîðàíû ¢ êðàñàâ³êó 2008. Äà ãýòàãà ÷àñó ïðû Àäì³í³ñòðàöû³ ïðýç³äýíòà
³ñíàâà¢ ³íøû îðãàí, ÿê³ çàéìà¢ñÿ ïûòàííÿì³, çâÿçàíûì³ ç ôóíêöûÿíàâàííåì
¢ Áåëàðóñ³ ³íòýðíýòà — Äçÿðæà¢íû öýíòð áÿñïåê³ ³íôàðìàöû³. Òàÿ ñëóæáà
ïåðàâàæíà çàéìàëàñÿ ðýã³ñòðàöûÿé äàìåíà¢ ó çîíå .by ³ êàíòàêòàì³ ç çàìåæíûì³
àðãàí³çàöûÿì³, äçåéíàñöü ÿê³õ äàòû÷ûëà ñóñâåòíàãà ïàâóö³ííÿ.

тэты, інтэрнэт�кавярні, многія іншыя
карыстальнікі. І, хто ведае, ці не бу�
дзе гэты пункт выкарыстаны для глу�
шэння незалежных інтэрнэт�сайтаў.

Ðýã³ñòðàöûÿ íåçàëåæíûõ
³íòýðíýò-ÑÌ²

Акрамя гэтага, прапануецца выз�
начыць парадак рэгістрацыі сродкаў
масавай інфармацыі, якія распаўсю�
джваюцца праз інтэрнэт, парадак вы�
значэння карыстальнікаў інтэрнэта ў
месцах калектыўнага карыстання, а так�
сама шэраг іншых мерапрыемстваў.

На працягу года пасля ўступлення
ў сілу ўказа плануецца распрацаваць
праект Закона аб нацыянальным
сегменце сеткі інтэрнэт і прадставіць
яго на разгляд Лукашэнку.

А кантраляваць дзейнасць ААЦ
будзе... сам ААЦ. Кантроль за выка�
наннем указа, праект якога трапіў у
рэдакцыю «НН», плануецца
ўскласці на Адміністрацыю прэзі�
дэнта і на той самы Аператыўна�ана�
літычны цэнтр.

Алесь Пілецкі
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ÊÀÌÅÍÒÀ ÐÛ

Лукашэнка з Мядзведзевым
пайшлі на рэкорд — іх перамовы
працягваліся цэлы працоўны дзень
— восем гадзін. З іх у вузкім складзе,
за зачыненымі дзвярыма, гутарылі
пяць гадзін. Супярэчлівых пытанняў
сапраўды хапала.

Візіт у Маскву адбываўся пасля
падпісання дамовы аб Мытным саю�
зе. Сам Лукашэнка афіцыйна сумня�
ваўся, ці не супярэчыць гэтая дамо�
ва нацыянальным інтарэсам Бела�
русі. Нават вядучая аналітычнай пе�
радачы БТ дазволіла сабе ўласную
ацэнку мытнага саюза: «Асабіста
мне не падабаюцца новыя мыты на
аўтамабілі».

Таксама 10 снежня Лукашэнка
ўхваліў продаж «БПС�Банка» рас�
ійскаму «Сбербанку» за 280,7 млн
даляраў. У пачатку 2009 года «БПС�
Банк» займаў трэцяе месца сярод
беларускіх банкаў па разгалінава�
насці філіяльнай сеткі і аб’ёмах пры�
цягнення ўкладаў насельніцтва, чац�
вёртае месца — па велічыні актываў.

Можа, менавіта таму беларуская
дэлегацыя на перамовах у Маскве
заняла пазіцыю «браць Крэмль на
змор». Як іранічна зазначыў
расійскі «Коммерсант»: «Беларус�
кія чыноўнікі павялі дыскусію па�
водле загадзя напісанага сцэнару —
яны ўзрывалі прадметную размову
бясконцымі патрабаваннямі наконт
крэдытаў, ільгот, паслабленняў ды
выключэнняў. Гэтыя просьбы паўта�
раліся дзесяткі разоў».

Кіраўнікі ж, каментуючы вынікі
перамоваў, абмежаваліся агуль�
нымі фразамі. Мядзведзеў зазна�
чыў, што Расія «праводзіла і будзе
праводзіць палітыку, скіраваную на

Òàííû ãàç ó àáìåí íà «Íàôòàí» ³ Ìûòíû ñàþç
10 ñíåæíÿ Àëÿêñàíäð Ëóêàøýíêà çíî¢ áû¢ ó Ìàñêâå. Íàãîäà — 10-ãîääçå ïàäï³ñàííÿ

äàìîâû àá ñòâàðýíí³ ñàþçíàé äçÿðæàâû. Ç Ìàñêâû ê³ðà¢í³ê Áåëàðóñ³ ïðûâ¸ç í³çê³ÿ öýíû íà ãàç
³ íàôòó äëÿ Áåëàðóñ³ ÿø÷ý íà ïÿöü ãàäî¢, à òàì ìóñ³¢ ïàê³íóöü àáÿöàííå ïðàäàöü «Íàôòàí».

падтрымку беларускай эканомікі».
Лукашэнка запэўніваў, што саюзная
дзяржава — «не хімера, а рэальнае і
найбольш прасунутае інтэграцыйнае
фармаванне на постсавецкай прасто�
ры».

А пасля вяртання Лукашэнкі ў
Мінск пачала прасочвацца канкрэ�
тыка. Прычым агучваў яе не сам
кіраўнік дзяржавы, а віцэ�прэм’ер
Уладзімір Сямашка. Беларусь і Расія
адсоўваюць пераход на роўнадаход�
ныя цэны на газ на 2015 год, заявіў
чыноўнік, адзначыўшы, што «такая
добрая воля і з боку прэзідэнта Расіі
Дзмітрыя Мядзведзева, і з боку
прэм’ер�міністра Уладзіміра Пуціна
на сустрэчы была выказаная».

Гэта значыць, што ў 2010 годзе Бе�
ларусь можа атрымаць газ па нізкіх
цэнах. Сёлета сярэдняя цана на газ
для Беларусі складае 146 даляраў за
тысячу кубаметраў.

За што такія саступкі? Са словаў
Сямашкі можна зразумець і гэта.
Прыватызацыя комплексу «На�

фтан�Палімір» з удзелам расійскіх
кампаніяў адбудзецца найбліжэй�
шым часам, паведаміў віцэ�прэм’ер.

«Расійскія нафтавыя кампаніі
нас у гэтым выпадку найлепш зада�
вальняюць», — так У.Сямашка тлу�
мачыў, чаму менавіта Расіі можа
быць прададзенае ключавое прадп�
рыемства нафтаперапрацоўчай гал�
іны.

Расійцы даўно хочуць набыць
«Нафтан». І кіраўнік Беларусі гэ�
тым неаднойчы карыстаўся. Дый
цяпер казаць з пэўнасцю, што прадп�
рыемства прададуць, не выпадае.
Напрыклад, у навінах тэлеканала
СТВ жаданне Расіі прыдбаць завод
назвалі «шантажом».

Выглядае, што ў Маскве Лука�
шэнка ў абмен на сваю лаяльнасць
заручыўся падтрымкай расійскага
кіраўніцтва на бліжэйшы год, калі
не на пяцігодку. І ягоную новую пе�
радвыбарчую кампанію таксама ап�
лаціць Масква.

Зміцер Панкавец

сам будзе зацвярджаць
правайдэраў. Усё бярэцца пад
кантроль першай асобы дзяржавы
— нават не Міністэрства інфармацыі».

Áàñòóíåö: Ñòâîðàööà
ïðàâàâûÿ ¢ìîâû
äëÿ áëàêàâàííÿ ðýñóðñà¢

Юрыст, намеснік старшыні
Беларускай асацыяцыі
журналістаў Андрэй Бастунец:
«Падобнага акта даўно чакалі.
Першай спробай узяць пад

кантроль інтэрнэт быў Закон аб
СМІ. У ім гэтага не зрабілі з
шэрагу прычын, сярод якіх
геапалітычная кан’юнктура і
немагчымасць знайсці рашэнне
некаторых прававых пытанняў.
Мы вяртаемся да рэгістрацыі
інтэрнэт�СМІ, ідэнтыфікацыі
карыстальнікаў. Увесь арсенал
падрыхтаваны. Калі ўказ будзе
прыняты ў такім выглядзе,
створацца ўмовы для блакавання
рэсурсаў. Не акрэслена пытанне аб
сацыяльных сетках і блогах».

Расія ахвотна ідзе на значныя фінансавыя страты, вызначаючы для
Беларусі ніжэйшыя цэны на газ і нафту. Здавалася б, прадавай па
рынкавай цане. Чаго расшчодрыліся? Расія плаціць сёння, а зыск хоча
хоча мець на дзесяцігоддзі. Мытны саюз прывязвае беларускую
эканоміку да расійскай. Маючы льготы на газ, беларусы адначасова
вымушаны будуць купляць нізкаякасныя расійскія аўтамабілі і пусціць
драпежны бізнэс у сваю эканоміку. Ужо ў першай палове 2009�га больш
за 80% прамых замежных інвестыцый у беларускую эканоміку
прыйшло з Расіі. А хто інвестуе, той і заказвае музыку. Такі вось
выходзіць славянскі базар.

Барыс Тумар
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Äçå áûâàå òàííû ãàç?

Мінюст пабачыла недакладнасці
ў звестках аб рэгіянальных сходах
заснавальнікаў партыі. Прыводзяц�
ца прыклады з Гарадка, Полацка,
Быхава і іншых гарадоў. Мінюст
цвердзіць, што людзі, чые про�
звішчы стаяць у пратаколах сходаў,
не з’яўляюцца заснавальнікамі БХД.

Гэта ўжо другая сёлета адмова
БХД у рэгістрацыі. Першая была ў
красавіку. Прычыны — тыя самыя,
толькі названыя людзі іншыя.

«Хлусня і беззаконне. Сяброў
партыі апытвалі супрацоўнікі КДБ,
ідэалагічных упраўленняў гарвыкан�
камаў, дырэктары прадпрыемстваў,
але толькі не работнікі Мінюста.
Хлуснёй ёсць, што апыталі ўсяго 70
чалавек. Толькі намі было зафікса�
вана каля 200 такіх тэлефонных
званкоў сябрам партыі», — кажа сус�
таршыня хадэкаў П.Севярынец. «Мы
пакуль не маем рашэння, ці трэба
нам зараз рэгістрацыя», — зазначае

Ïàâåë Ñåâÿðûíåö:
Õëóñíÿ ³ áåççàêîííå

Ïðûñóä ïðàäïðûìàëüí³êó
Áàíäàðýíêó àäìÿí³ë³

Судовая калегія Мінскага гарадскога
суда адмяніла прысуд Першамайскага
раённага суда адносна
прадпрымальніка Андрэя Бандарэнкі.
Прычына — не разгледжаныя ўсе
матэрыялы справы. Мера стрымання
Бандарэнку пакінутая без зменаў —
ён знаходзіцца ў Бабруйскай калоніі.

«Áåëñàòó» íå äàë³
ýëåêòðû÷íàñö³
Святкаванне двухгоддзя тэлеканала
«Белсат» у мінскім клубе «Графіці»

9 ñíåæíÿ Ì³í³ñòýðñòâà þñòûöû³ àäìîâ³ëà ¢ ðýã³ñòðàöû³
ïàðòû³ Áåëàðóñêàÿ õðûñö³ÿíñêàÿ äýìàêðàòûÿ.

іншы сустаршыня Аляксей Шэін.
«Улады не могуць зразумець, як у

сённяшніх умовах ціску і рэпрэсій
дзве тысячы чалавек здольныя арга�
нізаваць цэлую партыю. Радуе, што
дзесяткі людзей вытрымалі ціск на
працы і не адмовіліся ад подпісаў», —
працягвае П.Севярынец.

БХД мае намер актыўна ўдзельн�
ічаць у мясцовых выбарах, а таксама
ўзяць удзел у прэзідэнцкіх. Нагада�
ем, кандыдатам ад партыі на прэзі�
дэнцкія выбары быў вылучаны
Віталь Рымашэўскі.
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сарвалася з�за збою ў электрасетцы.
Такая ж сітуацыя была і летась. МЗС
Беларусі двойчы адмаўляла
тэлеканалу ў адкрыцці карэспандэнцкага
пункта ў краіне. Апошнюю адмову
канал атрымаў 8 снежня.

Ìàðòûíà¢ íàâåäàå
²ñïàí³þ ³ À¢ñòðûþ
Кіраўнік МЗС Беларусі Сяргей
Мартынаў 16—18 снежня наведае
Аўстрыю з рабочым візітам. Міністр
правядзе перамовы са сваімі
калегаміМігелем Марагінасам і
Міхаэлем Шпіндэлегерам.

ЗП

ïàë³òûêà

Ïðàöÿã ñà ñòàðîíê³ 1.
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Пра тое, што жылля ў сталіцы будуць будаваць менш, заявіў дырэк�
тар КУП «Мінскграда» Аляксандр Пятроў. Ён заўважыў, што замест
ўвода ў эксплуатацыю 2 млн квадратных метраў жылля (як планава�
лася раней), у Мінску будзе штогод будавацца 1,2 млн квадратаў.

Рашэнне тлумачыцца пасіўнасцю шэрагу забудоўшчыкаў, пера�
дусім камерцыйнага жылля. Дырэктар агенцтва нерухомасці «Твая
сталіца» Уладзімір Давыдавіч мяркуе, што пры цяперашніх умовах
крэдытавання і фінансавых магчымасцях насельніцтва немагчыма
будаваць шмат жылля. Каб шмат будаваць, неабходна, каб новае
жыллё хтосьці купляў. Аднак насельніцтва праз аб’ектыўныя пры�
чыны няздольнае забяспечыць устойлівы попыт на кватэры.

Але нават 1,2 млн метраў жылля ў год — сур’ёзны паказчык для
сталічных забудоўшчыкаў. Сёлета Мінск безнадзейна адстае ад
выканання гадавога задання па будаўніцтве. Паводле дадзеных
Белстата, за студзень�лістапад гадавое заданне выканана толькі на
59,6%. З запланаваных 1,4 млн кв. метраў у эксплуатацыю ўведзена
толькі 834,9 тысячы.

Прычынай адставання, апроч падзення пакупніцкай здольнасці,
эксперты лічаць недахоп будаўнічых магутнасцяў. «Доўгі час сур’�
ёзных аб’ёмаў будаўніцтва ў сталіцы не стваралася. Усё ішло па
шляху інтэнсіфікацыі матэрыяльнай базы, з яе ўжо практычна ўсё
выціснулі», — яшчэ ў ліпені заяўляў начальнік упраўлення жыллё�
вага будаўніцтва Міністэрства архітэктуры і будаўніцтва Аляк�
сандр Горваль. Яшчэ адной праблемай, на яго думку, з’яўляецца не�
дахоп плошчы, «каб будаваць такія вялізарныя жылыя масівы».

Гэтыя ж праблемы агучыў на нядаўнім сумесным пасяджэнні
палат нацыянальнага сходу віцэ�прэм’ер Віктар Бура. Ён канстата�
ваў, што сітуацыя з невыкананнем планаў па будаўніцтве жылля ў
Мінску ўжо сістэмная: «Сёння працы на шэрагу аб’ектаў вядуцца
толькі ў адну змену, а на некаторых аб’ектах наогул не вядуцца».

Андрэй Кажамякін, naviny.by

Àø÷àäçÿöü
íà ¢ñ³õ, àïðî÷

ì³ë³öû³
Ó 2010 ãîäçå ñêàðîöÿööà âûäàòê³

íàâàò íà îðãàíû äçÿðæà¢íàé
áÿñïåê³ ³ ïðà¢ëàäíûÿ ÑÌ².

Выдаткі кансалідаванага бюджэту Беларусі
на 2010 год складуць 55,7 трыльёна рублёў
(каля 19,5 мільярдаў даляраў).

Асаблівасцю 2010 года стане тое, што канса�
лідаваны і рэспубліканскі бюджэт — гэта ўжо
не адно і тое ж. Цяпер фонд сацыяльнай аба�
роны насельніцтва выдзелены ў асобную
структуру. Яна будзе існаваць асобна ад рэс�
публіканскага бюджэту, але ўлічвацца ў канса�
лідаваным. На сацыяльную абарону — пера�
важна пенсіі — выдаткоўваецца траціна ад ўсіх
грошай, каля 18 трыльёнаў рублёў.

Äçÿðæáÿñïåêà íåäààòðûìàå
Па тым, як размяркоўваюцца астатнія

фінансы, можна вызначыць прыярытэты бела�

Ïðàêàïîâ³÷: Ñÿðýäíÿÿ çàðïëàòà
áþäæýòí³êà¢ — 1,2 ìëí ðóáë¸¢

Ó 2010 ãîäçå ñÿðýäíÿÿ çàðïëàòà ¢ áþäæýòíàé
ñôåðû ñêëàäçå ïðûêëàäíà 1,2 ìëí. ðóáë¸¢,
ïààáÿöà¢ ñòàðøûíÿ ïðà¢ëåííÿ Íàöáàíêà
Áåëàðóñ³ Ï¸òð Ïðàêàïîâ³÷.

«Äëÿ ãýòàãà ïðàäóãëåäæâàåööà ç óë³êàì ïàìåñÿ÷íàé
äûíàì³ê³ äàõîäà¢ áþäæýòó ïàâûøàöü ïàìåð
òàðûôíàé ñòà¢ê³ ïåðøàãà ðàçðàäó ³ çàðïëàòó ç 1
ñòóäçåíÿ, ç 1 êðàñàâ³êà, ç 1 ë³ïåíÿ ³ ç 1
êàñòðû÷í³êà», — ñêàçà¢ Ïðàêàïîâ³÷.

ßê ïàäêðýñë³¢ Ïðàêàïîâ³÷, ñëîâû ÿêîãà ïðûâîäç³öü
ïðýñ-ñëóæáà ïðýç³äýíòà, 2010 ãîä — ãýòà ïà÷àòàê
êàðýííàé ïåðàáóäîâû ³ ìàäýðí³çàöû³ ýêàíîì³ê³
êðà³íû.

Ïàâîäëå çâåñòàê Áåëñòàòà, ó ñòóäçåí³—êàñòðû÷í³êó
2009 ãîäà ñÿðýäíÿÿ çàðïëàòà ¢ àõîâå çäàðî¢ÿ ñêëàëà
767 òûñ. ðóá., ó ñôåðû ô³çêóëüòóðû ³ ñïîðòó — 1
277 òûñ., ñàöûÿëüíàãà çàáåñïÿ÷ýííÿ — 577 òûñ.,
àäóêàöû³ — 689 òûñ., êóëüòóðû — 723 òûñ.,
íàâóê³ — 1 337 òûñ.

ÁåëàÏÀÍ

рускай улады.
Міліцыя — наша ўсё. Толькі органы ўнутра�

ных справаў атрымаюць налета болей, чым
было сёлета. Дзяржава «падкінула» міліцыян�
там яшчэ $30 млн. Цяпер у тых будзе 1,1 тры�
льёна рублёў ($385 мільёнаў). Для нагляд�
насці наступныя лічбы будуць падавацца мена�
віта ў пераводзе на валюту — у трыльёнах
рублёў цяжка разабрацца.

На КДБ дзяржава будзе ашчаджаць — за�
мест $85 млн, як было ў 2009 г., ім дастанецца
«ўсяго» $69 млн.

Узброеным сілам таксама абрэзалі: $515
млн. У гэтым годзе было $574.

Àäóêàöû³ — ìåíø, ÷ûì âîéñêó
Міністр фінансаў Андрэй Харкавец радасна

паведаміў, што выплаты на медыцыну і адука�
цыю павялічацца на 6—7%. Тым не менш, супа�
стаўленне лічбаў пераконвае ў адваротным.
Канкрэтны прыклад у рублях — у законе «Аб
рэспубліканскім бюджэце на 2009 год» на
адукацыю выдзелена 1,77 трлн рублёў. На
2010 год запланавана выдаткаваць 1,4 трлн. На
21% менш! А калі пералічыць суму ў валюце,
то выходзіць яшчэ мацней. З $622 млн да $491
млн адпаведна.

Падобная сітуацыя і з медыцынай. Было
$540 мільёнаў — стала $442.

У напружаным спаборніцтве між спортам і
культурай ініцыятыву перахапіла сіла. Летась
культура была наперадзе — 85 супраць 80 (у
мільёнах даляраў). Цяпер фізкультура і спорт
адыграліся. Яны атрымаюць $65 млн, на ду�
хоўнае ж выдаткоўваецца $63 млн.

Àïîøíþþ êàøóëþ
äûïëàìàòàì

Яшчэ адна ахвяра экамічнага крызісу —
праўладныя СМІ. У іх адабралі $8 млн. Здаец�
ца, шмат, але на падтрымку лукашэнкаўскіх
газет і тэлеканалаў падаткаплатнікі ўсё адно

аддадуць аж $59 мільёнаў.
Эканомія кіраўніка дзяржавы на сабе не та�

кая вялікая. Ад сёлетніх $12 млн, выдаткава�
ных на «дзяржаўныя органы, якія забяспечва�
юць дзейнасць прэзідэнта», засталося 10 млн.

Як і летась, унёскі ў саюзную дзяржаву
практычна роўныя выдаткам на ўтрыманне
дыпламатычных прадстаўніцтваў Беларусі ва

ўсім свеце. І тыя, і тыя ўсё растуць — $60 млн і
$65 млн адпаведна.

Варта адзначыць, што бюджэт на 2009 год
дадаткова пераглядаўся у маі гэтага года ў бок
паніжэння. Хто ведае, ці ўдасца выканаць бюд�
жэт�2010, калі запланаванага эканамічнага ро�
сту дасягнуць не ўдасца.

Ягор Марціновіч
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Ïåðøû áðýñöê³ ã³ïåðìàðêåò
У Брэсце на адной з цэнтральных вуліц
— Маскоўскай — адкрыўся гіпермаркет
«Карона». Праект рэалізаваны мінскім
ААТ «Табак�Інвест». Плошча гіпермаркета
22 тыс. кв. м, на якой размешчаны 75
тыс. найменняў тавараў. «Карона» стварыла
больш за 1000 працоўных месцаў.

«Àñüêà» ñòàíå ðàñ³éñêàé
Кампанія AOL, якой належыць ICQ
(«аська») — сервіс абмену
паведамленнямі ў інтэрнэце, — вядзе
перамовы наконт продажу праграмы
расійскай інвестыцыйнай кампаніі
Digital Sky Technologies. Сума здзелкі —
$200—300 млн. Месячная аўдыторыя
ICQ ацэньваецца ў 40—50 мільёнаў
актыўных карыстальнікаў.

Ó áàáóëåê êàíô³ñêóþöü
ãðûáû ³ øêàðïýòê³

Міністэрства па падатках і зборах
прапануе канфіскаваць тавар у
нелегальных прадаўцоў. Падаткавікам не
падабаецца актыўны гандаль ля падземных
пераходаў і гандлёвых цэнтраў. У
асартыменце — адзенне, біжутэрыя,
садавіна. Пакуль пры затрыманні
прадаўцы павінны толькі выплаціць
штраф, а тавар вяртаецца ім назад.

Å¢ðàñàþç çí³ø÷ûöü
ëàòâ³éñê³ÿ øïðîòû

Еўракамісія прапанавала знізіць нормы
ўтрымання дыяксіну і бензапірэну ў

шпротах. Калі рашэнне будзе прынята,
латвійскія вытворцы шпротаў
збанкрутуюць. У выпадку паніжэння
нормы дыяксіну з ужытку могуць быць
выключаныя ўсе віды рыбы, што
здабываюцца ў Балтыйскім моры. А
зніжэнне бензапірэну азначае, што ўся
вэнджаная рыба будзе забароненая,
шпроты ў тым ліку.

Ðàñ³ÿ âûïóñö³öü
áåëàðóñê³ÿ å¢ðààáë³ãàöû³
Арганізатарам іх выпуску стане
«Сбербанк» Расіі. Еўрапейскія аблігацыі
складуць $2 млрд, а тыя, што будуць
арыентаваныя на расійскі рынак, —
каля $500 млн. Пра гэта віцэ�прэм’ер
Беларусі Уладзімір Сямашка дамовіўся
на сустрэчы з кіраўніком расійскага
«Сбербанка» Германам Грэфам.

Íàñòóïíàå ïàâåë³÷ýííå
ïåíñ³é — ïðàç ïà¢ãîäà
Нацыянальны сход ухваліў бюджэт

дзяржаўнага пазабюджэтнага Фонда
сацыяльнай абароны на 2010 год.
Павелічэнне пенсій чакаецца з 1
жніўня. Рост сярэдняга памеру пенсіі
мае скласці 18,6%.

ÀÝÏ Áåë-Ðàñ-Êàç
ïëàíóåööà ñôàðìàâàöü
íå ïàçíåé çà 1.01.2012
Паводле вынікаў пасяджэння
Міждзяржаўнага савета ЕўрАзЭС,
якое адбылося 11 снежня ў Санкт�
Пецярбургу, кіраўнікі ўрадаў
падпісалі 19 дакументаў, у тым ліку
звязаных з уводам у дзеянне
Мытнага саюза Беларусі, Расіі,
Казахстана. Гаворка таксама ішла аб
праекце плана дзеянняў па
фармаванні адзінай эканамічнай
прасторы Беларусі, Расіі і
Казахстана. Прэм’ер�міністр
Казахстана заявіў, што яна з’явіцца
не пазней за 1 студзеня 2012 года.

ЯМ

Ó Ì³íñêó íîâàãà æûëëÿ ñòàíå ìåíåé,
à êàøòàâàöü ÿíî áóäçå áîëåé

Ïðû÷ûíà — òýìïû áóäà¢í³öòâà àäñòàë³ íà 20%
àä çàïëàíàâàíûõ.

ãàñïàäàðêà
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Çàã³íó¢, óöÿêàþ÷û
àä ÄÀ²

У Брэсце забіўся 23�гадовы
вадзіцель. Ён не справіўся з
кіраваннем і ягоны
«Фольксваген�Гольф»
ударыўся ў прыдарожную
агароджу. Вадзіцель памёр,
так і не апрытомнеўшы, у
абласной бальніцы. Гэты
кіроўца раней быў пазбаўлены
правоў за кіраванне
аўтамабілем п’яным.

ФОТ
КЛЕШ

+ У
СКОБЛ

Íîâû ãîä ³ Êàëÿäû:
àãðàñÿäç³áû çàïðàøàþöü

Пакатацца на санках і санях, па�
коўзацца на каньках вакол ялінкі,
пасмажыць шашлыкі, пагрэцца ля
сапраўднай печы — гэта і шмат чаго
іншага прапануюць беларускія агра�
сядзібы на зімовыя святы.

Аматарам сустрэць Новы год ва
ўтульным вясковым дамку варта
паспяшацца. «Не ўгадаў я сёлета з
цаной — у мяне дамок на дзесяць
чалавек на суткі каштуе мільён
рублёў, а ў канкурэнтаў тыя ж пас�
лугі каштуюць ад паўсотні даляраў
на чалавека», — кажа гаспадар сядз�
ібы «Ля Свяцка», што за 18 км ад
Гродна, Рыгор Яроменка. Ён прапа�
нуе гасцям стравы беларускай,
польскай і літоўскай кухні. У доме
ёсць усе зручнасці. Для тых, хто
жыве не хлебам адзіным, — за якую
сотню метраў ад сядзібы знаходзіц�
ца палац Валовічаў XVIII ст.

Ðîäíûÿ êóòû
çàïðàøàþöü

Сядзіба «Родны кут» Юліі і
Юрыя Бука ў Глыбоцкім раёне,
дзякуючы водгукам у прэсе, цяпер
не мае праблемаў з наведнікамі.
Нагадаем, яны робяць зніжку для
беларускамоўных. Сюды можна
наведацца пасля 1 студзеня, на зімо�
выя вакацыі. Цэны ад лета не змян�
іліся — суткі пражывання ў найлеп�
шай з хатак, дзе ёсць санвузел, газа�
вая пліта, лядоўня, посуд і тэлеві�
зар, каштуе 15 тысяч рублёў з чала�
века.

Свой «Родны кут» ёсць у
Мінскім раёне, у вёсцы Валоўшчы�
на. «На Новы год у нас памяшкан�
не замаўляюць за 2—3 месяцы — і
цяпер знялі. Але прыязджайце да
нас на каву ў любы час», — запрасіў
гаспадар сядзібы Уладзімір Судас.
Узімку ў ягонай хатцы могуць
змясціцца шэсць чалавек. Тут маец�
ца печ з ляжанкай, камін, лазня.
Гасцям прапануецца сялянская ежа.

Ïà ìÿñö³íàõ ²âîíê³
Ñóðâ³ëû

За 60 кіламетраў ад сталіцы, на
мяжы вёсак Зарэчча і Засулле,
размясцілася сядзіба
«Зарачанскiя Янiны». Для гасцей
— двухпавярховы дом з жылымі
пакоямі, кухняй, душам, саўнай,
прыбіральняй і залай з тэлевіза�
рам. Гаспадары пачастуюць ма�
чанкай, бабкай ды іншымі стра�
вамі нацыянальнай кухні. У мас�
тацкай майстэрні кожны ахвочы
можа паспрабаваць свае здоль�
насці.

Ад 3 да 6 студзеня, а таксама пас�
ля 7�га, чакае аматараў вясковага
адпачынку сядзіба «Верагі» на Ла�
гойшчыне. На Новы год і калядную
ноч сядзібу ўжо занялі. «Арэнда
пакояў ад 150 да 250 тысяч», —
кажа гаспадар Анатоль.

Íà êàíüêàõ âàêîë
ÿë³íê³

Сядзіба «Гасцінны двор» на Бы�
хаўшчыне спецыялізуецца на паля�
ванні. Аднак і для аматараў больш
мірнага адпачынку можа шмат
чаго прапанаваць: пакатацца на сан�
ках і санях, пакоўзацца на каньках
вакол ялінкі (каток акурат пачалі
заліваць), а то і ў хакей згуляць, па�
перацягваць канат і на лыжах пра�
бегчыся. У ваколіцах вёскі аднаў�
ляецца жаночы кляштар XVIII ст.,
дзе знаходзіцца Баркалабаўская
цудатворная ікона Божай Маці.
Сядзіба з усімі зручнасцямі
змесціць да 20 чалавек. Цэны — ад
ста тысяч рублёў за пакой на 4—5
чалавек.

«Наш брэнд — кузня і Блакітныя
азёры», — кажа гаспадар сядзібы
«Трабуцішкі» на Пастаўшчыне
Юрый Фурс. Першы навагодні
тыдзень забраніравалі за некалькі
месяцаў наперад. Гасцей паката�
юць на санях, папараць у лазні, па�

«Ëÿ Ñâÿöêà»

Ãðîäçåíñê³ ðà¸í, Êðóëå¢ø÷ûíà, 7

Ò.: (44) 772-15-83

e-mail: sviatsk@tut.by

Ðûãîð ßðîìåíêà

«Çàðà÷àíñêiÿ ßíiíû»

Ì³íñêàÿ âîáëàñöü, Ñòà¢áöî¢ñê³ ðà¸í,

â. Çàðý÷÷à, âóë. Öýíòðàëüíàÿ, ä.105.

Ò.: (29) 643-43-02; (29) 566-43-02

Ïàâàðîòíû Àëÿêñàíäð

«Ðîäíû êóò»

Â³öåáñêàÿ âîáëàñöü, Ãëûáîöê³ ðà¸í,

â.Âàëîäçüêàâà

Ò.: (02156) 3-63-57; (29) 109-51-89

Þë³ÿ Áóêà

«Ðîäíû êóò»

Ì³íñê³ ðà¸í, â.Âàëî¢ø÷ûíà,
çàâ.Ëÿñíû, 2

Ò.: (29) 641-47-62

Óëàäç³ì³ð Ñóäàñ

«Âåðàã³»

Ì³íñêàÿ âîáëàñöü, Ëàãîéñê³ ðà¸í,
â.Âåðàã³

Ò.: (29) 656-41-34, (29) 274-76-83

«Ãàñö³ííû äâîð»

Ìàã³ë¸¢ñêàÿ âîáëàñöü, Áûõà¢ñê³
ðà¸í, â.Çàëàõâåííå,
âóë.Öýíòðàëüíàÿ, 29

Ò.: (44) 773-31-37, (29) 740-26-26,
(02231) 3-23-05

Ì³õà³ë Äóäç³êà¢

«Òðàáóö³øê³»

Â³öåáñêàÿ âîáëàñöü, Ïàñòà¢ñêi ðà¸í,
â.Òðàáóö³øê³

Ò.: (29) 668-02-77, (29) 553-29-88,
(02155) 4-44-32

e-mail: fursy@mail.ru

Þðû Ôóðñ

частуюць нацыянальнымі стра�
вамі. У ваколіцах ёсць што пагля�
дзець — Лынтупскі і Камайскі кас�

цёлы, панскія сядзібы ў Паставах,
Лынтупах, Камарове, старажыт�
ныя млыны і дзоты Першай сус�

ветнай, сядзіба вядомага беларус�
кага мастака Альфрэда Ромера.

Сямён Печанко
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Пра гэта заявіў першы намеснік міністра
культуры Уладзімір Рылатка. Ужо адабраныя
шэсць тэмаў гістарычнага характару, якія мо�
гуць скласці аснову «нацыянальнага фільма».

У іх ліку — ідэя зрабіць экранізацыю аднаго
з найбуйнейшых твораў Уладзіміра Каратке�
віча і сцэнар, прысвечаны жыццю Еўфрасінні
Полацкай.

Да канца 2010 года плануецца зацвердзіць
сцэнар «нацыянальнага фільма». Як адзначыў
Рылатка, «Настасся Слуцкая» «з розных пры�
чын» не зусім адпавядае статусу «нацыяналь�
нага фільма».

Паводле словаў галоўнага рэдактара кінас�
тудыі Наталлі Сцяжко, праект знаходзіцца пад
патранажам кіраўніка дзяржавы, і, перш чым
прапанаваць яму штосьці на зацвярджэнне, на
«Беларусьфільме» павінны быць пэўныя, што
«гэта сапраўды будзе нацыянальны праект».На
якой мове будзе той «нацыянальны праект» —
немаведама.

БелаПАН, СМ

Ïàñëÿ «Àíàñòàñ³³
Ñëóöêàé» —

«Å¢ôðàñ³ííÿ Ïîëàöêàÿ»

«Áåëàðóñüô³ëüì» ïëàíóå çíÿöü
êàðö³íó ñà ñòàòóñàì «íàöûÿíàëüíàãà

ô³ëüìà».

Ô³ëüì ïàâîäëå
«×àðíîáûëüñêàé ìàë³òâû»

ïðýòýíäóå íà «Îñêàð»

«Äçâåðû» («The Door») — äýáþòíàÿ
ðýæûñ¸ðñêàÿ ïðàöà ïðàäóñàðê³ ³

àêòîðê³ ç ²ðëàíäû³ Õóàí³òû Ó³ëñàí.

Мастацкі фільм паводле рамана Святланы
Алексіевіч «Чарнобыльская малітва» пазмага�
ецца за «Оскара» ў катэгорыі «найлепшы ка�
роткаметражны мастацкі фільм».

«Дзверы» («The Door») — дэбютная рэжы�
сёрская праца прадусаркі і акторкі з Ірландыі
Хуаніты Уілсан. У аснову сюжэта пакладзены
«Маналог пра цэлае жыццё, напісаны на дзвя�
рах» — гісторыя з кнігі «Чарнобыльская малі�
тва» Святланы Алексіевіч. Герой стужкі —
Мікалай Калугін, у якога ад радыяцыі памірае
дачка. Каб пахаваць дзяўчынку, герой выпраў�
ляецца ў Чарнобыльскую зону.

Фільм ствараўся ў Прыпяці, за некалькі
кіламетраў ад рэактара. У «Дзвярах» іграюць
акторы Ігар Сігаў (Тэатр беларускай драма�
тургіі) і Джульета Казакевіч�Герынг (мас�
коўскі тэатр Школа сучаснай п’есы).

82�я цырымонія ўручэння прызоў амеры�
канскай Акадэміі кінамастацтваў адбудзецца 7
сакавіка 2010 г. у Галівудзе.

ЛК, Антон Тарас
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Ì³í÷óê ïàâåñ³¢ñÿ
¢ Ëîøûöê³ì ïàðêó

12 снежня ў Лошыцкім
парку на дрэве быў
знойдзены труп 26�
гадовага мінчука. Труп
знайшоў брат павешанага.
У перадсмяротнай запісцы
нічога канкрэтнага пра
прычыны сыходу з жыцця
самагубца не паведаміў.
Па ім засталіся жонка і
дачка.

Êóðñàíò øàíòàæàâà¢
ïðàñòûòóòàê
Курсант Акадэміі міліцыі
вырашыў падманам атрымаць
ад дзвюх мінскіх прастытутак
280 тысяч рублёў, пагражаючы
прыцягнуць іх да адказнасці за
іх занятак. Тыя самі наскардзіліся
ў міліцыю. Прадпрымальнага
курсанта ўзялі пасля атрымання
грошай. Заведзеная крымінальная
справа.

Äûïëàìàò ãàíäëÿâà¢
êàëãîòêàì³

Першы сакратар пасольства
Швецыі ў Расіі Андрэс Марцін
Форс ездзіў у Беларусь,
купляў недарагую панчошна�
шкарпэткавую прадукцыю і
здаваў яе на рэалізацыю ў
расійскія магазіны.
Дзякуючы дыпламатычнай
недатыкальнасці, Форс
пазбягаў праверак на мяжы.
Шведскі бок прыняў
рашэнне аб спыненні працы
Форса ў Маскве.

БелаПАН, БЕЛТА,
«Ежедневник»
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Ó Ì³íñêó
íà âóë³öû

Ìàøûíàáóäà¢í³êî¢
ïðû ðàñê³äâàíí³
ïÿñ÷àíà-ñàëÿíîé

ñóìåñ³
ïàøêîäæàíûÿ

òðû äçÿñÿòê³ à¢òî.
Ó ñóìåñü

âûïàäêîâà
òðàï³ë³ êàìÿíþê³.
ÓÏ «Ðýìà¢òàäàð

Çàâîäñêàãà ðà¸íà
Ì³íñêà» àáÿöàå

êàìïåíñàâàöü
óëàäàëüí³êàì

ìàøûí øêîäó.

Ó Ì³íñêó
íà âóë³öû

Ìàøûíàáóäà¢í³êî¢
ïðû ðàñê³äâàíí³
ïÿñ÷àíà-ñàëÿíîé

ñóìåñ³
ïàøêîäæàíûÿ

òðû äçÿñÿòê³ à¢òî.
Ó ñóìåñü

âûïàäêîâà
òðàï³ë³ êàìÿíþê³.
ÓÏ «Ðýìà¢òàäàð

Çàâîäñêàãà ðà¸íà
Ì³íñêà» àáÿöàå

êàìïåíñàâàöü
óëàäàëüí³êàì

ìàøûí øêîäó.
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Забойства 21�гадовай касіркі абменніка
ўскалыхнула Мінск. Людзі шакаваныя
жорсткай расправай з дзяўчынай. 10 снеж�
ня ранкам Таццяна Пятрова прыйшла на
працу, у абменнік, што на вуліцы Варвашэні
ў сталіцы. У гэты дзень ў Таццяны быў вы�
ходны і мусіла працаваць напарніца, але тая
папрасіла падмяніць яе…

Кабінка абменнага пункту знаходзіцца на
вуліцы, проста ля ўваходу ва ўніверсам
«Аўтазаводскі». Калі дакладна адбылося
забойства, ніхто не ведае. Увечары інкаса�
тары прыехалі за грашыма і пабачылі ў каб�
інцы дзяўчыну з перарэзаным горлам. Ва�
люты не было. Міліцыя падлічыла, што
знікла 35 мільёнаў рублёў.

Прадавачкі «Аўтазаводскага» згадвалі,
што раніцай ля абменніка «цёрся нейкі му�
жык». Мо ён і падпільнаваў Таццяну ў ся�
рэдзіне дня, калі тая, паставіўшы таблічку
«тэхнічны перапынак», выйшла з абменні�
ка.

Магчыма, дзяўчына адмовілася аддаць
рабаўніку грошы. У лютым, пасля крадзя�
жу грошай з абменнiка ў адным з
гiпермаркетаў, адказнасць усклалі на
касiрку, якая тады працавала.

Камер назірання, накіраваных проста на
абменнік,не было, што робіць раскрыццё
справы маларэальным.

Пра меры бяспекі касіраў «НН» расказаў
Яўген П., які працуе ў адным з абменнікаў
«Беларусбанка».

«Наша Ніва»: Што ўяўляе сабой сістэ)
ма бяспекі абменніка?

Яўген П.: У кабінцы ўсталяваныя мета�
лічныя дзверы з дзвюх пласцін (у кватэрах
— адна), якія зачыняюцца на чатыры абаро�
ты ключа. Тоўстае шкло павінна выратаваць
ад страляніны. Але лепш не правяраць…

У большасці абменнікаў усталяваная
сігналізацыя, праз якую адбываецца сувязь
з міліцыяй. Але ў адной з кабінак, дзе я
працаваў — у мінскім супермаркеце, — я
бачыў і аўтаномную сігналізацыю. Гэта зна�
чыць, калі я націсну кнопку, ніхто не прые�
дзе на помач. Сігналізацыя проста запіш�

Год ці два таму ў адной
мінскай ВНУ быў лакальны
скандал, які не дасягнуў
медыя�прасторы — такія рэчы
ў Беларусі прынята
замоўчваць. У гэтай ВНУ
навучаецца шмат студэнтаў з
арабскіх краінаў. Калі
паназіраць за замежнікамі, то
можна заўважыць, што
студэнты з Кітая заўсёды
сустракаюцца паміж сабой —
кітайскія хлопцы з кітайскімі
дзяўчатамі. Сярод арабаў
такой тэндэнцыі няма. Іх больш
прывабліваюць нашы «наташы»
(так называюць у арабскіх
краінах усходніх славянак,
гатовых за грошы на ўсё).
Скандал здарыўся, калі
кіраўніцтва ВНУ даведалася,
што ў інтэрнаце студэнткі�
«наташы» стаяць у чарзе ля
пакояў арабскіх студэнтаў.
Стаяць рэгулярна, заходзяць
па чарзе, а пасля выходзяць,
рассоўваючы даляры па
кішэнях кароценькіх
халацікаў. У асноўным гэта
былі дзяўчаты з вясковых
сем’яў, якім не хапала грошай
у дарагой сталіцы. Яны
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F R E E ÂÎËÜÍÀÑÖ ²

Cýêñ-òóðûçì
ïà-áåëàðóñêó

У інтэрнэце на сайце
tishotka.blog.tut.by прайшоў
конкурс на самую лепшую
карцінку для майкі, што меў
назву «Цішоткі вольных бе�
ларусаў» («цішотка» — гэта
назва майкі�саколкі на слэн�
гу). Журы выбірала пера�
можцаў з сотні працаў ад 44
удзельнікаў.

Вырашана кожнае з трох
прызавых месцаў раздзяліць
паміж двума ўдзельнікамі,
дадаткова вызначаныя тры
пераможцы ў намінацыі
«Беларуская свабода» ад
Руху «За свабоду», чатыры
пераможцы ў намінацыі
«Будзьма беларусамі», якія

«Ìîãóöü ïðûñòàâ³öü ï³ñòàëåò äà ñêðîí³ —

í³õòî ³ íå çà¢âàæûöü»
Æîðñòêàå çàáîéñòâà êàñ³ðê³ Òàööÿíû

Ïÿòðîâàé ïàêàçàëà, íàêîëüê³
íåàáàðîíåíûÿ ¢ êðà³íå ïðàäñòà¢í³ê³

ãýòàé ïðàôåñ³³.

Êðûç³ñ — ãîä ïàëÿâàííÿ
íà êàñ³ðà¢ ³ ³íêàñàòàðà¢

Ñ¸ëåòà òðàã³÷íûõ çäàðýííÿ¢ ÿê í³êîë³
øìàò. Ó ëþòûì áû¢ àáðàáàâàíû àáìåíí³ê ¢
ã³ïåðìàðêåöå «Ïðàñòîð». Çëà÷ûíöà ç
ýëåêòðàøîêåðàì ïàä âûãëÿäàì ³íêàñàòàðà
íàïà¢ íà êàñ³ðêó. Ïàñëÿ òàãî, ÿê ÿíà
ñòðàö³ëà ïðûòîìíàñöü, ñêðà¢ êàëÿ $90 òûñ.
Çëà÷ûíöó íå çíàéøë³.

Ó òûì ñàìûì ëþòûì íà Ñàë³ãîðø÷ûíå áû¢
çäçåéñíåíû íàïàä íà ìàøûíó ç ê³ðî¢öàì ³
ýêàíàì³ñòàì ñåëüãàñïðàäïðûåìñòâà
«Áàëüøàâ³ê Àãðà». Òðîå çëà÷ûíöà¢ çàá³ë³
³õ ³ ñêðàë³ êàëÿ $30 òûñ. Çàáîéöà¢
çíàéøë³, àäíàãî ç ³õ ïðûñóäç³ë³ äà
ñìÿðîòíàãà ïàêàðàííÿ.

Ó âåðàñí³ ¢ Â³öåáñêó íàïàë³ íà êàñ³ðêó.
Êàë³ ÿíà âûõîäç³ëà ç êàá³íê³, íàâàë³ë³ñÿ
äâîå íåâÿäîìûõ ³ çàøòóðõíóë³ íàçàä ó
àáìåíí³ê. Áûëî ñêðàäçåíà êàëÿ $20 òûñ.

×ýðâåíüñêàÿ ñïðîáà ðàáà¢í³öòâà ¢
Áàðàíàâ³÷àõ ïîñïåõó íå ïðûíåñëà.
Íÿ¢äàëàãà çëà÷ûíöó, ãðàìàäçÿí³íà
Ïà¢äí¸âà-Àôðûêàíñêàé Ðýñïóáë³ê³
çàòðûìàëà ì³ë³öûÿ.

чыць. На гук павінен прыбегчы ахоўнік.
Адзін. Але ці дапаможа ён, калі рабаўнікоў
некалькі?..

«НН»: Касіры маюць права выходзіць з
кабінкі? Напрыклад, у прыбіральню.

ЯП: У тым самым супермаркеце ў вызна�
чаны час падыходзіў ахоўнік. Я выходзіў, а
ён заставаўся ля кабінкі. У іншых абменні�
ках кабінку трэба здаваць на сігналізацыю,
як кватэру. Калі вяртаюся — здымаю з
аховы, заходжу, а пасля ўключаю ахову
знутры.

«НН»: А калі нехта па дарозе ўдарыць
ці ўжыве электрашокер, адбярэ пульт?

ЯП: Вось у гэтым і асноўная праблема…
Трэба разлічваць толькі на сваю асцярож�
насць. Але ці патэлефануе нехта ў міліцыю,
калі ўбачыць незнаёмца ў абменніку, мне
будзе ўжо няважна — мяне ж ужо заб’юць…
Яшчэ могуць прыставіць пісталет да скроні
і зайсці разам са мной. Наўрад ці нехта
зверне на гэта ўвагу.

«НН»: Калі, напрыклад, пачаўся пажар:
трэба ратавацца самому ці ратаваць гро)
шы? Што кажуць інструкцыі?

ЯП: У кабінцы ёсць незгаральныя сейфы,
туды за 20—30 секунд можна ўсё схаваць.
Інструкцый, дзе было б напісана, што дара�
жэйшае — грошы альбо я — няма. Але калі я
ўратуюся, зразумела, вяртанне валюты
«павесяць» на мяне.

«НН»: Іншая сітуацыя: нехта грукае ў
кабінку, што табе трэба рабіць?

ЯП: Зірнуць у вочка ў дзвярах, далей
праз прыёмнік грошай узяць пасведчанне.
Асобу трэба праверыць па спецыяльным
спісе людзей, якія маюць права доступу ў
кабінку. Ні пажарнага, ні міліцыянта, ні
электрыка не пусцяць. Ім можна адчыніць
дзверы толькі тады, калі будзе спецыяльнае
пасведчанне, выпісанае дырэктарам банка.

«НН»: Ці здараліся ў тваёй практыцы
нейкія надзвычайныя здарэнні?

ЯП: Я тады працаваў у абменніку ў ад�
ным з медцэнтраў. Каб не цягаць з сабой
ключы, мы здавалі іх мясцовай ахове. Па�
дыходжу да ахоўніка, а ён кажа: «Дык ужо
ўзяў нехта ключы!» У мяне ўнутры ўсё аж
перавярнулася. Пабег да кабінкі, а там ка�
лега сядзіць. Ён нешта паблытаў і вырашыў,
што павінен працаваць у той дзень. Вось і
прыйшоў на маё працоўнае месца.

Падрыхтаваў Ягор Марціновіч

свядома ішлі зарабляць да арабаў,
бо хацелася модна апранацца
ды хадзіць па дыскатэках. Самае
агіднае ў гэтай гісторыі тое,
што чэргі былі рэальна вялікімі
і студэнты�арабы, калі ім гэтыя
паслугі былі ўжо непатрэбныя,
сілай выпіхвалі дзяўчат, якія
спрабавалі прабіцца ў іх пакоі.
А адзін мой знаёмы з тымі ж
мэтамі ездзіць да бабулі ў вёску.
На прывабнага гарадскога
хлопца там заўсёды знаходзіцца
пару прыгожых вясковых
дзяўчат, гатовых на ўсё. Такі
вось сэкс�агратурызм па�
беларуску.

Вольга Жарнасек

Ìàéê³ íà êîæíû ãóñò
атрымаюць памятныя суве�
ніры ад агульнанацыяналь�
най культурніцкай кампаніі
«Будзьма!» і адзін прыз гля�
дацкіх сімпатый.

Ганарар за першае месца
падзялілі Кася Шцірліц і
Мікалай З.

Усе ўдзельнікі конкурсу да
канца месяца на пазначаныя
паштовыя адрасы атрыма�
юць цішотку з прынтом ад�
наго з пераможцаў. У
бліжэйшы час з перамож�
цамі і намінантамі звяжуцца
арганізатары кампаніі для
ўдакладнення спосабаў ат�
рымання ганарараў і пада�
рункаў.

óñÿãî ïàòðîõó
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Ëóêàøýíêà: «Ïà òýëåâ³çàðû ãëÿäçåöü íÿìà ÷àãî...»
...³ íÿìà íà êàãî — àäíû íóë³.
Êíåõò, Ì³íñê
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Ç  Ï Î Ø Ò Û  Ð Ý Ä À Ê Ö Û ² «НН» з радасцю друкуе  ў газеце і на сайце www.nn.by чытацкія лісты, водгукі і меркаванні. З прычыны
вялікага аб’ёму пошты мы не можам пацвярджаць атрыманне Вашых лістоў, не можам і вяртаць

неапублікаваныя матэрыялы. Рэдакцыя пакідае за сабой права рэдагаваць допісы. Лісты мусяць быць
падпісаныя, з пазнакай адраса. Вы можаце дасылаць іх поштай, электроннай поштай ці факсам.

Наш адрас: а/с 537, 220050 Мінск. е)mail: nn@nn.by. Факс: (017) 284)73)29
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«Наша Ніва»: Спадар Скэнлан, раскажы)
це трохі пра сябе. Дзе Вы нарадзіліся, дзе
вучыліся? Дзе працавалі перад Беларус)
сю?

Майкл Скэнлан: Я нарадзіўся ў Вашынг�
тоне, у сталіцы ЗША. Паколькі мой бацька
таксама быў дыпламатам, то я шмат часу ў
дзяцінстве праводзіў за мяжой. Я навучаўся
ў Джорджтаўнскім універсітэце, у Інстытуце
міжнародных зносін. Там я атрымаў ступень
бакалаўра. Затым я працаваў у прыватным
сектары, каб зарабіць грошы на наступнае на�
вучанне. Ступень магістра я атрымліваў ва
ўніверсітэце Тафтс, у Флэтчараўскай школе
міжнароднага права і дыпламатыі. Затым я
працаваў у Кангрэсе. Але я сумаваў па магчы�
масці жыць за мяжой. Я хацеў займацца
міжнароднымі адносінамі, таму здаў экзамен
і ў 29 гадоў пачаў дыпламатычную службу.
Пасля гэтага я працаваў у краінах былога Са�
вецкага Саюза, а таксама на Балканах.

«НН»: А ці бывалі раней у Беларусі?
МС: У 2002—2004 гадах я працаваў у

Дзярждэпартаменце ЗША ва Упраўленні да�
памогі, дзе займаўся ў тым ліку Беларуссю.
Але ў той час я не наведваў вашу краіну. Тым
не менш, падчас працы ва Украіне, вясной
2008 года на выхадныя прыватна прыязджаў
у Беларусь.

«НН»: Што)небудзь здзівіла ў Беларусі?
МС: Я не магу сказаць, што нешта здзівіла,

таму што ўжо даволі добра ведаў гэтую част�
ку свету. Але я быў расчараваны станам адно�
сінаў паміж нашымі краінамі. Шкада, што
яны пагоршыліся.

«НН»: Ці змянілася неяк палітыка Адмі)
ністрацыі Барака Абамы ў дачыненні да Бе)
ларусі ў параўнанні з палітыкай Адміністра)
цыі Джорджа Буша)малодшага?

МС: Пазіцыя ЗША заўсёды была пасля�
доўнай. Прычыны, што прывялі да ўвядзен�
ня санкцый, застаюцца. У заяве, змешчанай
нядаўна на сайце пасольства, зазначана, што
санкцыі прывязаныя да сітуацыі з правамі ча�
лавека, выбарамі, свабодай СМІ. Статус�кво
спараджае статус�кво. І калі гэтыя з’явы не
зменяцца, то санкцыі таксама не будуць зня�
тыя. У той жа час мы заўсёды верылі і верым,
што нашы адносіны могуць быць шматгран�
нымі. Сёння (14 снежня — «НН») я быў у бе�
ларускім МЗС, дзе мы размаўлялі на тэму
гандлю людзьмі. Гэта супольная праблема,
над вырашэннем якой мы можам супрацоўн�
ічаць. Беларусь шукае магчымасць дасягнуць
вельмі добрай мэты — да 2015 года зачыніць
усе дзіцячыя дамы і рассяліць дзетак па пры�
ёмных сем’ях ці вярнуць біялагічным баць�
кам. У нас ёсць праграма дапамогі грамадзян�
скай супольнасці ў намаганнях садзейнічаць
ураду ў рэалізацыі гэтай выдатнай мэты. Зда�
ецца, стане магчымым выдаткаванне на гэта
яшчэ каля аднаго мільёна долараў. У Бела�
русі зараз таксама вырашаецца праблема з су�
хотамі. Мы аказваем дапамогу і ў гэтай сфе�
ры.

«НН»: Дык а што канкрэтна трэба
зрабіць Беларусі, каб былі адмененыя эка)
намічныя санкцыі супраць прадпрыем)
стваў, візавыя — супраць чыноўнікаў?

МС: Пытанне санкцый закранае многа сфе�
раў. І гэта азначае, што трэба вырашаць пы�
танні з правамі чалавека, з незалежнымі ме�
дыямі, выбарамі. Мы віталі той факт, што
вясной 2009 года беларускі ўрад уключыўся
ў абмеркаванне зменаў у выбарчае закана�
даўства з Бюро па дэмакратычных інстыту�
тах і правах чалавека АБСЕ. Але мы шкаду�
ем, што з таго часу гэты працэс не праходзіў

Ìàéêë Ñêýíëàí:

ÇØÀ ¢õâàëüíà ãëÿäçÿöü íà ïðàöÿã
ïðàãðàìû ÌÂÔ stand-by äëÿ Áåëàðóñ³

Ãóòàðêà ç ÷àñîâûì ïàâåðàíûì
ó ñïðàâàõ ÇØÀ ¢ Áåëàðóñ³ Ìàéêëàì

Ñêýíëàíàì.

адкрыта і празрыста, каб грамадства таксама
было ўключанае ў абмеркаванне. Яшчэ адно
пытанне — гэта артыкул 193.1 Крымінальнага
кодэкса «Дзейнасць ад імя незарэгістраванай
арганізацыі». Нават кіраўніцтва Беларусі
кажа, што трэба нешта змяняць, але зменаў
няма. Не рэгіструюцца палітычныя партыі, з
праблемамі сутыкаюцца недзяржаўныя арга�
нізацыі. Мы з задавальненнем успрынялі той
факт, што ў 2008 годзе дзве незалежныя газе�
ты атрымалі доступ да афіцыйнай сістэмы
распаўсюду, але яшчэ 12 выданняў такой
магчымасці не маюць. Мы вітаем ужо зроб�
ленае, і гэта адлюстроўваецца ў нашых рашэн�
нях у адказ. Маецца на ўвазе, што пасля выз�
валення палітвязняў мы прыпынілі санкцыі
супраць двух прадпрыемстваў «Белнафтахі�
ма».

«НН»: Калі можа быць адноўлена паўна)
вартасная праца дыпламатычных місій Бе)
ларусі і ЗША? Ці хапае зараз амеры)
канскіх дыпламатаў для выканання імі
сваіх службовых паўнамоцтваў?

МС: Гэта пытанне не да нас, а да беларуска�
га ўрада. Цяпер нам дазволена мець толькі
пяць дыпламатаў. Да таго ж, мы не маем маг�
чымасці выязджаць далей чым за 40 кіламет�
раў ад Мінска, не папярэдзіўшы загадзя бела�
рускія ўлады. Першыя шэсць месяцаў свайго
знаходжання ў Мінску я займаўся тым, што
арганізоўваў працу пасольства з улікам таго,
што нам, магчыма, прыйдзецца працаваць у

такім складзе яшчэ нявызначаны час. Але мы
адкрытыя да дыялогу. Мы зацікаўленыя ў
развіцці супрацоўніцтва ў многіх сферах, але
для гэтага патрэбная большая колькасць суп�
рацоўнікаў пасольства. Я прашу прабачэння ў
беларусаў, якія вымушаныя ехаць у Кіеў,
Маскву, Санкт�Пецярбург, каб атрымаць
амерыканскую візу. На жаль, сённяшняя
колькасць дыпламатаў не дазваляе нам
рабіць гэтыя паслугі. Але мы размаўляем на
гэтую тэму з беларускімі ўладамі.

«НН»: Сканчваецца першая крэдытная
праграма МВФ для Беларусі. Улады не ха)
ваюць, што зацікаўлены ў наступнай. Якое
стаўленне займае па гэтым пытанні ЗША?

МС: Мы думаем, гэта добра, што Беларусь
супрацоўнічае з МВФ і Сусветным банкам.
Калі Беларусь кажа пра шматвектарную эка�
номіку, пра яе дыверсіфікацыю, пра інтэгра�
цыю ў сусветную, то такое супрацоўніцтва
вельмі важнае. МВФ і Сусветны банк з’яў�
ляюцца добрымі дарадцамі ў гэтым працэсе.
Праграма stand�by сканчваецца ў красавіку. І
ЗША ўхвальна глядзяць на магчымасць пра�
цягу гэтай праграмы. Мы лічым, што гэта
вельмі добра для Беларусі.

«НН»: Нядаўна скончылася дзеянне Бу)
дапешцкага мемарандума, пад якім у свой
час падпісаліся ЗША. Штаты будуць пра)
цягваць з’яўляцца гарантам бяспекі нашай
краіны ў будучыні?

МС: Па гэтым пытанні была афіцыйная за�

ява Дзярждэпартамента. Яна тычыцца не
толькі Беларусі, але і Казахстана з Украінай.
ЗША і Расія пацвярджаюць, што ўмовы гэ�
тага мемарандума будуць дзейнічаць і пасля 4
снежня.

«НН»: Беларускія ўлады часта кажуць,
што зацікаўленыя ў заходніх інвестыцыях у
краіну. А дзе вы бачыце перспектыву для
амерыканскіх інвестыцыйных праектаў у
Беларусі?

МС: Своечасовае пытанне. Наколькі я ве�
даю, беларускі ўрад прыняў бюджэт на 2010
год, у якім запланавана прыцягнуць 5 мільяр�
даў наўпроставых замежных інвестыцый.
Для ўсіх эканомік у свеце (і ЗША тут не
выключэнне) важна завабліваць замежныя
інвестыцыі. У рэкамендацыях МВФ і Сус�
ветнага банка таксама адзначаецца неабход�
насць стварэння такога клімату, які будзе
спрыяць замежным інвестыцыям. Калі мы
возьмем пытанне прыватызацыі, то неабход�
на, каб яна праходзіла празрыста і адкрыта,
каб гэтая сістэма выклікала давер. Мы заці�
каўленыя і гатовы спрыяць павелічэнню пры�
ватнага сектара ў беларускай эканоміцы. У
прыватнасці, развіццю малога і сярэдняга
бізнэсу. Як правіла, амерыканскія кампаніі не
звяртаюцца да амерыканскага ўрада — яны
самастойна распараджаюцца сваім капіталам.
Мы можам дапамагаць усталёўваць кантак�
ты, але не наша роля вызначаць, каму і куды
ўкладваць свае грошы.

«НН»: Зноў да прыватнага. Якое ў Вас
хобі? Чым займаецеся ў Мінску?

МС: Я футбольны фанат. За час знаход�
жання ў Беларусі прагледзеў дзесьці шэсць
матчаў. Каманда ЗША ўжо прайшла кваліф�
ікацыю на чэмпіянат свету ў Паўднёвую Аф�
рыку. Нам пашанцавала з лёсаваннем. Мы
цяпер жартуем з брытанцамі, што зборнай
Англіі не пашанцавала быць з намі ў адной
групе. Гуляю ў тэніс. Спрабую рабіць гэта два
разы на тыдзень. Хаджу ў басейн. Імкнуся не
адмяняць заняткі, але гэта вельмі складана
праз мой працоўны графік. Рады, што пай�
шоў снег, бо вельмі люблю катацца на лы�
жах. Паспрабую сноўбордзінг, бо ім лепш па�
чынаць займацца на нізкіх схілах. Таксама
буду сачыць за беларускімі баскетбольнымі
камандамі. Я вельмі люблю спорт. Улетку я
ўвесь час катаўся на ровары, нават дабіраўся
на ім да працы.

«НН»: А за якую футбольную каманду
перажываеце?

МС: Складанае пытанне. Не магу адказаць
так, каб нікога не пакрыўдзіць. Мне спадаба�
лася гульня БАТЭ ў еўракубках. Я прысут�
нічаў на іх гульні з латвійскім «Вентспілсам»
у Барысаве. Мне спадабалася назіраць за
гульнёй зборнай Беларусі. Трэба прызнацца,
калі сюды прыехала ўкраінская каманда, то
мне было вельмі складана вызначыцца.

«НН»: А як Вам беларуская кухня?
МС: Я такі чалавек, што вырас на мясе з

бульбай. Але тут можна замаўляць не толькі
беларускую кухню. Паколькі я з краіны, дзе ў
адным катле аказалася вельмі шмат нацый,
то мне падабаецца разнастайнасць і магчы�
масць выбіраць.

«НН»: Беларускую мову будзеце выву)
чаць?

МС: Як вы бачыце, я ўжо крыху яе разу�
мею. Гэта першы крок. Але першыя месяцы
маёй працы тут былі занятыя, як я ўжо казаў,
рэарганізацыяй працы пасольства. У 2010
годзе планую перайсці з пасіўнага ўспрыман�
ня беларускай мовы да яе рэальнага ўжыван�
ня. Але шчыра скажу, што я ніколі не змагу
размаўляць так, як Стэфан Эрыксан [пасол
Швецыі — Рэд.]! Ягонае валоданне беларус�
кай мовай уражвае.

Гутарыў Зміцер Панкавец

Ìàéêë Ñêýíëàí
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Візіт беларускіх журналістаў у Бру�
сэль прыпаў на час, калі стала вядома,
што санкцыі супраць Беларусі пры�
пыненыя, але не скасаваныя. Мінуў
год, як Еўропа распачала дыялог з
Аляксандрам Лукашэнкам. Год, як
распачаўся «перыяд лібералізацыі».

Наш «працоўны візіт» фармальна
азначаў знаёмства журналістаў са
структурай Еўрапейскага саюза, сэр�
ца якога знаходзіцца ў Брусэлі, не�
фармальна — шэраг сустрэч з прад�
стаўнікамі Еўрапейскай Камісіі, якія
не толькі адказвалі на нашыя пы�
танні, але і задавалі свае. Многія раз�
мовы вяліся «off the record» («не пад
запіс») — абавязковае правіла, якое
нам параілі ні ў якім разе не парушаць.

Çà àäíûì ñòàëîì,
àëå ïà ðîçíûÿ áàê³

Запрашэнне ўзяць удзел у паездцы
атрымалі як прадстаўнікі незалеж�
ных, так і прадстаўнікі дзяржаўных
сродкаў масавай інфармацыі. Рас�
кладка была 2/1 — дзесяць журнал�
істаў з незалежных СМІ і пяць жур�
налістаў з дзяржаўных: прадстаўнікі
газет «Советская Белоруссия»,
«Рэспубліка», тэлеканала БТ, агенц�
тва БелТА і Першага нацыянальнага
канала Беларускага радыё.

Адносіны паміж гэтымі дзвюма
групамі былі прадказальныя. На ад�
ным з працоўных абедаў, калі за ста�
лом разгарэлася спрэчка наконт цяж�
касцяў атрымання віз, прадстаўнік
Еўракамісіі спытаў: ці праўда, што з
аднаго боку стала сядзяць прадста�
ўнікі дзяржаўных СМІ, а з другога
— незалежных? Яго сапраўды здзі�
віла, што падзел настолькі відавочны.

Пытанне візаў стала своеасаблі�
вым козырам у руках праўладных
журналістаў. Яны скардзіліся на тое,
як цяжка атрымаць звычайнаму бе�
ларусу хаця б аднаразовы «шэн�
ген», праз якую колькасць здзекаў
яму прыходзіцца прайсці, нарэшце,
як шмат беларусы плацяць за візы.
Еўрапарламентары ў сваю чаргу тлу�
мачылі, чаму адбываецца так, а не

Áðóñýëüñê³ÿ ðàçìîâû «íå ïàä çàï³ñ»
Ïûòàííå íåçàëåæíûõ

æóðíàë³ñòà¢ áûëî çàäàäçåíàå
¢ ëîá: «Ê³ðà¢í³ê Áåëàðóñ³ ìàå

ãðàøîâûÿ àêòûâû çà
ìÿæîé?». Ðýïàðòàæ Âîëüã³

Æàðíàñåê ç îô³ñà
Å¢ðàñàþçà.

інакш. Палягчэнне візавага рэжыму,
казалі яны, стане чарговым крокам у
адказ на лібералізацыю ў Беларусі, але
авансам яны гэта зрабіць не могуць.

Âîêà çà âîêà
Было відавочна, што жывём мы ў

розных краінах пад адной назвай
«Беларусь». І не толькі журналісты.
Выдатна гэтую сітуацыю праілюст�
равала сустрэча з прадстаўнікамі бе�
ларускай амбасады ў Брусэлі Аляк�
сандрам Самусенкам і Аляксеем
Самасуевым ды з кіраўніцай Офіса
«За дэмакратычную Беларусь»
Вольгай Стужынскай.

Самусенка ў сваёй прамове даў
крытычную ацэнку развіццю бела�
руска�еўрапейскіх адносін. «Поўнай
задаволенасці мы не адчуваем, няг�
ледзячы на істотныя пазітыўныя
зрухі на працягу 2008—2009 гадоў,
— заявіў ён. — У некаторых еўрапей�
скіх сталіцах развіццё адносін з Бела�
руссю бачаць выключна праз прыз�
му дэмакратызацыі, праз грамадскае
жыццё ў краіне. Такая лінія як у гі�
старычным, так і ў бягучым плане
з’яўляецца не самай перспектыўнай».

Самусенка адзначыў, што шэраг
візавых абмежаванняў у дачыненні
беларускіх чыноўнікаў «носіць вык�
лючна прапагандысцкі характар», а
таксама, што патрабаванні ЕС па

ацэнцы сітуацыі з дэмакратыяй Бе�
ларусі і правамі чалавека носяць
«падвойныя, патройныя і яўна завы�
шаныя стандарты».

Пасля выступу Вольгі Стужынс�
кай, якая патлумачыла, чым займа�
ецца яе Офіс у Брусэлі, пытанне
ўзнікла ў Алены Ладуцькі з БТ (ра�
ней яна была асабістым карэспан�
дэнтам Аляксандра Лукашэнкі).
Перш чым яго задаць, яна ўдакладн�
іла, грамадзянкай якой краіны з’яў�
ляецца Стужынская, а таксама як
часта бывае ў Беларусі — намякаю�
чы, што ёй у Брусэлі не бачна сап�
раўднай сітуацыі ў краіне. Але Сту�
жынская адказала, што з’яўляецца
грамадзянкай Беларусі і бывае там
практычна штомесяц. Тады Ладуць�
ка задала галоўнае пытанне: «А якія
ў вас асабіста прэтэнзіі да Беларусі?
Што вас не задавальняе?» Гэтае пы�
танне наконт прэтэнзій да Беларусі
рэфрэнам паўтаралася на працягу
ўсёй паездкі з боку дзяржаўных
журналістаў. Задавалі яны яго і еў�
рапейскім чыноўнікам. Здавалася,
яны ніколі не чулі пра дванаццаць
(цяпер ужо пяць) умоваў Еўрасаю�
за ў дачыненні Беларусі.

Ïÿöü êðîêà¢ ó àáäûìê³
Å¢ðîïû

Пра «пяць ўмоваў» прадстаўнікі

На сустрэчу прыйшло каля 150 чалавек.
Пасля прэзентацыі Алкаеў адказаў на не�
калькі пытанняў.

— Ці была ў Беларусі на Вас заведзе)
ная крымінальная справа за паклёп і
дыскрэдытацыю службовых асобаў, якіх
Вы ўзгадваеце ў кнізе і абвінавачваеце ў
забойстве беларускіх палітыкаў?

Алег Алкаеў: Ніякай справы не было і
быць не можа. Каб завесці крымінальную
справу, трэба правесці экспертызу кнігі, а каб
гэта зрабіць, трэба дапытаць Сівакова, Шэй�
мана, Навумава, Паўлічэнку і нават самога
Лукашэнку. А гэтага ніхто рабіць не будзе.

Дзіўны яшчэ той факт, што гэтай кнігі
быццам бы няма. Яе ўсе баяцца, яе баіцца
міліцыя. Не было выпадкаў, каб міліцыя
афіцыйна канфіскоўвала маю кнігу. Каб

10 ñíåæíÿ ¢ Âàðøàâå àäáûëàñÿ
ñóñòðý÷à ç Àëåãàì Àëêàåâûì, à¢òàðàì

êí³ã³ «Ðàññòðýëüíàÿ êàìàíäà».

ЕС казалі рэгулярна. У адказе амаль
на кожнае пытанне гучала гэтае спа�
лучэнне. Ключавой умовай, вядома,
называлася правядзенне свабодных
і празрыстых выбараў. Праўда, і тут
знаходзіліся вострыя куты. Вядома,
што Еўрасаюз не прызнаў рэферэн�
думы, праведзеныя Аляксандрам
Лукашэнкам. У тым ліку і той, дзе
ён атрымаў магчымасць балатавацца
неабмежаваную колькасць разоў.

Адно з пытанняў, зададзеных бе�
ларускімі журналістамі, тычылася
таго, як паставіцца ЕС да самога
факту балатавання Лукашэнкі на
пост кіраўніка дзяржавы на наступ�
ных выбарах. У адказ прагучала,
што ЕС прызнае любы вынік выба�
раў, калі яны пройдуць справядліва.
То бок стала зразумела, што ва ўмо�
вах дыялогу папярэднія заявы на�
конт рэферэндумаў ануляваліся. Еў�
ропа пагадзілася супрацоўнічаць з
Лукашэнкам, нават калі ён выйграе
выбары — але паводле дэмакратыч�
ных правілаў.

Наогул жа, стваралася ўражанне,
што ў Брусэлі добра ведаюць сітуа�
цыю ў Беларусі і выдатна азнаёмленыя
з кожнай праявай аўтарытарызму.

Напярэдадні з універсітэта вык�
лючылі прэс�сакратарку «Маладога
фронту» Таццяну Шапуцьку. Гэтая
тэма падымалася ў размовах неад�
нойчы. На рэмарку Алены Ладуцькі

наконт таго, што нельга прапускаць
заняткі, кіраўнік аддзела дэпарта�
мента па замежных сувязях і паліты�
цы добрасуседства Джон О’Рурк
задаў ёй сустрэчнае пытанне: ці не
прапускала яна заняткі ва ўніверсітэ�
це? Журналістка не знайшла што
адказаць.

Маўчалі дзяржаўныя журналісты
і пасля заявы аднаго з прадстаўнікоў
камісіі па Беларусі. Яна тычылася
актываў найвышэйшых беларускіх
чыноўнікаў у Еўропе. Яны былі ра�
ней замарожаныя, але сёлетні факт
прыпынення санкцый азначае, што
зараз яны ў вольным доступе. Пы�
танне незалежных журналістаў было
зададзенае ў лоб: «Кіраўнік Беларусі
мае грашовыя актывы за мяжой?».
Еўрачыноўнік Канстанцін Вар�
дакіс адсёк: «Я не буду адказваць
на гэтае пытанне».

«Ø÷àñë³âû á³ëåò»
íà ïðýñ-êàíôåðýíöûþ

ç Ìàðòûíàâûì
Падчас нашага візіту ў Брусэль

туды прыляцеў і міністр замежных
справаў Беларусі Сяргей Марты�
наў. Пасля запланаванай сустрэчы
мелася адбыцца прэс�канферэнцыя
з удзелам еўракамісаркі Беніты Фе�
рэра�Вальднэр, каардынатара за�
межнай палітыкі Еўрасаюза Карла
Більта і іншых міністраў замежных
справаў краін�удзельніц праграмы
«Усходняга партнёрства». У Бела�
русі рэдка выпадае магчымасць
трапіць на такое мерапрыемства, але
акрэдытацыя ў Брусэлі не склала
вялікай цяжкасці. Пытанне, адказ на
якое нас цікавіў, было зноў жа да�
тычнае выключэння Таццяны Ша�
пуцькі і таго, наколькі яно паўплы�
вае на ўдзел Беларусі ва «Усходнім
партнёрстве». Задавалася яно Більту,
але і Мартынаў зрэагаваў на яго, ад�
казаўшы, што «ўрады не выключа�
юць студэнтаў». У адказ на гэтую рэ�
марку Більт зноў жа выказаўся, што
ва ўніверсітэт не мусілі звяртацца
спецслужбы. Прэс�канферэнцыя
скончылася, але пытанні да Марты�
нава яшчэ засталіся. Скарыстаўшы�
ся магчымасцю, я падышла да яго ў
калідоры і папрасіла на іх адказаць.
На гэта па�беларуску ён сказаў, што
«ў яго няма часу», і хутка рэціраваў�
ся. Пасля ўкраінскі калега мне прыз�
наўся, што дагнаў Мартынава і той
адказаў на ўсе ягоныя пытанні.

Вось такія «падвойныя стандарты».

Àëêàå¢: Ñíÿã³ð ñïðàáàâà¢ ìàí³ïóëÿâàöü Ëóêàøýíêàì
яе канфіскаваць, трэба занесці яе ў прата�
кол, а потым, як я ўжо казаў, зрабіць экс�
пертызу, калі кнігу прызнаюць небяспеч�
най.

— Ці засталіся на Беларусі сведкі гэтай
справы?

АА: Вядома, засталіся. Гэта мае калегі,
але я не магу называць іх імёны, бо ў іх
ёсць родныя, дзеці. Носьбітам інфармацыі
нялёгка жывецца ў Беларусі. Прыкладам
таго ёсць Міхаіл Снягір, зняты з пасады і
арыштаваны пасля антыкарупцыйнай на�
рады з удзелам Аляксандра Лукашэнкі. Ён
быў носьбітам, але ягоная інфармацыя
ўжо нічога не вартая. Ён асабіста прысутн�
ічаў пры вызваленні Дзмітрыя Паўлічэнкі
і ведаў, што яно незаконнае. Ён спрабаваў
маніпуляваць Лукашэнкам, толькі нічога
не выйшла. І цяпер, што б ён ні казаў, яму
ніхто не паверыць, бо вельмі доўга ён вы�
конваў загады і быў задаволены сітуацы�
яй.

Гутарыў РШ
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Калі я даведаўся, што Станіс�
лаву Шушкевічу хутка будзе 75,
паверыў не адразу. Бо літаральна
за некалькі дзён да гэтага бачыў
яго, энергічнага і гаваркога, на
прыёме ў пасла Францыі. Той
самы недавер не пакідаў мяне і
падчас больш чым дзвюхгадзін�
най гутаркі з нагоды юбілею.
Станіслаў Станіслававіч не�
калькі разоў перарываў размову,
адказваючы на званкі свайго су�
персучаснага айфона, паказваў
на маніторы камп’ютара фотаз�
дымкі, вадзіў нас па сваёй кватэ�
ры, застаўленай падарункамі
прэзідэнтаў і кіраўнікоў урадаў,
хваліўся картай пастаяннага
кліента вядомай авіякампаніі
(якую даюць пасля налёту 100
тысяч міль, дарэчы) і пры гэтым
яшчэ паспяваў распытваць пра
нашае жыццё. Словам, ягонай
энергіі могуць пазайздросціць на�
ват 25�гадовыя.

Аб чым можна запытацца ў ча�
лавека, які старэйшы за цябе на
паўстагоддзя? Аб чым заўгодна.
Адказы будуць. Распавядае Стан�
іслаў Шушкевіч.

Ñÿáå ÿ ïàìÿòàþ
ç 1936-ãà

Мая маці сваё здароўе паклала,
каб нас выгадаваць. Яна закон�
чыла педінстытут, спачатку пра�
цавала ў Койданаве — была
кіраўніком мясцовай самадзей�
насці. Была членам Саюза
пісьменнікаў СССР — на білеце
членскім подпіс Горкага стаіць.
Друкавалася пераважна на
польскай мове. Тады ж існавала
спецыяльная секцыя польскамоў�
ная, каб разлажыць польскіх
пісьменнікаў...

Маці ў 1980�м годзе памерла.
Заўсёды вучыла мяне ўспрымаць
рэчаіснасць спакойна. Гэта яна
мяне пераканала стаць фізікам.
Маці ўвесь час гаварыла пра
«сапраўдную адукацыю» — лека�
раў, біёлагаў, фізікаў. Мая на�
стаўніца расійскай мовы потым
наракала на мяне. Маўляў, выб�
раў фізіку, а не лірыку.

Сябе я памятаю з 1936�га.
Тады якраз памёр мой дзед, а ў
дзіцячай памяці адклаліся яго�
ныя боты. У садзе мы ставілі са�
мавар, і яго гарачая труба адной�
чы прыпаліла мне нагу, а дзед
мяне суцяшаў. Вось з таго моман�
ту мне боты дзедавы і запомнілі�
ся.

Недзе напрыканцы 1939�га я
навучыўся чытаць, і маці пачала
даваць мне бацькавы лісты.
Можна было раз у месяц дасы�
лаць лісты. Я добра памятаю, як
адказваў яму на беларускай
мове. Шкада, што нічога не заха�
валася. А потым пачалася вайна, і
яна вельмі выразна адклалася ў
памяці. Першы дзень асабліва —
бабуля мяне якраз у цырк павяла.
Ніхто ж не думаў, што вайна так
доўга будзе. Потым маці мяне ў
вёску адвезла. Зіму я ў вёсцы ў

Ñòàí³ñëà¢ Øóøêåâ³÷:

Áåðàæûöå ñóìëåííàñöü
15 ñíåæíÿ Ñòàí³ñëàâó Øóøêåâ³÷ó, ïåðøàìó ê³ðà¢í³êó
íåçàëåæíàé Ðýñïóáë³ê³ Áåëàðóñü, ñïî¢í³ëàñÿ 75 ãàäî¢.

дзеда правёў, падчас акупацыі
быў тут. Толькі пасля вайны
пайшоў у школу — адразу ў 4�ы
клас, бо ўмеў чытаць і пісаць.

Першай маёй дзейнасцю гра�
мадскай была праца ў рэдакцыі
— дзеткорам — дзіцячым карэс�
пандэнтам. Тэксты мае падпраў�
лялі, і таму ў школе набыў мя�
нушку «дзетбрэх». Праз рэдак�
цыю я трапіў аднойчы ў Артэк —
такі вялікі ўспамін дзяцінства.
Туды з Беларусі паехала вялікая
група дзетдомаўцаў — мы, чаты�
ры недзетдомаўцы, толькі трапілі
туды. Запомнілася, што ў Артэку
ежы было колькі хочаш. Я нават
хлеб збіраўся па кішэнях хаваць...

У Артэку пачаў вучыцца як
след. Туды паехаў двоечнікам, а
вярнуўся выдатнікам. Потым у
школе медаль атрымаў.

² ÿ äóìà¢, øòî òûÿ
äàêòàðû — çäðàäí³ê³
Я памятаю, як адліга пачалася.

Складаны гэта быў час.
На адно з пасяджэнняў сту�

дэнцкіх прыходзіць чалавек і
кажа: «Берыя — здраднік». А мой
сябар, Віктар, у штыкі гэта пры�
няў. Накінуўся на яго. У нас не
было іншых думак. І я ж думаў,
што тыя дактары — здраднікі...
Мае аднакурсніцы плакалі, калі
Сталін памёр. Цяпер гэта ўспамі�
наюць. Вельмі прыстойныя дзяў�
чаты, жанчыны. Сціплыя людзі
былі. Нягледзячы на тое, што
шмат хто належаў да партнаменк�
латуры. У маёй сям’і, вядома, усе
ведалі пра злачынствы партыі.
Але ціха аб гэтым гаварылі.

У канцы 1950�х людзі баяліся
вельмі. Дысідэнтам ніколі не быў.
У 1974�м я ў Кракаў прыехаў і
трапіў выпадкова на выступ Кара�
ля Вайтылы. Ён тады яшчэ не быў
Папам, але такую праўду гаварыў
публічна… Я падумаў, чаму ж яго
ў турму не пасадзяць — у нас бы за
такое даўно пасадзілі. Пяць каза�
няў я праслухаў. Унутрана абу�
раўся гэтай антысаветчынай.

Усё ў нас глыбока было. Мой
бацька, нават 20 гадоў у турме ад�
седзеўшы, толькі за год да смерці
ў камуністах расчараваўся. Я
доўга беcпартыйным быў, але калі
стаў прарэктарам па навуковай
працы, то прыйшлося ў партыю
ўступіць. Усе пытанні тады выра�
шаліся на партыйных сходах.

Я быў савецкім чалавекам, і з
цяжкасцю гэта выціскаю з сябе па
сённяшні дзень. Часам лаўлю сябе
на думцы, што хачу дзейнічаць
па�бальшавіцку.

Äëÿ ìÿíå ãàëî¢íûì
áûëî, øòî Ðàñ³ÿ

ïðûçíàå íåçàëåæíàñöü
Я быў фізікам. Не ведаў нават,

што ўтварыўся БНФ. Займаўся
навукай — пад маім кіраўніцтвам
было абаронена 33 дысертацыі.
Нават у прарэктары я трапіў суп�
раць сваёй волі. Неяк не хацелася
адыходзіць ад навуковай дзей�

насці.
А ў палітыку… Я ў палітыку вы�

падкова трапіў. Увесь час быў за�
няты на сваёй кафедры. Там пра�
цавала дзвесце чалавек — кіраваць
імі і займацца яшчэ нечым было
немагчыма. Але мае сябры ўнівер�
сітэцкія ўчынілі жарт. Мы неяк
правялі добры вечар і не на сухую,
як кажуць. Вось там яны мяне
падлавілі: сказалі, што заўтра вы�
лучаць кандыдатам у народныя
дэпутаты СССР, і ўзялі слова,
што я не здыму сваю кандыдату�
ру. З гэтага ўсё пачалося.

Акурат Чарнобыль быў. Гэтая
трагедыя моцна на нас усіх паўп�
лывала. Памятаю, як мы выпад�
кова пра Чарнобыль даведаліся.
Студэнтка�практыкантка право�
дзіла вымярэнні і выявіла павы�
шаны фон. Выкладчыца тую сту�
дэнтку некалькі разоў адпраўляла
ўсё пераправяраць, пакуль зразу�
мела, у чым справа.

Тады і праявіўся ўвесь гэты са�
ветызм. Самы непрыглядны яго
бок. Рэакцыя чыноўнікаў была
чыстым злачынствам. Нельга
было маўчаць, а яны маўчалі.
Рабілі выгляд, што ўсё добра.
Шмат хто зразумеў тады, што са�
вецкая сістэма падштурхоўвала
на злачынства людзей.

У 1991 годзе самым важным
было абранне Гарбачова прэзідэн�
там СССР. Да Гарбачова па�роз�
наму мы ставіліся. Спачатку нават
партрэт яго ў мяне вісеў, але пасля
Чарнобыля стаўленне рэзка па�
горшылася. А калі ГКЧП адбыло�
ся, то ўсё было вырашана. Мяне
старшынёй Вярхоўнага Савета
лёгка даволі абралі. З БНФ нікога
не хацелі выбіраць, а я як быццам
быў нейтральны.

У канцы кастрычніка нас у Ага�
рове Гарбачоў сабраў і прапанаваў
праект новай саюзнай дамовы.
Толькі мы з Ельцыным раскры�
тыкавалі яе. Там шмат недаклад�
насцяў было тэрміналагічных. У
Агарове з Ельцыным і дамовіліся
аб сустрэчы ў Белавежскай пуш�
чы, на паляванні.

Калі падпісалі Белавежскія па�
гадненні, спачатку ніякага адчу�
вання не было асаблівага. Тады я
ўжо быў крыху дасведчаным ча�
лавекам у гістарычным плане.
Для мяне галоўным было тое, што
Расія прызнае незалежнасць Бела�
русі. Для Ельцына зусім іншае
важна было. Таму ён у 1997 годзе
публічна пашкадаваў аб тых па�
гадненнях. А я задумаўся аб падзеі
толькі па дарозе назад. Было не�
абходна адразу паставіць даку�

менты на разгляд Вярхоўнага Са�
вета. Я добра разумеў, што калі
белавежскія пагадненні не ратыф�
ікуюць — гэта будзе канцом маёй
кар’еры. Адзін выраз «СССР пе�
растае існаваць» чаго варты быў.

Быў вельмі здзіўлены, калі
толькі адзін голас супраць падалі.
Думаю, што гэта Ціхіня так прага�
ласаваў, таму што ён і выступіў
супраць.

Êàë³ ìàëàäîå
ïàêàëåííå çîéìå

ê³ðóþ÷ûÿ ïàñàäû —
óñ¸ çìåí³ööà

20 гадоў прайшло. Людзі зараз
іншыя. А тыя, якім сёння 20—25
гадоў, увогуле не жылі пры Са�
вецкім Саюзе. Яны нарадзіліся ў
незалежнай краіне. Адчуванне
таго, што ты грамадзянін Беларусі
— гэта вельмі добра.

У старэйшага пакалення іначай.
Большасць, наадварот, з настальг�
іяй узгадвае СССР. Яны памята�
юць усё, што было добрае. А наша
прапаганда карыстаецца гэтым.

Думаю, калі маладое пакаленне
зойме кіруючыя пасады — усё ў
нас зменіцца. Змяніць сёння ста�
рое пакаленне немагчыма. Ва
ўладзе ёсць сумленныя і адукава�
ныя людзі, але ім зручней праца�
ваць моўчкі на гэтую структуру,
на рэжым. Калі б змены адбылі�
ся, то яны таксама добра праца�
валі б. Але самі яны нічога мяняць
не будуць у большасці сваёй.

Бяда і з апазіцыяй. У нас тасу�
ецца адна і тая ж калода. Размовы
пра раз’яднанасць — глупства. Ка�
лода аб’яднаная. Аднак у апазіцы�
янераў ёсць толькі жаданне сябе
паказаць. Яны перакананыя, што
ведаюць, што такое палітыка. Ад�
нак не маюць належнай адукацыі,
не чыталі належных кніжак. Апаз�
іцыя добра пратэстуе супраць існа�
га парадку, але не больш. Прафес�
ійнага разумення палітыкі ў боль�
шасці апазіцыянераў няма.

Праблема і з культурай нацыя�
нальнай. Слоўнікаў беларускіх
нават спецыялізаваных няма. Ла�
віна новых ведаў патрабуе гэтага.
А ў нас дзяржава не падтрымлі�
вае мову, не стварае новых моў�
ных інстытутаў. Гэта фактычна
знарок робіцца. У Ісландыі на гэта
хапае сродкаў, а ў нас — не. Наша
ўлада добра разумее, што робіць.
Не трэба лічыць, што гэта проста
нейкі недагляд.

Àäíî õà÷ó ïàðà³öü
Я ўжо немалады. І сёння давод�

зіцца шмат працаваць па ўсім све�
це. Мяне нават пенсіі пазбавілі, як
усе ведаюць.

Парады я не люблю даваць.
Толькі адно хачу параіць. Гэта
раіў і буду раіць. Беражыце сум�
леннасць. Беларусы — сумленная
нацыя. І ў нас многа добрых прык�
ладаў.

Нам трэба шукаць Беларусь су�
часную. Не ўспрымаць тое, што на
паверхні ляжыць. Маладым трэба
імкнуцца вучыцца. Навучыцца гэ�
таму.

Запісаў Алесь Пілецкі
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ãóòàðêà

Ñòàí³ñëà¢ Øóøêåâ³÷

íàðàäç³¢ñÿ 15 ñíåæíÿ 1934 ó Ì³íñêó. Íàâóêîâåö ³ ïàë³òûê, äýïóòàò
Âÿðõî¢íàãà ñàâåòó 12-ãà ³ 13-ãà ñêë³êàííÿ, ÷ëåí-êàðýñïàíäýíò
Íàöûÿíàëüíàé àêàäýì³³ íàâóê, äîêòàð ô³ç³êà-ìàòýìàòû÷íûõ íàâóê,
ïåðøû ê³ðà¢í³ê íåçàëåæíàé Áåëàðóñ³, àäç³í ç òðîõ óäçåëüí³êà¢
ïàäï³ñàííÿ ¢ ñíåæí³ 1991 ã. Áåëàâåæñê³õ ïàãàäíåííÿ¢ àá
þðûäû÷íûì çàìàöàâàíí³ ðàñïàäó ÑÑÑÐ. Àä 1998 ë³äýð ïàðòû³
Áåëàðóñêàÿ ñàöûÿë-äýìàêðàòû÷íàÿ Ãðàìàäà.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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Леанід Дайнэка — празаік і паэт, аўтар дзе�
вяці раманаў. Ягоныя творы ўваходзяць у
школьную праграму. Ён багаты бацька — мае
трох сыноў, і багаты дзядуля — ганарыцца пяц�
цю ўнукамі. А яшчэ ён — паспяховы бізнэсо�
вец, уладальнік прадпрыемства «Белпі», якое
размешчана ў вёсцы Жажэлка пад Жодзінам і
выпускае алкагольныя напоі — у тым ліку
«Крамбамбулю».

Размова з такім рознабаковым чалавекам,
натуральна, тычылася і сям’і, і творчасці, і выт�
ворчасці. Да размовы далучылася і яшчэ адна
цікавая асоба — персанальны цэнзар, рэдактар,
кухар, кіроўца і муза спадара Дайнэкі — яго�
ная жонка Зінаіда.

Наталка Бабіна: Спадар Дайнэка, адкуль
Вы, хто Вашыя бацькі? Раскажыце пра жон)
ку, сыноў, унукаў. Вы шчаслівы ў сям’і?

ЛД: У маім прозвішчы балцкі корань: «дай�
на», песня. Нездарма ёсць некалькі вядомых
спевакоў з такім прозвішчам. А ёсць яшчэ
меркаванне, што дайнэкамі ў XVII стагоддзі
называлі людзей, якія баранілі ад нападнікаў
— маскоўскіх войскаў, казакоў Хмяльніцкага
— землі Вялікага Княства. Наша сям’я з Цэнт�
ральнай Беларусі, з Клічаўшчыны.

Імя бацькі — Марцін — для мяне яшчэ адно

ãóòàðêà

Êàá ëþäç³ ìåíø ï³ë³,
òðýáà, êàá ÿíû áîëüø çàðàáëÿë³

Ï³ñüìåíí³ê ³ ¢ëàñí³ê ãàðýëà÷íàãà çàâîäà. ßê ãýòà ñïàëó÷àåööà ¢ àäíûì
÷àëàâåêó? Ç Ëåàí³äàì Äàéíýêàì ãóòàðûöü Íàòàëêà Áàá³íà.

Ëåàí³ä Äàéíýêà

íàð. ó 1939. Ï³ñüìåíí³ê. À¢òàð äçåâÿö³
ðàìàíà¢, ó òûì ë³êó êóëüòàâûõ «Ìå÷
êíÿçÿ Âÿ÷ê³» ³ «Ñëåä Âà¢êàëàêà».
ßãîíûÿ òâîðû ¢âàõîäçÿöü ó øêîëüíóþ
ïðàãðàìó. Óëàäàëüí³ê ïðàäïðûåìñòâà
«Áåëï³», ÿêîå ðàçìåø÷àíà ¢ â¸ñöû
Æàæýëêà ïàä Æîäç³íàì ³ âûïóñêàå
àëêàãîëüíûÿ íàïî³ — ó òûì ë³êó
«Êðàìáàìáóëþ». Áàöüêà òðîõ ñûíî¢.

сорак тысяч. Зараз наклад беларускай
кніжкі — добра, калі адна)дзве тысячы. Чаму
змізарнелі наклады?

ЛД: Прычына ў тым, што знікла беларуска�
моўная школа. А яшчэ ў тым, што ўсё зараз за�
бівае тэлебачанне, эстрада, паўголыя спявачкі.
Раней вылузваліся са скуры, каб паказаць
адзенне, а зараз вылузваюцца з адзення, каб
паказаць скуру. Спевакі, акцёры занялі месца
пісьменнікаў. А хто такія акцёры? У Сярэд�
нявеччы акцёраў не лічылі свабоднымі
людзьмі, іх выганялі з гарадоў. А пісьменнік
заўсёды быў настаўнікам і нават месіяй...

І з часам літаратура яшчэ зойме годнае ста�
новішча. Яна будзе жыць. Нягледзячы на
мікраскапічныя наклады, безграшоўе, кпіны.
Яна — сапраўды дух народа.

НБ: Хто з сучасных пісьменнікаў для вас
найцікавейшы?

ЛД: Вось раскалоўся наш саюз пісьменні�
каў. Я застаўся ў старым — у якім былі Купала,
Колас, Танк, Шамякін. Не бачу сэнсу бегчы на
новы літаратурны карабель — куды я пабягу ад
сябе? Зараз у нашай літаратуры мне найбольш
цікавыя два Уладзіміры — Някляеў і Арлоў.
Сур’ёзныя пісьменнікі. Княгіня нашай літара�
туры — Вольга Іпатава. Як не згадаць і Леру
Сом, Леаніда Дранько�Майсюка, Васіля Зуён�
ка...

Ðàá³öü ãàðýëêó — íå ãðýõ
НБ: Калі і чаму Вы вырашылі заняцца га)

рэлачным бізнэсам?
ЛД: На пачатку 1990�х, калі памёр Савецкі

Саюз, я вырашыў пайсці на вольны хлеб. Была
тады магчымасць ствараць малыя прадпрыем�
ствы, і 5 снежня 1990 года я зарэгістраваў сваё.

Я хацеў ні ад каго не залежаць і сам сябе за�
бяспечваць. Бо літаратура ж не корміць! Я быў

ад працы. І цяпер мы прывозім працаўнікоў з
Жодзіна. І заўважна, што моладзь працуе знач�
на лепш.

Мне адна казала: не хачу рабіць на пана! Я
ёй адказаў: які я табе пан? Ты п’яная з раніцы, а
я на канвееры стаю. Такое панства.

Зінаіда Дайнэка: Калі пачыналі прадпры�
емства, мне было 54 гады. І кожны дзень мы
ездзілі з Мінска ў Жажэлку, я была за рулём.
Прыязджаем з раніцы — цёмна і ціха, уся вёс�
ка спіць. Вечарам з’язджаем — усе зноў спяць,
а нам яшчэ гадзіну да Мінска ехаць... Таму
крыўдна слухаць размовы пра тое, што бізнэ�
соўцы не працуюць, а толькі дывідэнды атрым�

НБ: Як Вы ацэніце, ці спрыяльны ў Бела)
русі клімат для прыватнага бізнэсу?

ЛД: Апошнім часам бізнэсам стала займац�
ца лягчэй. Менш праверак, гуманней дзейні�
чае падатковая інспекцыя. Улады зразумелі,
што бізнэс — гэта патрэбна. Раней на заводзе
праверкі не пераводзіліся. Не заўсёды па�
водзілі сябе карэктна. Бывалі выпадкі, калі да
мяне, дырэктара, у кабінет урываліся нейкія
людзі і першае, што гаварылі: «Маўчаць! Ся�
дзець!» Цяпер такога няма.

Ñï³ðûòóñ — çíà÷ûöü «äóõ»
НБ: Вы падтрымліваеце шматлікія куль)

турныя мерапрыемствы? Чаму?
ЛД: Спірытус — гэта на лаціне «дух». Але

мы ж павінны падтрымліваць і дух культуры!
Мы дапамагалі музыкам, спевакам — Піту
Паўлаву, Славу Кораню, Лявону Вольскаму,
гурту «Стары Ольса», N.R.M... Дапамаглі літа�
ратарам: выдалі кнігу «Голас» добрага паэта
Васіля Гадулькі, які, на жаль, рана памёр, вы�
далі калектыўны зборнік маладых паэтаў
«Літаратурны праспект»...

На жаль, зараз, ва ўмовах крызісу, не заўсё�
ды можам выдаткаваць грошы на такую дзей�
насць. Але будзем спадзявацца, хутка нады�
дуць лепшыя часы.

НБ: А яны надыдуць?
Калі нарадзіўся на свет чалавек — трэба і

жыць. Не баяцца жыцця. Як сказаў Папа Ян
Павал II: «Не бойцеся!»

Ìíå àäíà êàçàëà: íå õà÷ó ðàá³öü
íà ïàíà! ß ¸é àäêàçà¢: ÿê³ ÿ òàáå
ïàí? Òû ï’ÿíàÿ ç ðàí³öû, à ÿ

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

íà êàíâååðû ñòàþ. Òàêîå ïàíñòâà.

Ðàíåé âûëóçâàë³ñÿ ñà ñêóðû, êàá
ïàêàçàöü àäçåííå, à çàðàç
âûëóçâàþööà ç àäçåííÿ, êàá

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

ïàêàçàöü ñêóðó.

Âÿñêî¢öû, ÿê³õ ìû ñïà÷àòêó íàá³ðàë³
íà ïðàöó, ô³ç³÷íà íå ìîãóöü âîñåì ãàäç³í
ïðàöàâàöü. ßíû àäâûêë³ àä ïðàöû.
² öÿïåð ìû ïðûâîç³ì ïðàöà¢í³êî¢
ç Æîäç³íà. ² çà¢âàæíà, øòî ìîëàäçü
ïðàöóå çíà÷íà ëåïø.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Á³çíýñ íåìàã÷ûìà âåñö³ íàñêîêàì.

напамінанне пра еўрапейскасць. Як і імя маці
— Тэкля. Продкі былі свабодныя людзі, не
прыгонныя. Аднадворцы, магчыма, шляхта.
Ёсць у нас Данэйкі — шляхецкі род, і,я думаю,
наша прозвішча — тое ж, толькі наўмысна пе�
ракручанае нейкім царскім пісарам. Бо продкі
мае былі свабодалюбівыя — мяркую па ха�
рактары дзеда Сцяпана — і змагаліся за воль�
насць нашых зямель.

Беларуская мова для мяне натуральная з
дзяцінства, я скончыў беларускую школу,
адно толькі ваенная справа была па�расійску.
Мая мама ведала на памяць безліч вершаў. Як
для любога сына, маці для мяне — святая. З
такой самай любоўю і пашанай стаўлюся да
адзінай і каханай жонкі Зінаіды, якая нарадзі�
ла мне трох сыноў. Я сваёй сям’ёй шчаслівы.
Я бачу, што мае сямейнікі мяне паважаюць і
слухаюцца, і я таксама прыслухоўваюся да іх.

Ìàñêóëüòóðà çàìÿí³ëà ë³òàðàòóðó
НБ: Што з напісанага Вамі лічыце най)

больш важным?
ЛД: Нельга вылучыць са сваіх твораў

больш ці менш удалыя — як нельга вылучыць
больш ці менш удалага з сыноў. Ніколі не пісаў
на замову. Я — індывідуаліст. Таму і стаў
пісьменнікам, што гэта прафесія для індывіду�
аліста. Зараз пішу дзесяты па ліку раман. Ён,
відаць, будзе называцца «Той, каго ўдарылі па
шчацэ» і прысвечаны будзе беларускаму па�
кутніку, біскупу Язафату Кунцэвічу, якога
забілі ў Віцебску ў 1623 годзе.

Увогуле, ганаруся, што я беларускі
пісьменнік. Беларуская літаратура мае сваю
таямніцу. Яшчэ пры канцы XIX стагоддзя яна
была забароненая, яе практычна не было. І рап�
там у 1920�я яна, як паводка, дае цэлую плой�
му пісьменнікаў і паэтаў — яркіх, таленавітых.
Феномен!

НБ: Вашыя кніжкі выдаваліся накладамі ў

пэўны, што ствараць трэба вытворчасць, а не
бізнэс тыпу «купі�прадай».

НБ: А не грэх — рабіць гарэлку?
ЛД: Мяне часам папракаюць: ты спойваеш

народ, алкаголь — смерць народу. Дык я ска�
жу: ніякая гэта не смерць! Алкаголь быў і будзе
з людзьмі заўсёды. Спіртавыя клеткі даюць
энергію, і нават жыццё ў протаакіяне пачына�
лася са спіртавых клетак. І на генным узроўні
мы пра гэта памятаем. Алкаголь стаіць на стале
і на вяселлі, і на хаўтурах. Жыць без алкаголю
нецікава. Апошнія словы вялікага Чэхава
былі: «Шампанскага!»

Каго я спойваю? Нашы гарэлкі разлічаны на
сярэдні клас, на чалавека, які мае грошы і хоча
набываць якасны напой.

НБ: Вы б ухвалілі сухі закон у Беларусі?
ЛД: Адназначна, не. Гэта не спрацоўвала

ніколі. Сухі закон — гэта мафіязацыя грамад�
ства, росквіт крыміналу. Каб людзі не злоўжы�
валі алкаголем, трэба, каб яны больш зараб�
лялі. Каб не куплялі барматуху розную, а на�
бывалі якасныя напоі. Каб чалавек быў упэў�
нены, радасны, спакойны. Калі ён паўгалодны,
калі ў яго процьма праблем, лягчэй за ўсё на�
піцца. Да таго ж, у нас зусім няма кавярняў,
шынкоў, дзе б людзі маглі спакойна пасядзець
за куфлем піва, за кавай ці й за чарачкай...

Óëàäû çðàçóìåë³, øòî á³çíýñ
ïàòðýáíû

НБ: Складана было пачынаць справу?
ЛД: Прыходзілася і на канвееры стаяць на�

чамі. Бо сутыкнуліся з тым, што вяскоўцы,
якіх мы спачатку набіралі на працу, фізічна не
могуць восем гадзін працаваць. Яны адвыклі

ліваюць.
НБ: Ці цяжка канкураваць у гэтай сферы?
ЛД: Ракфелер казаў: «Бізнэс — нешта ся�

рэдняе паміж спортам і вайной». Ты рызыку�
еш маёмасцю, адказваеш і за поспехі, і за няў�
дачы. Побач працуюць канкурэнты — у на�
шым выпадку гэта вялізны «Крышталь» са
стогадовай гісторыяй, абласныя заводы. Напа�
чатку нам казалі: ды вы не вытрываеце два ме�
сяцы! А мы вырашылі, што зоймем нішу, якую
не дадумаўся заняць ніхто: будзем выпускаць
беларускі нацыянальны брэнд — «Крамбам�
булю».

Цяпер на нашым прадпрыемстве працуе 60
чалавек. Пастаўляем прадукцыю прыкладна ў
тысячу крамаў. Плацім падаткі, і немалыя.
Плацім заробкі, прычым па ведамасці. Увогу�
ле, не прымаем махінацый. Аднойчы да мяне
прыйшоў адзін маладзён, кажа: «Дайце мне
на тыдзень завод, і я абагачуся!» А я сказаў:
«Хлопча, ты ўжо на наступны дзень будзеш
сядзець на нарах!» Бізнэс немагчыма весці на�
скокам. Толькі карпатлівым будаўніцтвам.
Сёння я ўжо на пенсіі, а на заводзе працуюць
мае сыны Сяргей, Зміцер, Сцяпан.
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Ягоныя кампазіцыі ўвасабля�
юць чатыры творы беларускага
песняра — «Прарок», «На куц�
цю», «Песня званара», «У ку�
пальскую ноч».

Сваю працу сп.Лойка збіраў�
ся падаць на конкурс новых
скульптур для сквера Янкі Ку�
палы, што мусілі паўстаць по�
бач з помнікам песняру пасля
рэканструкцыі. Конкурс, праў�
да, адмянілі. Але Генік Лойка
не збіраецца адступаць. Са
сваім праектам ён збіраецца
звярнуцца да кіраўніцтва гора�
да.

«Купалаўскі сквер патрабуе
скульптур, прысвечаных менав�
іта творчасці паэта. Магчыма,
кожнае пакаленне будзе прапа�

Êóïàëà¢ñê³ ïàðê
ïàòðàáóå íîâûõ

ñêóëüïòóð
Ñêóëüïòàð Ãåí³ê Ëîéêà ïàäðûõòàâà¢ ³õ ïðàåêò.

ноўваць сваё прачытанне яго�
най спадчыны, будзе дапаўняць
беларускую прастору новымі
скульптурамі. Мы ж сёння прэ�
зентуем свой водгук на яго
творчасць», — кажа сп.Лойка.

Кожная кампазіцыя мае дзве
назвы — «Тры ганцы/Князь і
княжна», «Груганнё/Прарок»,
«Разбіты звон/Купальская
ноч».

З паэмы «На куццю» скульп�
тар вырашыў адлюстраваць мо�
мант знікнення князя і княжны.
Але як паказаць гэты сюжэт,
калі ў руках толькі цвёрдыя ма�
тэрыялы — бронза ды камень?
На выставе «Міленіум Літвы»
ў Палацы мастацтва быў прад�
стаўлены эскіз гэтай кампазі�

цыі. Ён уяўляе сабой постаці
трох ганцоў на кургане. А пад
імі подпіс: «Князь і княжна».
Глядач быў вольны палічыць
гэта за памылку або сапраўды
ўгледзець князя з княжной — іх
фігуры ўгадваюцца ў пустотах

між постацямі ганцоў. Аўтар
проста ўцягвае гледача ў сваю
гульню: «Глядзіце — і знойдзе�
це».

Іншыя дзве кампазіцыі —
«Груганнё/Прарок» і «Разбіты
звон/Купальская ноч» — такса�

êóëüòóðà

Вечарам 11 снежня ў ДК Ветэранаў
было шматлюдна. Канцэртная зала за�
поўнілася цалкам. І не толькі моладдзю,
як тое бывае падчас выступаў рок�гур�
тоў. Адчувалася, што гродзенскі бард
Віктар Шалкевіч мае свайго сталага
слухача сярод прадстаўнікоў розных па�
каленняў — ад малога да старога.

І чаканні гэтай разнастайнай публікі
цалкам апраўдаліся. Шалкевіч спяваў
пра Валожын і Магілёў, пра няўдалае
каханне да жанчыны�алкагалічкі і пра
палітэмігранта ў Швецыі, які не хоча
вяртацца дадому.

Асабліва бурную рэакцыю ў слухачоў
выклікала новая песня пра цыганоў і
«Славянскі базар», якая мае ўсе шансы
паўтарыць шалёны поспех «Таварыша
Сапегі».

Сканчаўся амаль дзвюхгадзінны выс�
туп «Кароткай гісторыяй Беларусі».
Публіка развітвалася са спеваком сто�
ячы. А ён абяцаў прыехаць ізноў. У сака�
віку 2010 года Віктар Шалкевіч прэзен�
туе новы альбом.

Алесь Пілецкі

ма маюць таямніцы, таксама
заклікаюць да суаўтарства. Але
з гэтымі эскізамі яшчэ ідзе пра�
ца, і скульптар не хоча раскры�
ваць усе сакрэты.
Кастусь Матушыч, фота Юліі

Дарашкевіч

Паводле яго словаў, вобраз беларуса за�
раз мяняецца.

«Я бачу іншых беларусаў — больш адк�
рытых, больш інфармаваных, менш закры�
тых і заціснутых. І мне гэты вобраз падаба�
ецца», — сказаў на прэс�канферэнцыі ў
Мінску гомельскі рэп�музыка Сярога
(Сяргей Пархоменка).

Адказваючы на пытанне пра яго песню на
беларускай мове «Лялька», Сярога прыз�
наўся, што тэкст напісаў не ён, а быў перак�
ладзены ягоным сябрам для выдання збор�
ніка.

Ён пацвердзіў інфармацыю пра намер за�
вяршыць кар’еру. У той жа час ён плануе
арганізаваць у Мінску канцэрт украінскай
спявачкі Ры (Маргарыта Смялянская�Гал�
іцкая), прадзюсаваннем якой займаецца.

Адказваючы на пытанне з нагоды ўдзелу
ў рэкламным роліку 3G life:), выканаўца
сказаў: «Вы ўсе выдатна разумееце, чаму я
там зняўся, — мне за гэта заплацілі. Ролік

Ðýïåð Ñÿðîãà: Âîáðàç áåëàðóñà «÷àðêà,
ñêâàðêà ³ ìàÿ õàòà ç êðàþ» — íå äëÿ ìÿíå

атрымаўся вельмі пазітыўны, народны,
бадзёры. Спадзяюся, што паслуга якас�
ная». Па ягоных словах, раней яму даводз�
ілася здымацца ў рэкламе сухарыкаў.

«Але сухарыкаў я не ем і 3G life:) у мяне
няма», — дадаў Сярога.

БелаПАН

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

ÄÛÑÊÀ Ã ÐÀÔ ² ß

Ñòàðû Îëüñà

Ëåïøàå,
West
Records,
2009

Ïàõ³ñíóöü óïý¢íåíàñöü,
øòî ñòàðàäà¢íÿÿ
áåëàðóñêàÿ ìóçûêà — ãýòà
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«Õàðîøê³».

Лідэры «сяряднявечнай» музыкі выра�
шылі сабраць свае галоўныя творы з на�
годы 10�годдзя гурта. Ваенная патрыё�
тыка, старажытныя танцы, песні�услаў�
ленні ды проста задушэўныя спевы пра
«Карчму» і «Ружу» — усё, што можа ад�
навіць у памяці сярод ночы прыхільнік
«ольсаў». Пэўна дыск разлічаны на тых,
у каго да падобнага музычнага прадукту
раней рукі не даходзілі: «Лепшае» здоль�
нае кампенсаваць белыя плямы ў музыч�
най і гістарычнай адукацыі ды пахіснуць
упэўненасць, што старадаўняя беларус�
кая музыка — гэта «Харошкі» з «Бясе�
даю». Дыск дапаўняюць тры заліковыя
бонусы: вядомыя творы «ольсаў» трохі
асвяжыў ды�джэй. Во каб з ім гурт цэлы
новы альбом запісаў!

У Залатой серыі «Беларускі кнігазбор»
рыхтуецца да выхаду 50�ы том. Кнігу скла�
дуць выбраныя творы Максіма Гарэцкага:
аповесці «Дзве душы», «Ціхая плынь»,
«На імперыялістычнай вайне», п’еса «Жар�
таўлівы Пісарэвіч», апавяданні, публіцыс�

Ó «Áåëàðóñê³ì êí³ãàçáîðû» — 50-ÿ êí³ãà!
Ãàðýöê³

тыка. Уклалі кнігу Тэрэза Голуб і Радзім
Гарэцкі.

Да канца года ў серыі «Беларускі кнігаз�
бор» з’явіцца яшчэ кніга Рыгора Кабца, а на
пачатку наступнага — Уладзіміра Някляева.

Кастусь Матушыч

Øàëêåâ³÷ ïðûâ¸ç íîâàãà
«òàâàðûøà Ñàïåãó»

Â²ÊÒÀÐ ØÀËÊÅÂ²×

ÁÀËÀÄÀ ÏÐÀ ÑËÀÂßÍÑÊ² ÁÀÇÀÐ.
ÌÀÍÀËÎÃ ×ÀËÀÂÅÊÀ,
ßÊÎÌÓ ¡Ñ¨ ¡ÄÀËÎÑß

Ýòà áûëà ¢ ðà¸íå âÿñíîé,
Ãäçå ãóäçÿò ³ ãóäçÿò äç³çåëÿ.
Ðàç öûãàíêà êà ìíå ïàäáÿæàëà,
Ãàâàðûò: Äàé, êðàñ³âûé, ðóáëÿ.
À çà ýòà, ö³áå, êó÷àðàâûé,
Íàãàäàþ äàëüíåéøóþ æûçüíü.
Ñòîé ñïàêîéíà, âí³ìàöåëüíà ñëóøàé
² çà ñåðäöý ïàêðýï÷ý äçåðæûñü…

Õîöü ãàäàëêà ÿ, íî äçå¢êà ÷ýñíàÿ,
Íå ñàëãó êðûâ³çíû íà óñòàõ.
² öûãàíêà òàêîå ïàíåñëà ìíå,
ß ëåäçü-ëåäçü óñòàÿ¢ íà íàãàõ.

Øòî ì³íÿ æäç¸ò êâàðö³ðà ¢ Ì³íñêó,
Äçåíüã³, âëàñöü ³ ò.ä. ³ ò.ï.
² çíàêîì áóäó ÿ ç Ïàïàì Ðûìñê³ì,
² ïàêàæóò ì³íÿ ïà ÁÒ…

Ïàäíÿëàñü âåðö³êàëüíàÿ ïëàíêà
Ñóìàøýäøûõ ðýøàþø÷ûõ äíåé.
Òî, ïðà øòî íàøàïòàëà öûãàíêà,
Ñàâÿðøûëàñü ¢ ñóäçüáå ó ìÿíå.
ß äàá³¢ñÿ ¢ñ³õ áëàã ³ ðàçâ³öüÿ.
Ëþäçÿì íàøûì ÿ ìàöü ³ àöåö.
Ðàçá³ðàþñü ¢ íàóêå, ïàë³ö³êå,
Øâåö ³ æíåö, ³ íà äóäêå ³ãðýö…

Íî àñîáàå ìåñöà ¢ ãàäàí³³,
Ìåæäó æýíø÷ûí, â³íà ³ ã³òàð,
Çàí³ìàë êðàñàòîé ìíàãàãðàííàé
Çíàìåí³òûé «Ñëàâÿíñê³é áàçàð».
ß çäàðî¢å ³ ñ³ëû óãðîõàë
×òîá íà ñöýíó áàçàðà ïàïàñöü,
² ìÿ÷òà ìàÿ êâ¸ëàÿ, êðîõêàÿ,
Õîöü ñ òðóäîì,
Íî êàê-áóäòî ñáûëàñü.

Â òàðæýñòâóþø÷ýì æûçí³ ô³íàëå
Ïîä ðû÷àí³å ìåäíûõ ôàíôàð,
Âåñü ÿ âûøàë íà ñöýíó Áàçàðà,
² çàïëàêàë «Ñëàâÿíñê³é áàçàð».

Êàëÿäíû ïàäàðóíàê
àä Ñâàáîäû

Âîëüíàÿ ñòóäûÿ

Íîâàÿ êí³ãà Ì³õàñÿ Ñêîáëû —
50 ãóòàðàê ç âûá³òíûì³ àñîáàì³ Áåëàðóñ³.

 Çàïðàøàåì íà ñóñòðý÷ó ç à¢òàðàì ³
ãåðîÿì³.

18:00. 18 ñüíåæíÿ, ïÿòí³öà, Ïàëàö
ìàñòàöòâà¢. Âóë. Êàçëîâà, 3.
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«Ëÿøñêàÿ ëåãåíäà»
Сёння, як і 900 гадоў таму, любы аповед

пра радзімічаў у падручніках пачынаецца са
згадак пра вандроўку гэтага племені, што па�
сялілася на самым паўднёвым усходзе Бела�
русі ў басейне Сажа. І сёння большасць гісто�
рыкаў ідзе шляхам, які паказаў у пачатку
ХІІ ст. кіеўскі манах Нестар.

Летапісная традыцыя ўказвае на тое, што
радзімічы былі новапасяленцамі на Сажы:
«Радзімічы і вяцічы ж — ад роду ляхаў. Было
ж два браты ў ляхаў — Радзім, а другі — Вят�
ка; і прыйшлі і селі: Радзім на Сажы, і ад яго
назваліся радзімічы». У «Аповесці мінулых
гадоў» паданне пра прыход радзімічаў паўта�
раецца і яшчэ раз — пад 984 г.

Што цікава, легендарныя паведамленні
пра прыход радзімічаў добра карэлююцца з
археалагічнымі матэрыяламі. Славянскія ар�
хеалагічныя помнікі, старажытнейшыя за
ІХ ст., на тэрыторыі рассялення радзімічаў не
выяўленыя.

Паведамленне летапісца пра прыход радзі�
мічаў стала грунтам, на якім узніклі ўяўленні
гістарыёграфаў, што панавалі некалькі стагод�
дзяў. Паводле іх, радзімічы былі адным з
ляшскіх плямёнаў, якое пасялілася ў Верхнім
Падняпроўі. Гэтае паданне імпанавала як
польскім аўтарам XV—XVI стст. — Яну
Длугашу і Мацею Стрыйкоўскаму, — так і
гісторыкам і славістам XVIII—XIX стст. —
чэху Паўлу Шафарыку, ліцвіну Тэадору
Нарбуту, расіянам Васілю Тацішчаву, Міка�
лаю Карамзіну, Сяргею Салаўёву.

Прарадзіму радзімічаў змяшчалі ў розных
кутках польскай тэрыторыі, у тым ліку ў ба�
сейне верхняй Віслы ля горада Радам. Але
тапонімаў з асновай рад� на заходнеславянс�
кай тэрыторыі вельмі багата.

Расійскім аўтарам ужо ў канцы ХІХ ст.,
калі этнаграфічная і моўная спецыфіка бела�
русаў актыўна фіксавалася, «ляцкае» пахо�
джанне радзімічаў дазваляла вытлумачваць
беларускае дзеканне і цеканне. Прынамсі,
лінгвіст Аляксей Шахматаў і ягоныя су�
часнікі бачылі тут польскія рысы.

Але напачатку ХХ ст. Яўхім Карскі давёў,
што тое ж дзеканне развілося ў беларускай
мове незалежна ад польскага, а на мясцовым
этнакультурным грунце. Карскі пісаў, што
паведамленні летапісца трэба разумець у пе�
раносным значэнні. У тым сэнсе, што радзім�
ічы прыйшлі ў Падняпроўе з заходніх рэгіё�
наў, дзе жылі па суседству з ляхамі.

Няма заходнеславянскіх рысаў і ў матэры�
яльнай культуры радзімічаў. Заходнеславян�
скія ўплывы на працягу VIII—XIIIстст. сап�
раўды ахоплівалі амаль ўсе беларускія землі.
Але ж арэал радзімічаў саступае ў гэтым сэн�
се міжрэччу Дняпра і Нёмана, басейну Буга і
Панямоння.

Ðàäç³ì³öê³ÿ ¢ïðûãîæàíí³
У любым школьным ці ўніверсітэцкім да�

паможніку пры апісанні радзімічаў абавяз�
кова згадваюцца ўпрыгожанні, якія лічацца
неад’емнай рысай гэтага племені — скроне�
выя сяміпрамянёвыя кольцы. Па месцах, дзе
гэтыя кольцы знаходзілі археолагі, можна ак�
рэсліць арэал рассялення радзімічаў у ХІ—
ХІІстст. Асаблівая канцэнтрацыя гэтых зна�
ходак на Пасожжы.

Сяміпрамянёвыя скроневыя кольцы з’яві�
ліся і пашырыліся сярод радзімічаў у Х—
ХІ стст. Але, паводле свайго паходжання,
яны звязаныя з больш раннімі ўзорамі VIII—
IX стст., якія сустракаюцца незалежна ад
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×àñòêà V. Âàíäðî¢êà ðàäç³ì³÷à¢
Ðàçäçåëû ç íîâàé êí³ã³ ã³ñòîðûêà
Àëåãà Äçÿðíîâ³÷à. Ïðàöÿã.

Ïà÷àòàê ó ¹26, 28, 30, 39.

племянных межаў на даволі вялікай тэрыто�
рыі. А гэтыя вырабы, у сваю чаргу, узыхо�
дзяць да ўпрыгожанняў араба�іранскага па�
ходжання. Яшчэ ў канцы ХІХ ст. расійскі ар�
хеолаг Сізоў давёў, што скроневыя сяміпра�
мянёвыя кольцы па сваім паходжанні нале�
жаць да арабскай ювелірнай індустрыі. Пат�
рапіўшы на нашы землі, яны захавалі арабс�
кую форму, але арабская тэхніка іх вырабу
хутка была забытая. Кольцы пачалі ў ХІ ст.
вырабляць не са срэбра, а са сплаваў. Паверх�
ня кольцаў мае сляды зерні, але не прыпаянай,
як у арабаў, а адлітай адразу. Гэтыя вырабы
больш грубыя па тэхніцы выканання. Некалі
трапіўшы да племянной эліты, скроневыя
кольцы дэмакратызаваліся праз матэрыял і
тэхналогію.

Такім чынам, паходжанне радзіміцкіх
скроневых кольцаў зусім не звязанае з праб�
лемай паходжання радзімічаў. Іншаземныя
ўпрыгожанні сталі толькі ўзорамі для мясцо�
вых майстроў. Мода існавала і тады, толькі
ўздзейнічала яна выбарачна, на пэўныя этніч�
ныя супольнасці. Гэтыя кольцы, імпартныя
па сваёй сутнасці, так спадабаліся радзімічан�
кам, што пазней сталі ўспрымацца як іх этніч�
ная адметнасць.

Õàòû ³ êóðãàíû
Здзіўляе археолагаў тое, што радзімічы

жылі ў наземных дамах, а не ў паўзямлянках,
як іншыя славяне. З гэтай нагоды Валянцін
Сядоў пісаў, што гэты звычай мог быць вып�
рацаваны ўжо ў Пасожжы, не без уплыву
мясцовых балтаў. Праўда, разважае далей
расійскі археолаг, у найбольш ранніх па�
сожскіх паселішчах радзімічаў мусілі б трап�
ляцца і паўзямлянкі. Але паўзямляначных
паселішчаў у Пасожжы не было выяўлена.

Агульнаславянскі пахавальны звычай —
размяшчэнне памерлых галавой на захад. У
радзіміцкіх землях часта мужчынаў клалі га�
лавой на ўсход. Гэта выразна відаць у парных
пахаваннях, дзе нябожчыкі пакладзеныя га�
ловамі ў розныя бакі. Хоць такія курганы су�
стракаюцца на тэрыторыі шырэйшай, чым
толькі арэал рассялення радзімічаў.

Сярод рэчаў, знойдзеных у радзіміцкіх
курганах, вылучаюцца шыйныя грыўны —
абручы, канцы якіх заходзяць адзін за адзін і
ўпрыгожаныя разеткамі. Найбліжэйшыя

аналагі такіх грыўнаў вядомы ў балцкіх ста�
ражытнасцях Латвіі і Літвы. Таксама
балцкімі па паходжанні з’яўляюцца змеега�
ловыя бранзалеты. Знаходзяць у радзіміцкіх
курганах і металічныя спіралькі, характэрныя
для латгальскага касцюма.

Гэтыя знаходкі выглядаюць заканамерна.
Пачатак ІІ тысячагоддзя нашай эры быў пе�
рыядам змешвання балта�славянскага на�
сельніцтва. Адно што ў радзіміцкіх курганах
ХІ—ХІІ стст. балцкія элементы знаходзяць
часцей, чым у іншых абласцях Верхняга Пад�
няпроўя і Падзвіння. Хутчэй за ўсё, гэты
факт адлюстроўвае больш познюю славяніза�
цыю балтаў ля басейна Сажа. Калі ў смален�
ска�полацкіх крывічоў балцкія элементы
шматлікія ў VIII—Х стст., а пазней іх коль�
касць змяншаецца, дык у радзіміцкім Пасож�
жы прадметы балцкага тыпу застаюцца звы�
чайнымі ў курганах ХІ—ХІІстст.

Ýòí³÷íàå ïàõîäæàííå
Да сярэдзіны І тысячагоддзя нашай эры

Пасожжа, як і большасць тэрыторыі Бела�
русі, стала арэнай перасяленняў. Гэтаму папя�
рэднічала пагаршэнне клімату ў Цэнтральнай
Еўропе. Праз павелічэнне вільготнасці і па�
халаданне падвысіўся ўзровень вод, многія
тэрыторыі сталіся непрыдатнымі для земля�
робства.

Насельнікі берагоў Віслы, сярод якіх былі
заходнія балты, рушылі на ўсход. Перасялен�
цы не знікалі сярод мясцовага ўсходнебалц�
кага насельніцтва Беларусі, прыносілі яму
шмат супольнаеўрапейскіх рысаў таго часу,
што асабліва добра ілюструецца строямі, якія
рэканструююцца паводле археалагічных зна�
ходак.

Частка гэтых заходніх балтаў, а маюцца на
ўвазе яцвягі і голядзь, дайшла да Пасожжа.
Такія самыя дэталі пахавальнага абраду як на
Белай Гары ў Чачэрскім раёне гомельскі ар�
хеолаг Алег Макушнікаў знаходзіць у
міжрэччы Эльбы і Віслы. Частка заходніх
балтаў пайшла далей на ўсход — на Аку. Гэтая
супольнасць будзе вядомая ў рускіх летапі�
сах як голядзь, што дасць пачатак таксама ле�
тапісным вяцічам.

Антрапалагічнае вывучэнне пахаванняў
сведчыць, што яцвягі, радзімічы, вяцічы і
падмаскоўная голядзь маюць падобны

фізічны тып, паходжанне якога звязваецца з
заходнімі балтамі. Маскоўскі лінгвіст Георгій
Хабургаеў, мяркуючы па гідраніміі (назвах
рэк) Пасожжа, адносіў мову даславянскага
насельніцтва гэтага рэгіёна да яцвяжскіх (за�
ходнебалцкіх) дыялектаў.

Яшчэ адна частка мігрантаў рушыла праз
Падняпроўе і Падзвінне на поўнач ды дасяг�
нула ўсходняй Латвіі, утварыўшы латгальскі
этнас. Можа падацца нечаканым, але продкі
радзімічаў этнічна і культурна найбольш
блізкія сярод захаваных этнасаў да латгалаў,
ад племянной назвы якіх ужо пазней немцы
ўтварылі назву краіны — Латвія.

Археолагі даўно заўважылі падабенства
ўпрыгожанняў радзімічаў і латгалаў (прамя�
ністыя фібулы і падвескі). Адрозненні толькі
ў дэталях — латгальскія вырабы маюць вос�
трыя канцы, а радзіміцкія — больш закругле�
ныя. У дэталях таксама адрозніваюцца пад�
вескі з выявай галавы тура (быка).

У сваю чаргу, праз 400—500 гадоў, у ІХ ст.
у Пасожжа пачынаецца славянская экспансія,
вядомая сярод археолагаў як пашырэнне
Лука�Райкавецкай культуры. Напрыклад,
шырокае рассяленне славян у ваколіцах лета�
піснага Гомія (Гомеля) адносіцца да ІХ—
Х стст. — да другой хвалі славянскай экс�
пансіі ў наш рэгіён. Такім чынам, нашчадкі
заходнебалцкіх перасяленцаў з Віслы («з
ляхаў»), якія засталіся ў Пасожжы і былі ас�
лавяненыя, і ўвайшлі ў гісторыю як радзімі�
чы.

Кіеўскі летапісец Нестар не ведаў, як даць
рады радзімічам — да якіх з «языкоў» іх ад�
носіць. Напачатку летапісу Нестар пералічваў
усе славянамоўныя, фіна�вугорскія ды
ўсходнебалцкія супольнасці, але пазбягаў
моўнай характарыстыкі заходніх балтаў (пру�
саў, ятвягаў, голядзі). Таксама летапісец не
далучаў ні да адной моўнай групоўкі радзім�
ічаў. Апошні раз летапісы прыгадваюць ра�
дзімічаў пад 1169 г. ужо як этнаграфічную
адзінку ўсходняга славянства — русі.

Славянізацыя гэтая адбывалася не толькі
праз прыток славянскіх пасяленцаў, даволі
абмежаваны, але праз актыўную палітыку
Кіева і яго варажска�рускай эліты ў гэтым
рэгіёне — падатковую і рэлігійную.

У нашым далейшым гістарычным пада�
рожжы ўжо не абысціся без хазараў і русі.

Ñòàðàæûòíàå ãàðàäç³ø÷à. Ìàëþíàê ßçýïà Äðàçäîâ³÷à.
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Àìåðûê³. — Ì³íñê, 2009.

Літаратура наша, беднаватая на
мемуарыстыку, апошнім часам
стала ўзбагачацца гэтым самаві�

пісаць успаміны гісторык Мікалай
Улашчык. Надзвычай багатае,
драматычнае сваё жыццё не пас�
пеў даверыць пяру мемуарыста
акадэмік Гаўрыла Гарэцкі. Ніхто
не даўмеўся запісаць успамінаў
уладароў спеўных галасоў Лары�
сы Александроўскай, Міхася За�
бэйды�Суміцкага, якія вывелі бе�
ларускую песню ў шырокі свет.

У пажылым веку цэніш гэту
літаратуру над усе жанры. Пры
нагодзе намаўляю патэнцыйных
мемуарыстаў не адкладваць на�
пісанне ўспамінаў на потым…

Рады новым публікацыям. Вось
і днямі з цікавасцю прачытаў ус�
паміны, сабраныя журналісткай і
пісьменніцай Святланай Белай.
Некалькі старых беларускіх інтэ�
лігентаў адказваюць на пытанні
інтэрв’юера, разважаюць�насталь�
гуюць…

Старэйшая сярод эмігрантаў
Эмілія Шабуня з роду Луцкеві�
чаў, ейная дачка Яніна Каханоўс�
кая з сентыментам успамінаюць
родны дом у Мінску побач з до�

мам Купалы, згадваюць жорсткія
жыццёвыя акалічнасці 1930—
1940�х.

У кнізе «Да роднага ганку», ад�
нак, пераважаюць згадкі пра дава�
енную Вільню, беларускае жыццё
там. Абразкі яго ўстаюць з успам�
інаў Вітаўта Тумаша, які на чужы�
не здолеў стаць вучоным. Вельмі
інфарматыўныя ўспаміны, атры�
маныя ад Міколы Шчорса, аднаго
з кіраўнікоў Беларускага студэнц�
кага саюза, што існаваў пры
Віленскім універсітэце.

Разгорнутая карціна жыцця ун�
іверсітэта ў 1930�я паўстае з
інтэрв’ю з Антонам Шукелойцем.
Ён падрабязна згадвае выкладчы�
каў, добрых і рэакцыйна настрое�
ных рэктараў, Таварыства белару�
саведы і этнаграфічны музей,
працу Студэнцкага саюза і Хор
Шырмы пры ім, паэтаў Танка,
Бярозку, Арсенневу, часопіс мала�
дой дэмакратычнай думкі «Зо�
лак». Мемуар гэтага патрыярха
інтэлігенцыі на эміграцыі ў кнізе
найпаўнейшы, найбагацейшы, на

абсяг ахопленага часу, факты,
рэаліі яго.

Ніводзін з аўтараў не абмінуў
увагай Віленскай беларускай
гімназіі. Была яна ў даваеннай
Польшчы асветным беларускім
агнішчам, рэдутам супраціву пала�
нізацыі. Моцная педагагічным
складам — дастаткова згадаць
імёны Гарэцкага, Тарашкевіча,
Луцкевіча, Дварчаніна — яна ста�
лася сапраўднай кузняй беларус�
кай інтэлігенцыі: паэтаў, маста�
коў, асветнікаў, палітыкаў. Анала�
гам ёй у 1920�я быў хіба Белпед�
тэхнікум у Мінску, дзе выкладалі
Колас, Ігнатоўскі, Лёсік.

Кніга ілюстраваная фотаздым�
камі 1920 — 1940�х, надрукава�
нымі ўпершыню.

Мемуары «Да роднага парогу»
кідаюць крыху святла на гісто�
рыю беларускай інтэлігенцыі, на�
шай асветы, культуры, літаратуры
нялёгкай пары. І гэтым яны ціка�
выя і карысныя сучаснікам. Кніга
каштоўная. Шкада толькі, рэдак�
тура пакідае жадаць лепшага.

Êàë³ ì¸ðòâûÿ ïà÷ûíàþöü áóíòàâàöü
Ë³òàðàòóðàçíà¢öà Ì³õàñü

Òû÷ûíà àïàâÿäàå ïðà ðàìàí
Â³êòàðà Êàçüêî «Áóíò

íåçàïàòðàáàâàíàãà ïðàõó».

Інтэрпрэтацый таго, што напісаў Віктар
Казько, можа быць шмат. Многія лічаць
пісьменніка сучасным беларускім міфо�
лагам накшталт Маркеса.

У рамане няма сюжэтнага развіцця па�
дзей, як у баевіку, дзе абавязкова на дру�
гой старонцы адбываецца забойства. А
далей ужо чытач узяты ў палон. У Вікта�
ра Казько сюжэт вырастае як у таго, хто
піша вершы — нечакана. Словы нараджа�
юць словы, і такое пляценне ўзнікае, што
з яго выбрацца надзвычай цяжка.

Казько адзін з нямногіх пісьменнікаў,
хто адчувае жахлівую складанасць свету,
у якім з’явіўся чалавек. Галоўны герой
рамана, Макрыян Говар, аб’ездзіў увесь
свет. Як і Віктар Казько некалі аб’ехаў
Савецкі Саюз. І не адразу да яго прыйш�
ла думка, што трэба вяртацца туды, ад�
куль пачалася ягоная жыццёвая дарога.
Вось і галоўнага героя рамана чакаюць у

момант вяртання на радзіму адказы на
пытанні, якія ён шукаў, блукаючы па
вялікім свеце.

Галоўнае пытанне — хто яго бацька. У
архівах яму паведамляюць, што няма та�
кога Говара, які мог бы быць ягоным
бацькам. Праўда адкрываецца выпадкова:
бацьку арыштавалі ў 1937 годзе. Айчым
пазней паказвае Макрыяну паперу, у

якой паведамляецца афіцыйная і, зразу�
мела, хлуслівая версія: «Скончался от
сердечной недостаточности в 1954 году.
Прах не востребован. Похоронен…» Вось
разгадка назвы гэтага рамана — «прах не
востребован».

А бунт — гэта ўсё жыццё героя. Макры�
ян Говар не ведае, адкуль ён, хто ён, у
чым сэнс ягонага жыцця. І пошук адказаў
на такія пытанні, без якіх чалавек проста
не можа існаваць, узводзіцца аўтарам на
узровень усёй зямной цывілізацыі. Куды
гэта ўсё сыходзіць? З праху выйшаў — у
прах пайшоў. Але раптам мёртвыя пачы�
наюць бунтаваць. Яны патрабуюць не
толькі памяці аб сабе, але і таго, каб жы�
выя задумваліся: «А як я жыву?» Як так
адбываецца, што жыццё, дадзенае нам
Богам, мы марнуем на немаведама што?

Алесь Адамовіч у кнізе «Вайна і вёска
ў беларускай літаратуры» Віктара Казько
параўнаў з Валянцінам Распуціным.
Адзін піша пра выратаванне Байкала, рас�
ійскай прыроды. У Казько гэта таксама
ідэя фікс — паратунак роднай зямлі. Вось
твая Бацькаўшчына, вёска, дзе ты нарадз�
іўся, тая хата, хоць ад яе амаль нічога і не

засталося. Але яе можна аднавіць і жыць.
І ў канцы кнігі мы бачым ужо састарэлага
Макрыяна Говара і ягоную жонку, з якой
ён нарэшце памірыўся. Яны жывуць ся�
род роднай палескай прыроды, няхай сабе
і радыёфікаванай. Але яны шчаслівыя.

«Бунт незапатрабаванага праху» не з
тых раманаў, якія людзі адразу кідаюцца
чытаць. Калі згадаць Маркеса, папуляр�
насць яго рамана «Восень патрыярха»
была надзвычайнай. Але ён надта цяжка
чытаецца. Я, напрыклад, недзе на палове
кінуў. Уражанне было такое, што ўсё ідзе
па колу. Гэта прымушала пакутаваць.

Сучасны чытач у пагоні за легкаваж�
ным чытвом свядома адштурхоўвае ад
сябе кнігі, якія прымушаюць думаць.
Найперш пра самога сябе. Віктар Казько
з тых, хто вядзе свой карабель не на мяль�
чак, а на глыбіню чалавечай думкі.

Адказ на пытанне «Што такое літарату�
ра?» вядомы даўно — мысленне вобра�
замі. Дык большасць пісьменнікаў акцэнт
робіць на слове «вобразы», а Казько
важна зрабіць націск на слове «мыслен�
не».

Запісаў Кастусь Матушыч

тым жанрам. Услед за кнігай успа�
мінаў незабыўнага Васіля Быкава
«Доўгая дарога дадому» пражы�
тым�перажытым падзяліліся Ніл
Гілевіч і Алесь Петрашкевіч. Пас�
мяротна апублікаваныя мемуары
пісьменніка і грамадскага працаў�
ніка Васіля Блакіта. Пабачылі
свет успаміны мастакоў Васіля
Шаранговіча, Кастуся Харашэві�
ча, вандроўніка па свеце Васіля
Стомы, які з добрай непасрэднас�
цю расказаў, было тое надрукава�
на ў «Полымі», пра жыццё даваен�
нага мястэчка на Дзісеншчыне.

У кнізе з інтрыгоўнай назвай
«Мой шыбалет» распавядае пра сябе
і час былы амбасадар у Германіі, дэ�
путат Вярхоўнага савета ХІІ
склікання Пётра Садоўскі. У дзвюх
кнігах дзеліцца з чытачом палітыч�
нымі дасведчаннямі першых гадоў
незалежнасці тагачасны міністр за�
межных справаў Пятро Краўчанка.

Сумна ўсведамляць, што пайш�
ло з жыцця многа самавітых по�
стацяў, не пакінуўшы па сабе такіх
незаменных памятак. Толькі пачаў

Êàçüêî
Â³êòàð.
Áóíò
íåçàïàòðà-
áàâàíàãà
ïðàõó.
Ðàìàí —
Ì³íñê:
Ëîãâ³íà¢,
2009. —
340 ñ. —
(Êí³ãàðíÿ
«Íàøà
Í³âà»).

Íÿìöýâ³÷û. Ñàïðà¢äíàå æûöö¸
Ï³øà Íàòàëêà Áàá³íà.

Бібліятэка краязнаўчых
кніжак папоўнілася новым вы�
даннем. Яго падрыхтаваў і
здзейсніў дацэнт�фізік і вядомы
краязнаўца з Брэста Анатоль
Гладышчук.

Кніга прысвечаная гісторыі
вядомага ў Беларусі роду Ур�
сын Нямцэвічаў і складаецца з
мемуараў Юльяна Урсын
Нямцэвіча (1758—1841) — палі�
тычнага дзеяча, сакратара�ад’�
ютанта Тадэвуша Касцюшкі,
пісьменніка; а таксама з раздзе�
лаў, дзе расказваецца пра сён�
няшні дзень Брэста і ваколіц —
мясцін, дзе на працягу стагод�
дзяў жылі Урсын Нямцэвічы.

Мемуары вельмі жывыя. Аў�
тар расказвае і пра дзеда Аляк�

сандра з Клейнікаў, у доме якога
гасцям падаваліся «боршч, зап�
раўлены смятанай, флякі, сма�
жаніна гусарская і іншыя па�
добныя прысмакі», і пра тое, як
дзед, «пабачыўшы сябе так
шматаблічна ў пакаленні на�
шым адроджаным», вынес са
скарбніцы і падарыў кожнаму
ўнуку і ўнучцы па 2000 тынфаў,
і пра набожнага бацьку Марцэ�
лія, што любіў разам з ксяндзом
з Вістыч «пастраляць па лас�
таўках», і пра найлепшую ў све�
це маці Ядвігу... Ёсць у мемуа�
рах і апісанне старога Брэста
— таго, што знаходзіўся на мес�
цы сённяшняй крэпасці, цяпер
знішчанага.

Жыццё горада было насыча�
ным і складаным: прапаведнікі
ў сямі касцёлах дабіваліся, каб

«людзі станавіліся лепшымі»,
хлопчыкі�габрэі прадавалі
паштучна лімоны, і яшчэ зас�
таваліся ў горадзе два майстры,
што ўмелі рабіць сагайдакі...

Цікавая глава пра графа
Флемінга, які, будучы выхад�
цам з сям’і, што прыехала ў
ВКЛ з Галандыі, шмат зрабіў
для пад’ёму гаспадарчага жыц�
ця Брэстчыны. Рэзідэнцыя
Флемінга была ў Тэрэспалі, на�
званым так, аказваецца, у гонар
Тэрэсы Слушкавай... (А савец�
кая этымалогія, да слова, вы�
водзіла, што Тэрэспаль назва�
ны так таму, што быў «цераз
поле» ад Брэста!).

Шмат увагі аўтар аддае тлу�
мачэнню трагічнай сваёй
эпохі — часу падзелаў Рэчы
Паспалітай... Караль Радзівіл

(Пане Каханку), апошні ка�
роль Рэчы Паспалітай Станіс�
лаў Аўгуст Панятоўскі, гетман
Агінскі і шмат хто яшчэ паў�
стаюць у мемуарах вельмі вы�
разна...

Мала захавалася ад той
эпохі. Толькі панылы дачнік
корпаецца на полі, дзе стаяла
калісьці капліца Марыі Егі�
пецкай, дзе была алея драўля�
ных святых. Толькі незразу�
мелая назва Рахвал ды пусты
стоўп, прызначэння якога
доўгі час ніхто не ведаў, заста�
ліся ад скульптуры святога
Рафаіла. Толькі пустыя сцены
стаяць на месцы палаца Ням�
цэвічаў у Скоках, дзе некалі
была пастаўленая кропка ў
Першай сусветнай вайне. Але
ёсць надзея, што, дзякуючы
дзейнасці такіх неабыякавых і
таленавітых людзей як спадар
Гладышчук, гэта ўсё не кане ў
бяздонную раку часу.

Ãëàäûø÷óê Àíàòîëü.
Íÿìöýâ³÷û. Ñàïðà¢äíûÿ
ã³ñòîðû³: ã³ñòîðûêà-
äàêóìåíòàëüíû íàðûñ — Ì³íñê:
Ëèòåðàòóðà è èñêóññòâî, 2009.
— 288 ñ: ³ë.
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ÊÀÍÖÝÐÒÛ

Ðàñòâî ïðûõîäç³öü —
ðàäàñöü ïðûíîñ³öü

21 ñíåæíÿ ¢ Ìàëîé çàëå
ô³ëàðìîí³³ ³ìÿ Ðûãîðà Øûðìû
(ïð. Íåçàëåæíàñö³, 50) — êàíöýðò
«Ðàñòâî ïðûõîäç³öü — ðàäàñöü ïðû-
íîñ³öü» ó âûêàíàíí³ àíñàìáëÿ ñàë³ñòà¢
«Êëàñ³ê-Àâàíãàðä». Ïà÷àòàê à 19-é.

Neuro Dubel

17 ñíåæíÿ à 19-é ó «Ãðàô³ö³»
(çàâ. Êàë³í³íà, 16) — êàíöýðò ãóðòà
Neuro Dubel.

Ðàçá³òàå ñýðöà ïàöàíà

20 ñíåæíÿ à 19-é ó «Ãðàô³ö³»
æ âûñòóïàå «Ðàçá³òàå ñýðöà ïàöàíà».
Ñïåâû íà òðàñÿíöû, êàðäýáàëåò íà
ìÿæû ôîëó.

Ôëýøêâàðòýò

17 ñíåæíÿ à 19-é ó Âÿë³êàé
çàëå Áåëäçÿðæô³ëàðìîí³³ ïà÷íåö-
öà êàíöýðò ç íàãîäû øâåäñêàãà íàöû-
ÿíàëüíàãà ñâÿòà Ëþñ³³ ³ çàêàí÷ýííÿ
òýðì³íó øâåäñêàãà ñòàðøûíñòâà ¢ ÅÑ.

«Ôëýøêâàðòýò» — ëåãåíäàðíû
øâåäñê³ ñòðóííû àíñàìáëü, ìóçû÷íû
ñòûëü ÿêîãà äàêëàäíà ìîæíà àï³ñàöü
ÿê «ô’þæí», áî ̧ í âàð’þåööà àä âû-
òàí÷àíàãà âûêàíàííÿ êëàñ³ê³ ³ äæàçó äà
ýêñïåðûìåíòàëüíàãà ðîêó.

Ôàðòýï³ÿííàÿ ìóçûêà
íà Êàëÿäû

Ó Ô³ëàðìîí³³ (ïð. Íåçàëåæ-
íàñö³, 50) 17 ñíåæíÿ àäáóäçåöà
êàíöýðò ôàðòýï³ÿííàé ìóçûê³ «Êà-
ëÿäíû ôååðâåðê». Ïà÷àòàê à
19-é.

Dark Tranquillity

20 ñíåæíÿ ¢ ì³íñê³ì êëóáå
«Ðýàêòàð» (âóë.Õàðóæàé, 29)
çàéãðàå ëåãåíäà ìåòàë-ñöýíû Dark
Tranquillity (Øâåöûÿ). Ïà÷àòàê à
19-é.

²ÌÏÐÝÇÛ

Êí³æíû ê³ðìàø

18 ñíåæíÿ à 18-é àä÷ûí³ö-
öà Êàëÿäíû êí³æíû ê³ðìàø
(ïð.Ìàøýðàâà, 8). Àäáóäçåööà
ïàäñóìàâàííå âûí³êà¢ ë³òàðàòóð-
íàãà ãîäà, ìîæíà áóäçå ñóñòðýööà
ç ëþá³ìûì³ à¢òàðàì³, àòðûìàöü
à¢òîãðàôû. Ïàä÷àñ âå÷àðûíû
ïðîéäçå âûñòàâà «Áåëàðóñêàÿ
êí³ãà-2009» ³ êí³æíû ðàñïðîäàæ
àä âûäà¢öî¢.

Ðàñêëàä âå÷àðûíû:
18.00 — 18.25 Àíàòîëü ²âàø÷àíêà,

Á³áë³ÿòý÷êà ÷àñîï³ñà «Äçåÿñëî¢»
18.25 — 18.50 Óëàäç³ì³ð Ñ³¢÷û-

êà¢, âûäàâåöòâà «Ðàäû¸ëà-ïëþñ»
18.50 — 19.15 Ïàâàë Ìàæýéêà,

«Ãàðàäçåíñêàÿ á³áë³ÿòýêà»
19.15 — 19.30 àäêðûöö  ̧âûñòàâû

«Áåëàðóñêàÿ êí³ãà-2009»
19.30 — 20.00 Âàëåð Áóëãàêà¢,

Â³òàëü Ðûæêî¢, Íàòàëêà Áàá³íà,
÷àñîï³ñ ARCHE ³ ÿãî âûäàâåöêàÿ
ñåðûÿ

20.00 — 20.30 Âîëüãà Ãàïååâà,
Àðö¸ì Êàâàëå¢ñê³, Â³êòàð Ûâàíî¢,
Ñÿðãåé Êàëåíäà, Ì³õàñü Áàøóðà, âû-
äàâåöòâà «Ãàë³ÿôû»

20.30 — 21.00 Àëåñü Êóäðûöê³,
«Êí³ãàðíÿ «Íàøà Í³âà»

21.00 — 21.30 Óëàäç³ì³ð Àðëî¢,
âûäàâåöòâà «Ëîãâ³íà¢»

21.30 — 22.00 âûñòóï ãóðòà
ZnaROCK

ÂÛÑÒÀÂÛ

Âûñòàâà ïðàö Þäàëÿ
Ïýíà

Ó Ã³ñòàðû÷íûì ìóçå³ (âóë.
Ìàðêñà, 12) äà 31 ñòóäçåíÿ
ïðàöóå âûñòàâà «Êàëåêöûÿ ïðàö
Ïýíà», ïðûñâå÷àíàÿ 155-ãîääçþ ç
äíÿ íàðîäç³íà¢ ìàñòàêà. Âûñòà¢ëÿ-
þööà çáîðû Â³öåáñêàãà àáëàñíîãà
êðàÿçíà¢÷àãà ìóçåÿ. Ãýòà ïåðøàÿ âû-
ñòàâà òâîðà¢ ñëàâóòàãà Þäàëÿ Ïýíà
¢ Ì³íñêó.

Ëÿëüê³ ³ öàöê³ Àíàñòàñ³³
Ãåðàñ³ìîâ³÷

Àä 17 ñíåæíÿ äà 26 ñòóä-
çåíÿ ¢ Äîìå Âàíüêîâ³÷à¢
(âóë. ²íòýðíàöûÿíàëüíàÿ,
33à) áóäçå ïðàöàâàöü Êàëÿäíàÿ
âûñòàâà Àíàñòàñ³³ Ãåðàñ³ìîâ³÷, à¢-
òàðê³ ö³êàâûõ ³íòýð’åðíûõ ëÿëåê ³
öàöàê.

Ãðàô³êà Ñÿðãåÿ
Ö³ìîõàâà

17 ñíåæíÿ — àïîøí³ äçåíü
ïðàöû âûñòàâû ãðàô³ê³ Ñÿðãåÿ
Ö³ìîõàâà, øòî ³äçå ¢ Ïàëàöû ìàñ-
òàöòâà.

Ìàýñòðà ýñòàìïà

Ó Ìàñòàöê³ì ìóçå³ äà 15 ñòó-
äçåíÿ ïðàöóå âûñòàâà «Äçì³òðû Ìà-
ëàòêî¢. Ìàýñòðà ýñòàìïà».

²ðàíñê³ÿ òðàäûöû³
³ çâû÷à³

Ó Íàöûÿíàëüíàé á³áë³ÿòýöû
ïðàöóå âûñòàâà, ïðûñâå÷àíàÿ ³ðàíñê³ì
òðàäûöûÿì ³ çâû÷àÿì.

ÒÝÀÒ ÐÛ

17 ñíåæíÿ

Òýàòð áåëàðóñêàé äðàìàòóðã³³
— «Âÿðòàííå ãàëàäàðà»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «²äýàëüíû
ìóæ»

18 ñíåæíÿ

Òýàòð áåëàðóñêàé äðàìàòóðã³³
— «Àäýëü»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Æàí³õ³»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Êàðìýí»

19 ñíåæíÿ

Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-
ìîâà÷êà»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Êàðìýí»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Íà çàëàòûì
âîçåðû»

20 ñíåæíÿ

Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Öåðàì-
öåðàìîê»
Òýàòð áåëàðóñêàé äðàìàòóðã³³
— «Âî¢ê-ìàðàïëàâåö»
Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-
ìîâà÷êà»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà  — «Âàñà»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Íàáó-
êà»

18 ñíåæíÿ

Òýàòð áåëàðóñêàé äðàìàòóðã³³
— «Àäýëü»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Æàí³õ³»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Êàðìýí»

19 ñíåæíÿ

Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-
ìîâà÷êà»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Êàðìýí»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Íà çàëàòûì
âîçåðû»

20 ñíåæíÿ
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Öåðàì-
öåðàìîê»
Òýàòð áåëàðóñêàé äðàìàòóðã³³
— «Âî¢ê-ìàðàïëàâåö»
Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-

ìîâà÷êà»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Âàñà»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Íàáó-
êà»

22 ñíåæíÿ

Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Àäç³íû
ñïàäêàåìöà»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà —
«Ñåâ³ëüñê³ öûðóëüí³ê»

23 ñíåæíÿ

Òýàòð ëÿëåê — «Õàëîäíàå ñýðöà»
Êóïàëà¢ñê³ òýàòð — «Translations»
Òýàòð îïåðû ³ áàëåòà — «Áàãåìà»

24 ñíåæíÿ

Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-
ìîâà÷êà»
Òýàòð ëÿëåê — «Õàëîäíàå ñýðöà»
Êóïàëà¢ñê³ òýàòð —
«Translations»
Òýàòð ³ìÿ Ãîðêàãà — «Í³íà÷êà»

25 ñíåæíÿ

Òýàòð ëÿëåê — «Ìàðîçêà»
Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à — «Äçþé-
ìîâà÷êà

Ê ² ÍÎ

Ïàõàâàéöå
ìÿíå

çà ïë³íòóñàì
Ðàñ³ÿ. 116 ì³í. Äðàìà. Òîëüê³ ç
16 ãàäî¢.
Ðýæûñ¸ð: Ñÿðãåé Ñíåæê³í.

Ó ðîëÿõ: Ñàøà Äðàá³öüêà,
Ñâÿòëàíà Êðó÷êîâà, Àëÿêñåé
Ïÿòðýíêà, Ìàðûÿ Øóêøûíà,
Êàíñòàíö³í Âàðàá’¸¢.

1983. Õëîï÷ûê-äðóãàêëàñí³ê æûâå
ç äçåäàì ³ çâàð’ÿöåëàé áàáêàé, ÿêàÿ íå
äàå ¢íóêó áà÷ûööà ç ÿãîíàé ðîäíàé
ìàö³, äàïÿêàå ïðûäç³ðêàì³, íå ïóñêàå ¢
øêîëó, òàìó øòî òàì çàðàçà, ³ ñ³ëêîì
êîðì³öü ëåêàì³ àä óñ³õ ìàã÷ûìûõ õâà-
ðîá. Ó äçåíü íàðàäæýííÿ õëîï÷ûê ñïàä-
çÿåööà ¢áà÷ûöü ìàö³, à òàÿ ñà ñâà³ì íîâûì
ìóæàì-àëêàãîë³êàì ñÿäç³öü ó ñòàëî¢öû

Ó ê³íàòýàòðû «Öýíòðàëüíû» (ïð. Íåçàëåæíàñö³, 13), à¢-
òàöýíòðû «Êia Àòëàíò-Ì Áàðàâàÿ» (Áàðàâàÿ, 2, øîó-ðóì),
«Öýíòðû-â³äýà» äà 22 ñíåæíÿ ïðàöóå âûñòàâà «Ë³òî¢ñêàÿ
ïðýñ-ôàòàãðàô³ÿ».

Ë³òî¢ñê³ÿ ôîòàðýïàðö¸ðû äà¢íî àäûøë³ àä ñòàíäàðòà¢
òóðûñòû÷íûõ ïàøòîâàê ³ àäëþñòðàâàííÿ áåñêëàïîòíûõ
³äûë³é íîâàå¢ðàïåéñêàãà êðàþ.

Ñåðûÿ ïðà çàëåâó: âîñü ìóæ÷ûíà ñÿäç³öü ó çàë³òàé âàäîé
õàöå ¢ àòà÷ýíí³ ñòàðîé ìýáë³, òàêîé, ÿêîé ïî¢íÿööà ³ áåëà-
ðóñê³ÿ õàòû. Òðàêòàð «Áåëàðóñü» àäîëüâàå çàòîïëåíóþ
äàðîãó, õëîï÷ûê äàñòàå êàòà ç äàõó, à íà ôîíå — çàêðóòê³
¢ ñëî³êàõ íà ïàäâàêîíí³. Ö³ ³íøû ïàãëÿä: ïàæàð ó êàñö¸ëå,
äûì, íà çÿìëþ ïàäàå âåæà ¢ àãí³. Âàæíà-íÿâàæíà? Ãýòà
æûöö  ̧êðà³íû, ÿêîå ôîòàêàðýñïàíäýíò ïàâ³íåí àäëþñòðî¢-
âàöü. Íÿõàé ãýòà íå äðàìà âàéíû ¢ ²ðàêó, íÿõàé íå êàðíàâàë
ó Ðûà, àëå ìàëåíüê³ÿ ðý÷û,ÿê³ÿ ¢ ìàøòàáå ìàëåíüêàãà êðàþ
íàáûâàþöü çíà÷íàñöü.

Ïðàôåñ³éíàå æóðû Êëóáà ïðýñ-ôàòîãðàôà¢ Ë³òâû
ïðàâîäç³ëà àäáîð íàéëåïøûõ çäûìêà¢, ÿê³ÿ ñôàðìàâàë³
âûñòàâó. Ñïåöûô³êàé áû¢ øûðîê³ äûÿïàçîí æàíðà¢ ôà-
òàãðàô³³. Íå òîëüê³ òðàäûöûéíûÿ «Íàâ³íû», «Êóëüòóðà»,
«Ñïîðò», àëå òàêñàìà «Àðì³ÿ», «Ïðûðîäà ³ àáàðîíà íàâà-
êîëüíàãà àñÿðîääçÿ», «Ïàðòðýò», «Ãëàìóð».

Ìàã÷ûìà, ìåíàâ³òà ãýòûÿ æàíðû äàäàþöü íåçâû÷àéíàñö³
âûñòàâå. ̈ ñöü êàäðû ïàñòàíîâà÷íûÿ, ̧ ñöü ïàðòðýòû ³ íàâàò

íàñóïðàöü áàöüêî¢ñêàãà äîìà ³ ÷àêàå,
êàë³ ̧ é äàçâîëÿöü ïàâ³íøàâàöü ñûíà.

Ýêðàí³çàâàöü äîáðûÿ êí³ã³ öÿæêà, à
òàê³ÿ ïàïóëÿðíûÿ ÿê àïîâåñöü Ïà¢ëà
Ñàíàåâà «Ïàõàâàéöå ìÿíå çà ïë³íòó-
ñàì» — íàîãóë ñàìàçàáîéñòâà.

Êîæíû ÷ûòà÷ àáàâÿçêîâà òûöíå ïà-
ëüöàì: à âîñü ãýòà ¢ êí³æöû áûëî íå òàê!

«Ïë³íòóñ» áû¢ íàï³ñàíû ç ïóíêòó
ãëåäæàííÿ äç³öÿö³, ³ ãýòà áûëà àïîâåñöü
àá âÿë³çíàé, çí³ø÷àëüíà ñÿìåéíàé ëþ-
áîâ³ — äîñâåäçå, ó ÿê³ì íÿìà ìåñöà
ëîã³öû ³ «íàðìàëüíàñö³». Ñíåæê³í ìÿíÿå
ñê³ðàâàíàñöü ïîãëÿäó.

Ïàâåë Ñàíàå¢ — âûõàäçåö ç àê-
òîðñêàé ñÿì’³, óíóê Óñåâàëàäà Ñàíàåâà,
ñûí Àëåíû Ñàíàåâàé ³ ïàñûíàê Ðàëàíà
Áûêàâà. Òàìó ô³ëüì — íå ýêðàí³çàöûÿ
àïîâåñö³, à õóò÷ýé áàéîï³ê íà òýìó
«äçÿö³íñòâà Ïà¢ëà Ñàíàåâà». Ìàðûÿ
Øóêøûíà ³ Êàíñòàíö³í Âàðàá’̧ ¢ ñà
ñâà³ì³ òàíöàì³ ¢ ñòàëî¢öû íàìÿêàþöü íà
ñòàëûõ ñóìíûì³ ë³ñó Àë³ñó ³ Êàòà Áàç³ë³î,
à Àëÿêñåé Ïÿòðýíêà ³ãðàå íå ïðîñòà
äçÿäóëþ, à âÿë³êàãà ñàâåöêàãà àêö¸ðà.

Àäíà Ñâÿòëàíà Êðó÷êîâà çàõîäç³ööà
¢ ³ñòýðû÷íûì ïðûïàäêó, íå äóìàþ÷û í³
ïðà ÿê³ÿ ïðàòàòûïû.

Ãýòàÿ áÿñêîíöàÿ ³ñòýðûêà ñòàíîâ³ööà
¢ñ  ̧ïàêóòë³âåéøàé ç êîæíàé õâ³ë³íàé.
Óâåñü ô³ëüì — ñóöýëüíû ñòàí àôåêòó,
òàê øòî íàçâà «Ïàõàâàéöå ìÿíå çà
ïë³íòóñàì» óñïðûìàåööà ÿê ìàëüáà äç³-
öÿö³ ïàçáàâ³öü ÿãî àä ãýòàãà êàøìàðó. Ó êí³çå,
äàðý÷û, áûëî ³íàêø. Õëîï÷ûê ïðàñ³¢ ìàìó
ïàõàâàöü ÿãî çà ïë³íòóñàì, òëóìà÷à÷û: «ß
õà÷ó çà¢ņ̃ äû öÿáå áà÷ûöü».

«Ãàçåòà.ðó»

Ë³òî¢ñêàÿ ôàòàãðàô³ÿ

àðò-õàóñíàå. «Ãëàìóðíàÿ» ÷àñòêà ïðàäñòà¢ëåíàÿ ¢ ñ³ìâàë³÷íûì
ìåñöû: ó à¢òàìàá³ëüíûì öýíòðû. Äàöü ïëîø÷ó ïàä âûñòàâó
ïðàïàíàâà¢ ñàì äûðýêòàð öýíòðà, âÿë³ê³ àìàòàð ôàòàãðàô³³.

Íà æàëü, çäûìê³ íå ñóïðàâàäæàë³ñÿ íàçâàé ³ êàíòýêñòàì
âûÿâû, ïðàç øòî ìíîãàå çàñòàåööà íåçðàçóìåëûì äû
äâóõñýíñî¢íûì äëÿ áåëàðóñêàãà ãëåäà÷à. Àäíàê àðãàí³çà-
òàðû ïààáÿöàë³ âûïðàâ³ööà äà íàñòóïíàé âûñòàâû ëåïøûõ
ïðýñ-ôîòà Ë³òâû-2009, øòî ìàå àäáûööà ¢ ëþòûì-ñàêà-
â³êó íàñòóïíàãà ãîäà.

Ñòàñÿ Ì³í³÷

äçå âàðòà áûöü

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○



○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Ñóï ðóñê³,
àáî «þøêà», ïîñíû

1,25—1,5 êã ëþáîé âÿë³êàé
ðûáû, 2—3 ëà¢ðîâûÿ ë³ñòû,
êîëüê³ çÿðíÿòàê ïåðöó, ìàÿðàí,
2 ìîðêâû, 1 ïÿòðóøêà (êîðàíü),
1 ñåëüäýðýé, 1 öûáóëÿ-ïàðýé,
1—2 öûáóë³íû, ñîëü ïà ñìàêó

Рыбу абліць варам, вар зліць.
Потым закіпяціць 1,5—2,5 л
вады, дадаўшы карэнні і спецыі,
і гатаваць на малым агні гадзіну.
Рыбу адварыць да гатоўнасці
асобна, парэзаць на кавалкі. Да�
даць у адвар карэнне і спецыі,
кавалкі рыбы, закіпяціць і адра�
зу ж падаць на стол.

Ç êí³ã³: Â³íöýíòà Çàâàäñêàÿ
«Êóõàðêà ë³òî¢ñêàÿ», 1858

Рэцэпты тыдня падрыхтавала
і праверыла — пальчыкі

аблізала — Наталка Бабіна

Íàøà
ñòðàâà

Â²ÒÀÍÍ²

Â³íøóþ ¢ñ³õ ñàïðà¢äíûõ Áåëàðóñà¢ ç Íîâûì
Ãîäàì! Ç ïàâàãàé Ì³êîëà Çàÿö.
Øýðàÿ ïàíäà, â³íøóåì öÿáå! Âàëàíö¸ðà ¹1, áàð-
äà ³ ïðîñòà äîáðàãà ñÿáðà Ì³êîëó Ðóäàêî¢ñêàãà â³íøóåì ç
Äí¸ì íàðîäç³íà¢. Æàäàåì ìîöíàãà çäàðî¢ÿ, òâîð÷ûõ ïëà-
íà¢ ³ çäçÿéñíåííÿ ¢ñ³õ òâà³õ ìàð! ÁÀÑÀ ³ çìåíà íåçàëåæíûõ
íàç³ðàëüí³êà¢.

ÑÂßÒÎ×ÍÛß ÑÒÐÎ²

Äàïàìàãó ñòâàðûöü ñâÿòî÷íûÿ ³ øòîäç¸ííûÿ ñòðî³
äëÿ äàðîñëûõ ³ äçÿöåé. Ò.: (029) 353-73-06, Íàòàëëÿ.

ÊÀËßÍÄÀÐ

Íàéëåïøû ïàäàðóíàê íà Íîâû ãîä — ã³ñòà-
ðû÷íû êàëÿíäàð, ïðûñâå÷àíû 600-ãîääçþ Ãðóíâàëü-
äñêàé á³òâû. Ïûòàéöåñÿ ¢ êí³ãàðíÿõ Ì³íñêà, íà êí³æíûõ
ê³ðìàøàõ ³ ¢ íåçàëåæíûõ ðàñïà¢ñþäí³êà¢.

ÍÀÁÓÄÓ

Ôàêñ³ì³ëüíàå âûäàííå «ÍÍ» çà 1909 ã. Ë³ñòóéöå
íà: douhiles@rambler.ru (Àíàòîëü Ñ³äàðýâ³÷).

Ïðûâàòíûÿ
 àáâåñòê³

Íå ñÿäç³ööà ¢ õàöå õëîï÷ûêó ìàëîìó:

Êë³÷à ÿãî ðý÷êà, öÿãíóöü ñàíê³ ç äîìó.

— Ìàìà÷êà-ãàëóáêà! — ïðîñ³öü ñûí òàê ì³ëà.

— Ìîæà á, òû íà ðý÷êó ïàãóëÿöü ïóñö³ëà?

ß íå áóäó äî¢ãà, çàðàç æà âÿðíóñÿ,

Òðîøà÷ê³ íà ðý÷öû ¢ ñàíêàõ ïàâàæóñÿ.

— Íó, ³äç³ ïàáåãàé, òîëüê³ àïðàí³ñÿ

Äû, ãëÿäç³, ¢ ïàëîíêó, ñûíêó, íå ¢âàë³ñÿ.

Ðàäàñöü ³ ðàçäîëëå õëîï÷ûêó ìàëîìó

² íå ïàçàéçäðîñö³öü ̧ í öÿïåð í³êîìó!

Íà ïëÿ÷î — ñÿêåðêó, ñàíà÷ê³ — ó ðóêó,

Õëåáà ¢çÿ¢ àêðàé÷ûê. — Öþö³ê! — ñâ³ñíó¢ Æóêó.

Ïàä ñêàðûíêàé ë¸äó òóò æà, êàëÿ õàòû,

Ïðàöÿêàëà ðý÷êà ñêðîçü ëÿñíûÿ øàòû.

Ïîáà÷ òîé ðà÷óëê³ êó÷û áóðàëîìó,

Ãàçåòêà äçåòêàì

² çàñòûëà ðý÷êà ì¸ðòâà, íåðóõîìà.

— Ýé òû, ë¸ä-ãâàëòî¢í³ê! Øòî òû âûòâàðàåø?!

Òû íàøòî âàäç³öó êðû¢äç³ø, óø÷óâàåø?

Äàì ̧ é õîä, äàðîãó, êàá íà ñâåò ç³ðíóëà!

² ÿãî ñÿêåðêà ñïðûòíà ñåêàíóëà.

Çâÿêàå ñÿêåðêà, ãëóõà ñòóê íÿñåööà.

Ðàïòàì êëóá âàäç³öû ç-ïàäà äíà ¢çà¢åööà.

Êîö³ööà âàäç³öà, ³íåé ïàäûìàå

Äû òàêóþ êàçêó-áàéêó õëîïöó áàå!

Íà ðà÷óëöû ¢ ëåñå ìå¢ Àëåñü çàáàâó.

Íó æ ³ ïàöÿøà¢ñÿ õëîï÷ûê òóò íà ñëàâó!

ßêóá Êîëàñ

Áîëüø âåðøà¢ íà dzietki.org

Áåëàðóñü ñòàâ³öü íà Óêðà³íó
Âûáàðû âà Óêðà³íå — ðýäêàÿ

ïàë³òû÷íàÿ ïàäçåÿ, ÿêàÿ çàö³êàâ³ëà
áåëàðóñê³õ áóêìåêåðà¢.

У пастанове Савета міністраў, якая рэгламен�
туе правілы букмекерскіх гульняў, адзначана,
што прагнозы «могуць тычыцца спартовых,
культурных і іншых сацыяльна значных падзей».
Тым не менш, большасць з 175 зарэгістраваных у
краіне букмекерскіх кантор працуе толькі са
спортам. А ў Брытаніі, напрыклад, грошы можна
выйграць нават угадаўшы, што заўтра пойдзе
снег. Зрэшты, на заходніх інтэрнэт�таталізатарах
могуць гуляць і беларусы. Тут і выбар падзей
шырэйшы, і колькасць гульцоў большая.

Апроч спартовых падзей, беларускія букмеке�
ры прымаюць стаўкі на «Еўрабачанне», «Сла�
вянскі базар», іншыя музычныя конкурсы. Пал�
ітычны таталізатар, распаўсюджаны ў Еўропе і
ЗША, у нас пакуль асаблівай папулярнасці не
здабыў. Між тым, у часе выбараў новага Папы
стаўкі на пераможцу прымаліся проста на плош�
чы Святога Пятра ў Рыме…

Адзін з найбуйнейшых еўрапейскіх парталаў
bwin.com некалькі дзён таму змясціў лініі ставак

на прэзідэнцкія выбары ва Украіне, якія адбу�
дуцца праз месяц. Найбольшыя шанцы, паводле
ставак, у Віктара Януковіча. Яго каэфіцыент —
1:1,67 (пры стаўцы ў $100 выйгрыш складзе
$167). У Юліі Цімашэнка каэфіцыент складае
2,07. Калі ж зноў пераможа Віктар Юшчанка, яго
прыхільнікі атрымаюць у 27 разоў больш, чым
паставілі. Што сведчыць пра слабую веру гуль�
цоў у ягоную перамогу.

Íà Þëþ — 1:2
Ці прымаюцца ў Беларусі стаўкі на ўкраінскія

выбары? У большасці кантор карэспандэнту
«НН» адказвалі, што палітыкай не цікавяцца.
Яшчэ дзве кампаніі, магчыма, створаць лінію
перад самымі выбарамі. А вось кампанія bet.by
ўжо стварыла. На перамогу Юліі Цімашэнкі
яны даюць 1:2. Паводле словаў прадстаўніка
кампаніі, ставак на палітыку прымаецца вельмі
мала — азарт гульні ўласцівы перадусім спарто�
вым заўзятарам.

Асаблівасць беларускага букмекерскага рынку
ў тым, што асноўныя кампаніі на ім — філіялы
расійскіх і ўкраінскіх гігантаў. Сур’ёзную кан�
курэнцыю ім складае хіба віцебскі «Плюс�

мінус». А ў Расіі на палітычным таталізатары
падчас выбарчых кампаній гуляць забаронена.
Рэдка калі стаўкавыя лініі распрацоўваюцца спе�
цыяльна для Беларусі.

Бліжэйшая, пасля ўкраінскіх выбараў, з най�
буйнейшых неспартовых падзей — цырымонія
ўручэння «Оскараў». Яна адбудзецца ў сакаві�
ку, але стаўкі на пераможцаў у Еўропе прымаюц�
ца ўжо зараз.

Ягор Марціновіч

Калі прасядзець цэлы дзень за
камп’ютарам — да вечара вочы
стомяцца так, што ўжо ні тэлеві�
зар паглядзець, ні кніжку пачы�
таць. Калі ж цягам дня выкон�
ваць няхітрыя рэкамендацыі,
стомленасць вачэй рэзка змен�
шыцца.

Варта часцей міргаць падчас
працы за камп’ютарам, каб паз�
бегнуць высыхання рагавіцы.
Існуе шэраг прэпаратаў для
звільгатнення рагавіцы, пры не�
абходнасці выкарыстоўвайце іх.

Трэба рабіць перапынкі. Пасля
гадзіны за камп’ютарам абавяз�
кова зрабіце перапынак на 5—10
хвілін. Папіце гарбаты ці выйдз�
іце прагуляцца на вуліцу.

Не забывайцеся на вітаміны.
Асабліва летам, калі чарніцы
можна есці ў натуральным выг�
лядзе. Вашыя вочы аддзячаць
зоркасцю за смачныя ягады.

Таксама паспрабуйце рабіць
гімнастыку для вачэй. Можна
нават не адыходзячы ад кампу�
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ÇÄÀÐÎ¡Å

ßê âûðàòàâàöü âî÷û àä êàìï’þòàðà

тара:
1. Моцна заплюшчыце вочы на

3—5 секунд, а потым шырока іх
расплюшчыце на 3—5 секунд.
Паўтарайце.

2. Пастаўце вялікі палец рукі
на адлегласці 30 см ад вачэй.
Глядзіце на канец пальца на пра�
цягу 3—5 секунд, заплюшчыце
адно вока на 3—5 секунд, рас�
плюўшчыце, заплюшчыце другое
вока. Паўтарайце.

3. Пакладзіце кончыкі пальцаў

на скроні, злёгку націсніце.
Міргніце хутка і лёгка 10 разоў,
затым заплюшчыце вочы і ад�
пачніце. Паўтарыце 3 разы.
Практыкаванне здымае стому.
Правядзіце зрокам па колу 4—5
разоў па гадзіннікавай стрэлцы і
супраць яе.

4. Каб расслабіць вочы, зрабі�
це практыкаванне, якое часам
называюць «знак на шыбе». На
ўзроўні вачэй на шкло прыляпі�
це круглы знак, дыяметрам каля
1 см. Ён можа быць любога коле�
ру, абы быў добра бачны. Падыд�
зіце блізка да акна (каб адлег�
ласць была сантыметраў дзе�
сяць) і паглядзіце некалькі се�
кундаў праз акно ўдалеч — на
дрэвы і будынкі, якія знаход�
зяцца як найдалей, а пасля паг�
лядзіце некалькі імгненняў на
знак. Затым зноў удалеч, потым
яшчэ на знак. Паўтарайце.

Згубіць зрок лёгка, а ўзнавіць
амаль нерэальна. Беражыце вочы!

НШ
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Àíòûêðûç³ñíàÿ
ïóøûñòàÿ ÿãàäà
Ñïåëû ê³â³ íå ìóñ³öü áûöü íàäòà

öâ¸ðäûì ö³ íàäòà ìÿêê³ì.

Ківі з’явіўся на свет дзякуючы сусветнаму
прамысловаму крызісу 30�х гадоў ХХ ст. У
далёкай Новай Зеландыі партовы клерк
Джэймс Маклоклін паспрабаваў асвоіць но�
вую для сябе прафесію фермера. Аднак лімо�
ны, якія ён вырошчваў, не мелі папулярнасці.
Сусед Маклокліна, Аляксандр Элісан, акуль�
турыў кітайскі агрэст і вырасціў новы плод.
Аптыміст Маклоклін узяўся за знаходку су�
седа і пачаў вырошчваць на сваіх плантацыях
незвычайныя ягады, пра карысныя якасці
якіх і не здагадваўся.

Кітайскі агрэст стаў вельмі папулярным, а
заснавальніку першай плантацыі прынёс не�
благі прыбытак. Ягада зрабілася нават сімва�
лам Новай Зеландыі і атрымала назву ківі — у
гонар птушкі, якая існуе выключна ў гэтай
краіне.

Ківі надзвычай багаты на вітамін С.

Таксама ківі можа дапамагчы:
� унармаваць ціск, бо ўтрымлівае багата калію;
� актывізаваць працу кішэчніка і рас�

слабіць;
� панізіць рызыку стварэння тромбаў;
� спаліць тлушчы, бо мае адпаведныя энзі�

мы і шмат клятчаткі.
Калі набываеце ківі, абавязкова памацайце

пухнаты плод. Ён не павінен быць надта цвёр�
дым ці надта мяккім. Пахнуць ён павінен сун�
іцамі. Аднак не забірайце той, што мае пах
віна — гэта прыкмета пераспеласці.

Ківі можна дадаць у салатку, да мяса ці
з’есці проста так. Найлепш — за паўгадзінкі
да абеду, сняданку ці вячэры.

Настасся Шамрэй

âîëüíû ÷àñ

Ïðûâàòíûÿ àáâåñòê³ ¢ «ÍÍ»
(íå áîëüø çà 15 ñëîâà¢) ìîæíà
ïàäàöü áÿñïëàòíà. Äàñûëàéöå
ïîøòàé (à/ñ 537, 220050, Ì³íñê)
ö³ ïðàç e-mail (nn@nn.by) àáî
ðàçìÿø÷àéöå íà ôîðóìå ñàéòó
www.nn.by. Äûê ñêàðûñòàéöåñÿ!
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* * *
— Я ў роспачы! Адразу пасля
вяселля Мікола перастаў
звяртаць на мяне ўвагу!
— Дык развядзіся з ім!
— З кім? Я замужам за
Віктарам!
* * *
Ваенком кажа адлічаным
студэнтам: «Нічога, хлопцы,
цяжка было ў вучэнні — лёгка
будзе ў баі!»
* * *
Да чаго дайшоў абсурд.
Медыцыну, заснаваную на
традыцыях (народную),
называюць НЕтрадыцыйнай!
* * *
Аб’ява на дзвярах крамы ў
Ізраілі: «Пайшоў на фронт. Буду
праз 15 хвілін».
* * *
Худзею адразу па трох дыетах.
Па адной не наядаюся.
* * *
Навукоўцы стварылі
ўніверсальны суперклей, які
клеіць абсалютна ўсё. Цяпер яны
занятыя праблемай, як адкруціць
цюбік.

Ãðàô Áàáðûíñê³, êàë³ ¢ Â³ëüíþ ïðûÿç-
äæà¢ ì³ðûöü òóò íàöû³ ³  áûööàì áû áà-
ðàí³öü «ðóñêàå íàñåëåí³å» àä ïàëÿêà¢, íå
àäàçâà¢ñÿ í³ ðàçó àá æûâûõ áåëàðóñàõ, à
ïîòûì ïàåõà¢ íà âÿ÷ýðó, çðîáëåíóþ ÿìó
ïàëÿêàì³ ,  ³  áåëàðóñû áûë³ òàì òîëüê³ . . .
ë¸êà³, øòî ïàäàâàë³ ñòðàâû ³ øàìïàíñêàå.

«ÍÍ». ¹50. 1909

Ñàïðà¢äíû ïÿðýïàëàõ âûêë³êàëà áÿñê-
ðû¢äíàÿ ³í³öûÿòûâà àïàç³öû³ çàíåñö³ ïå-
òûöû³-ïàòðàáàâàíí³ Ëóêàøýíêó. Óæî çà
ïàðó ãàäç³íà¢ äà ìåðêàâàíàãà ïðûõîäó
ëþäçåé ðýç³äýíöûþ à÷ýïë³âàë³ ç óñ³õ
áàêî¢ ø÷ûëüíûÿ ëàíöóã³ ç ñîöåíü «ëþ-
äçåé ó áëàê³òíûì». Øêîëüí³êàì, ÿê³ÿ ðà-
çàì ç íàñòà¢í³öàì³ êðî÷ûë³ íà ñïåêòàêëü ó
Òýàòð þíàãà ãëåäà÷à, òàêñàìà ïðûéøëîñÿ
³ñö³ ¢ àáõîä âóë³öàì³ Ëåí³íà äû Ïåðøà-
ìàéñêàé.

«ÍÍ». ¹34. 1999

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

ÀÍÅ ÊÄÎÒÛ

Íàðýøöå ñíåã! À ñëåäàì ³ ìàðîç. Ó ÷àöâåð ñ³íîïòûê³ àáÿöàþöü äà ì³íóñ 20—27 ãðàäóñà¢ ó öýíòðû
³ íà ïî¢íà÷û êðà³íû.

²òàëüÿíñê³
ïðýì’åð
Ñ³ëüâ³¸
Áåðëóñêîí³,
íÿäà¢í³
ãîñöü
Àëÿêñàíäðà
Ëóêàøýíê³,
ïàöÿðïå¢
ïàä÷àñ
ñóñòðý÷û
ç íàðîäàì.
42-ãàäîâû
ìóæ÷ûíà
ðàçá³¢ ÿìó
òâàð
ñóâåí³ðíàé
âûÿâàé
ì³ëàíñêàãà
ñàáîðà.
²òàë³ÿ
ñêàëàíàåööà
àä
àíòûáåðëó-
ñêîíñê³õ
ïðàòýñòà¢.
Ïðýì’åðà
â³íàâàöÿöü
ó ñóâÿçÿõ
ç ìàô³ÿé ³
¢ êàðóïöû³.

Ó ô³íàëå êîíêóðñó «Ì³ñ ñâåòó-
2009», øòî àäáûâà¢ñÿ ¢
¨õàíýñáóðãó, ïåðàìàãëà

ïðàäñòà¢í³öà Ã³áðàëòàðà Êàåí
Àëäàðûíà. ßíà ïðàöóå

êàäðàâ³êîì. ßê àäçíà÷àå France-
Presse, öûðûìîí³ÿ ïðàéøëà

ç ðàçìàõàì ³ àôðûêàíñê³ì
êàëàðûòàì. Òûì ÷àñàì ìÿñöîâûÿ

ÑÌ² êðûòûêàâàë³ ¢ëàäû
¨õàíýñáóðãà, ÿê³ÿ âûäàòêàâàë³ 12

ìëí äàëÿðà¢ íà êîíêóðñ, àëå íå
ìîãóöü çàáÿñïå÷ûöü íàäç¸ííûÿ

ïàòðýáû íàéáÿäíåéøûõ ñëà¸¢
íàñåëüí³öòâà.

óñÿãî ïàòðîõó

Ïàâàæàíàå ñïàäàðñòâà.

Ñàðäý÷íà çàïðàøàåì âàñ íàâåäàöü Â³ëüíþ

íà íàøûõ êàìôàðòàáåëüíûõ ì³êðàà¢òîáóñàõ.

Àä’åçäû êîæíû òûäçåíü ó Ïò., Ñá., Íäç. ³ Ïí.

Ó 7.30 ç Ì³íñêà ³ ¢ 19.30 ç Â³ëüí³.

Òýë.(017)284 87 12; (044)736 99 64; (029)15 15 510
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